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رانت چین در ممنوعیت 
واردات خودرو به ایران

زیرمیزی و پاداش های 
پشت پرده در فوتبال؟

مطابــق طرحی که مجلس و دولت تحت عنوان اجاره داری حرفه ای در دســتور کار خود 
قرار داده اند شــرکت هایی با خرید واحدهای مســکونی و اجاره دادن آنها یا ساخت واحدهای 
مســکونی با دو شیوه استفاده از اراضی شخصی و اراضی دولتی در حوزه اجاره داری حرفه ای 

فعالیت خواهند کرد.
 دولت و مجلس به دنبال ساماندهی بازار اجاره هستند. در این زمینه پیشنهاد وزارت راه و 
شهرسازی مبنی بر تعیین سقف  مجاز افزایش اجاره بها در تهران به میزان ۲۵ درصد و دیگر 

شهرها به میزان ۲۰ درصد به تایید سران قوا رسید.
از طرف دیگر مجلس شورای اسلامی طرح ساماندهی و کنترل اجاره بهای املاک مسکونی 
را در دستور کار قرار داده که آن را برای بررسی بیشتر به کمیسیون عمران  ارجاع داده است. 
با توجه به آن که کارشناسان، کم توجهی به بحث تولید مسکن را از جمله پاشنه آشیل های بازار 

اجاره می دانند، قرار است به طرح جدید مجلس، بحث اجاره داری حرفه ای نیز گنجانده شود.

 ورود شرکت های اجاره داری به ساخت مسکن
آن طور که عبدالجلال ایری ـ ســخنگوی کمیســیون عمران مجلس در تشریح نشست 
روزهای اخیر این کمیسیون گفته است برای بهبود طرح ساماندهی و کنترل اجاره بها املاک 
 مسکونی و افزایش اثر بخشی آن، مواردی به طرح اولیه اضافه شده که یکی از مهمترین آنها

 نظام جامع اجاره داری حرفه ای است.
وی در تشریح این موضوع به خبرگزاری خانه ملت گفت: شرکت های اجاره داری با خرید 
واحدهای مســکونی و اجاره دادن آنها یا با ســاخت واحدهای مسکونی با دو شیوه استفاده از 

اراضی شخصی و اراضی دولتی در حوزه اجاره داری حرفه ای فعالیت می کنند.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس اظهار کرد: یکی دیگر از موضوعات بسیار مهمی که به 
طرح ساماندهی و کنترل اجاره بها املاک مسکونی اضافه می شود، تسهیلات حمایتی کمک 
به مســتاجران نظیر وام ودیعه مســکن بوده که در سال های اخیر با مصوبه ستاد ملی مقابله 
با کرونا به مســتاجران پرداخت می شود. طبق گزارش های ارائه شده وام ودیعه مسکن برای 
تهرانی ها ۱۰۰ میلیون، برای کلانشهرها ۷۰ میلیون و برای سایر شهرها ۴۰ میلیون تومان در 
نظر گرفته شده که تاکنون ۳۰۵ هزار متقاضی برای دریافت وام ثبت نام کردند و از این تعداد 
حدود ۸۰ هزار نفر به بانک ها معرفی و تعدادی نیز وام خود را پس از تکمیل مدارک طی ۱۰ 

روز کاری دریافت کرده اند.
ایری تصریح کرد: با توجه به اهمیت موضوع  مدیریت بازار اجاره بها املاک مسکونی و نبود 
قانون مدون و جامع در این حوزه، کمیسیون عمران مجلس با حساسیت بسیار بالا موضوعات 

را بررسی کرده و برای این مهم حتما از ظرفیت نخبگانی و کارشناسی استفاده خواهد کرد.

 راهکارهای موقت فعلا در دستور کار است
مجلس در حالی نسبت به ساماندهی بازار اجاره ورود کرده، که اقتصاد کشور در سال های 
اخیر با تورم بالای ۴۰ درصد مواجه بوده و هم اکنون به ۵۲ درصد رسیده است. در این زمینه 
نقدهایی به سقف مجاز افزایش اجاره بها توسط برخی کارشناسان وارد شده، اما تجربه دو سال 
گذشــته نشان می دهد مهمترین پاشنه آشیل تعیین حد مجاز برای قراردادهای اجاره، عدم 
ضمانت اجرایی آن اســت. به طوری که در دو ســال اخیر بسیاری از موجران به راحتی حکم 

تخلیه را به دست مستاجر دادند.
البته در طرحی که مجلس در دستور کار قرارداده بنا به گفته نمایندگان، ضمانت اجرایی 
لازم وجود دارد. بنا به گفته آرا شــاوردیان ـ عضو کمیســیون عمران مجلس، اعمال جریمه 
 برای بنگاه هــای معاملات ملکی متخلف، حذف معافیت مالیاتــی،  افزایش مالیات و هزینه 
دادرسی برای صاحب خانه هایی که مبالغ خارج از عرف تعیین می کنند از جمله ضمانت های اجرایی برای 
 رعایت سقف مجاز افزایش کرایه خانه است اما برای تحقق تمامی این موارد وجود سامانه اطلاعاتی قوی از

 اهمیت بسیار زیادی برخوردار بوده و طرح مجلس نیز به این مهم تاکید دارد.
فرشید پورحاجت ـ کارشناس بازار مسکن درخصوص تاثیر نرخ گذاری بر بازار اجاره اظهار کرد: 
به نظر می رسد، مسئولان موضوعات اصلی مبتلابه بخش مسکن را فراموش و فرع را جایگزین 
کرده اند. طی یک پروسه ۱۰ ساله ۱۴ درصد به تعداد خانوارهای مستاجر افزوده شده که علت 

اصلی، کاهش ساخت و ساز و به تبع آن رشد قیمت مسکن بوده است.
وی افزود: طی سالهای اخیر هزینه تولید و سرمایه گذاری مسکن بالا رفته است. حالا به جای 
اینکه این موضوعات را حل کنند می گویند آقای مالک، شما اگر بیش از ۲۵ درصد نرخ اجاره 
را افزایش دادی مشمول جرایم می شوی. این اقدامات غیر از اینکه مردم را در پروسه دادگاه و 
شورای حل اختلاف درگیر کند نتیجه دیگری ندارد. نتیجه دیگرش این است که قراردادهای 

صوری به مسائل بازار اجاره افزوده می شود.
این در حالی اســت که مطابق گــزارش بانک مرکزی درخصوص تحولات بازار مســکن 
خردادمــاه ســال ۱۴۰۱  اجاره بها در شــهر تهــران ۴۶ درصد و در کل کشــور ۵۱ درصد 
نســبت به ماه مشــابه ســال قبل افزایش  داشته اســت. این آمار طی یک ســال اخیر در 
شــرایطی رخ داده که در دو سال گذشــته میزان مجاز افزایش سالیانه در تهران ۲۵ درصد، 
 دیگر کلانشــهرها ۲۰ درصد و ســایر شــهرهای کشــور ۱۵ درصد بود. بنابراین آمار نشان 

می دهد نرخ اجاره به طور رسمی دو تا سه برابر مدنظر سیاست گذار افزایش یافته است.
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ابزارهای رشد اقتصادی 
کدام است؟

هدف گذاری نرخ رشد ۸ درصدی باید بر این مبنا باشد که در چند 
سال متوالی و یک دوره طولانی، نرخ های رشد بالایی داشته باشیم 

و ابزارهای رسیدن به این اهداف را هم مشخص کنیم.
دو نهاد مختلف با دو پایه آماری متفاوت، به اندازه گیری نرخ رشد 
اقتصاد می پردازند. تفاوت کوچکی که بین این دو نهاد وجود دارد، 
در امور آماری، تفاوت قابل توجهی محسوب نمی شود و طبیعی 
است. باید توجه داشته باشیم که محاسبه چنین ارقام و معیارهایی 
در اقتصاد بزرگ ایران، مدیون فروض مختلفی است که این نهادها 
بر مبنای آن ها انجام می دهند. در نهایت، تصمیم گیری براساس 
هر یک از فروض، باعث تغییر در نتیجه می شود. اما آنچه بیشتر 
قابل تاکید است، روندهایی است که این دو نهاد از خود به جای 
می گذارند. برآیند آمارهای هر دو نهاد مشخصاً نشان می دهد که 
نرخ رشد اقتصاد ما در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ شاید 
قابل توجه نباشــد؛ اما مثبت بوده است که می تواند حامل پیام 

قابل توجهی باشد.
اگر بانک مرکزی سابقه طولانی تری در محاسبه تولید ناخالص 
داخلی کشور دارد؛ اما از طرف دیگر، عملیات و فرآیند محاسبات 

مرکز آمار ایران بسیار شفاف تر است.
 به بیان دیگر، مرکــز آمار ایران، جزئیات بیشــتری در اختیار 
محققان قرار می دهد و از این نظر نقطه قوت محسوب می شود. 
البته باید انتظار داشته باشیم که نرخ رشد اقتصادی سال گذشته، 
در آینده براســاس آمارهای قطعی تغییر کند؛ چرا که در حال 
حاضر، نرخ های فعلی رشد اقتصادی بر مبنای آمارهای غیرقطعی 
و برآوردی است و در حال حاضر، در ابتدای ۱۴۰۱ قرار داریم و 
خیلی از آمارهای محاسبه نرخ رشد سال گذشته تغییر خواهد 
کرد. باید توجه داشته باشیم که در این نرخ ها، گرایش دولت ها 

نمود پیدا می کند. 
برداشت راقم آن است که اگر ســال بعد، نرخ رشد سال ۱۴۰۰ 
را برآورد کنند، نتیجه، نرخ کمتری محاســبه خواهد شد. اما 
جهت گیری نرخ رشد )نیل به سمت نرخ رشد مثبت یا نرخ رشد 
منفی( می تواند، به تنهایی مبنای کار سیاستگذاران و دولتمردان 
باشد و تغییر چنددهم درصدی نمی تواند خللی در ریل گذاری ها 

ایجاد کند.
باید توجه داشته باشیم که اندازه گیری و آمارگیری این شاخص ها 
بر مبنای نمونه گیری هاست و خطای نمونه گیری هم همیشه 
وجود دارد. تا زمانی که این آمارها در یک جهت حرکت کرده و 
یک پیام را به سیاستگذار منتقل می کنند، مشکلی وجود ندارد و 
زمانی که که مشاهده شود دو پیام متفاوت توسط بانک مرکزی 
و مرکز آمار ایران منتشر می شود، در این شرایط راه حل، حذف 
یکی از این دو نیست، بلکه باید دید چرا دو نهاد، دو پیام متفاوت به 
 سیاستگذار می دهند و در این شرایط قضاوت کرد که آمار کدام به

واقعیت نزدیک است. باید توجه داشت که وجود دو آمار نرخ رشد 
اقتصادی از سوی این دو مرجع، به نوعی بحث چک و بالانس را 
انجام می دهد و این مطلوب اقتصاد ایران است. سال هایی را در 
کشور تجربه کردیم که سیاستگذاران بر یک نهاد آماری فشار 
وارد می کردند که نرخ رشد بالاتری بدهد. در این شرایط اگر دو 
 نهاد متفاوت داشته باشیم، از نااطمینانی هایی که در چارچوب 
کشور ما وجود دارد و سیاستگذاران می توانند به این نهادهای 
دولتی فشار وارد کنند، کم می شود.در خصوص رشد ۴ درصدی 
در اقتصادی ایران هم باید به چند نکته توجه کرد. وقتی نرخ رشد 
اقتصادی اعلام می شود، منظور این است که اقتصاد ما نسبت 
به سال قبل از آن، چقدر بزرگ تر شده است. مثلًا اگر نرخ رشد 
اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۰ )به استناد گزارش بانک مرکزی ۴/ 
۴ درصد و به استناد مرکز آمار ایران ۴,۳ درصد( اعلام شده، اما 
در سال های پیش تر از آن، نرخ رشــد منفی تجربه شده است، 
بنابراین طبیعی است که در سال ۱۴۰۰ نرخ رشد بالاتری از خود 
نشان دهد. بعد از تجربه چند سال نرخ رشد منفی، اعلام نرخ رشد 
مثبت، نه تعجب برانگیز است و نه منعکس کننده بزرگ شدن زیاد 
اقتصاد کشور؛ چراکه اقتصاد ما طی چند سال متوالی کوچک 
شده است و حالا با یک تغییر کوچک، نرخ رشد بالاتری را نشان 
می دهد. نکته دیگر این است که طبق اعلام و گزارش دولتمردان 
ما در نیمه دوم سال گذشته توانســتیم، با افزایش درآمدهای 
نفتی مواجه شویم. طبیعی اســت که در این شرایط نرخ رشد 
بیشتری حاصل شود؛ اما این افزایش درآمد نفتی، حاصل تغییر 
سیاست ها نبوده اســت.اینکه چقدر هدف گذاری نرخ رشد ۸ 
درصدی دولت قابل تحقق است، موضوع چندان قابل اهمیتی 
نیست؛ هدف گذاری باید بر این مبنا باشد که در چند سال متوالی 
و یک دوره طولانی، نرخ های رشد بالایی داشته باشیم و ابزارهای 
رسیدن به این اهداف را هم مشخص کنیم. در دولت های قبل در 
یک سال خاص حتی نرخ رشد دورقمی را به واسطه فروش نفت 
زیاد تجربه کردیم؛ اما تأثیر خاصی بر اقتصاد و وضعیت رفاهی 
خانوارهای ما نداشت. البته قابل انکار نیست که ممکن است با 
بروز تحولاتی در فروش نفت بتوانیم نرخ رشد ۸ درصدی را تجربه 
کنیم؛ اما تا زمانی که ندانیم راه های تحقق این نرخ در بلندمدت 
چگونه ترسیم می شود و چه ابزارهایی به کار گرفته می شود، به 

خودی خود، تحقق نرخ رشد بالا اهمیت ندارد.

تخصیص نخست، از ناحیۀ انسانی است که به شاخۀ ویژه ای از 
علوم نظر دارد. تخصیص دوم از حیث اسلامی است که وجه خاصی 
از رفتار انسانی و کنش اجتماعی را اراده می کند. و تخصیص سوم 
ناظر به نحوه و شرایط کاربرد این علوم است. دربارۀ امکان و شرایط 
هر یک از این تخصیص ها آرا و نظریه های متنوع و پرشماری وجود 
دارد؛ برخی از اندیشمندان بعضی از این تخصیص ها را ممکن و 
برخی دیگر ناممکن می دانند و در صورت قائل بودن به امکان، چه 
بسا شرایط متفاوتی برای آن ها برمی شمارند.بنابر نظریه متافیزیک 
علم، به طور منطقی امکان برساختن نظریِ علوم دیگری جز علم 
متعارف وجود دارد و شرایط امکان علوم نامتعارف، تغییر دست کم 
یکی از مبانی متافیزیک علوم متعارف است. از این رو می توان از 
امکان علوم انسانی نامتعارف به طور عام و از امکان منطقی علوم 
انسانی اسلامی به طور ویژه سخن گفت. البته شرط امکان منطقی 
علوم انسانی اسلامی به طور عام و علم اقتصاد اسلامی به طور خاص، 
بازبینی، بازتعریف یا تغییر در یکی از مبانی متافیزیکی علم اقتصاد 
متعارف است.بنابراین تعریف، کاربرد علوم انسانی اسلامی، فهم یا 
حل مســائل مربوط به رفتارهای انسانی و کنش های اجتماعی 
در جامعۀ اســلامی به کمک نظریه هایی است که بر پایۀ مبانی 
مابعدالطبیعۀ علم، برگرفته از آموزه های اسلامی استوار باشد. حال 
بر اساس این تعریف می توان موضوع کاربرد اقتصاد اسلامی در ایران 
و جهان را بررســی کرد.پژوهش های اقتصاد اسلامی در ایران در 
شناخت مسائل اقتصادی جامعه، در یک نگاه کلی ناکام بوده است. 
مسائل کلانی همچون فقر، شکاف درآمدی، حقوق اساسی اقتصادی 
)حقوق طبیعی یا حقوق بشر(، پول، بانک، تورم و توسعه یا پیشرفت، 
فهم و تبیین نشده است. کارهایی که برای توضیح این مسائل زیر 
عنوان اقتصاد اسلامی انجام می شود در چارچوب نظریه هایی است 
که از همان مبانی متافیزیکی علم اقتصاد متعارف برخوردار است. از 
شاخص ترین سیاست های اقتصادی کلان که بر اساس نظریه های 
اقتصاد نئوکلاسیک و حتی نئولیبرالیستی، ولی تحت عناوین رهزن 
اجرا شده است، می توان از سیاست هدفمندسازی یارانه ها در دولت 
احمدی نژاد و سیاست حذف ارز ترجیحی در دولت رئیسی نام برد.

حتی نظریه هایی مانند بانکداری بدون ربا یا تأمین مالی اسلامی 
که پســوند اســلامی دارند، به دلیل درگیر بودن در همان مبانی 
متافیزیک علم اقتصاد متعارف، هیچ گونه کارکرد متفاوتی از نظریه 
های مشــابه علم اقتصاد متعارف ندارند. بلکه به دلیل ناسازگاری 
های درونی ناشی از صوری سازی یا اسلامیزه کردن تئوری های 
اقتصاد متعارف، از کارآمدی آن ها بیش از پیش کاسته شده است. 
هر چند در سال های اخیر برای جبران غفلت از مبانی متافیزیکی 
نظریه های اقتصادی به کار رفته در برنامه های توسعه اقتصادی 
کشور، تلاش های گسترده و درازدامنی برای تعریف الگوی ایرانی 
اسلامی پیشرفت صورت گرفته است. در تعریف این الگو به درستی 
از تحقیق دربارۀ مبانی متافیزیکی آغاز شده است.  از دلایل موفقیت 
تجربۀ بانکداری و تأمین مالی اسلامی در جهان می توان ۱. به شرایط 
رقابتی بانک های اسلامی با بانک های ربوی و امکان و حق انتخاب 
مشتریان، ۲. وجود تقاضا از سوی مشتریان آگاه و باورمند به بانک 
 داری و تأمین مالی اسلامی، و ۳. رعایت و اجرای واقعی و نه صرفا 

صوری عقود اسلامی یاد کرد.

مجتبی مراد حاصلی  
کارشناس  اقتصادی

تجربۀ بانکداری و تأمین مالی 
اسلامی در جهان موفق است

پایگاه خبری 
ofoghemroz.irofoghemroz.ir اقتصادی - اجتماعی 
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مهمترین راهکار برای ایجاد تعادل در بخش مسکن، افزایش ساخت و ساز است که بانک ها 
موظفند ۲۰ درصد تسهیلات خود را به این بخش اختصاص دهند اما به تکلیف خود عمل 
نکردند؛ تزریق پول بی پشــتوانه هم باعث تورم در اقتصاد و به تبع آن بخش مســکن شده 
است.واقعیت آن است که ما در شرایط اقتصادی تورم زا به سر می بریم. یکی از دلایل اصلی 
این شرایط، وارد کردن پول پرقدرت و بدون پشتوانه در جامعه است. از یک طرف با پایین 

بودن تولید و از سوی دیگر بالا بودن هزینه های جاری دولت مواجهیم.
 تا زمانی که تیم  اقتصادی دولت نســبت به بررســی و  اصلاح روند موجود اقدام نکند 
طبیعتا مشکلات ساختاری  اقتصاد حل نخواهد شد و تورم عیان می شود. کاهش ارزش پول 
ملی و بالا رفتن ســطح قیمت تمامی کالاها از تبعات تحریم ها به عنوان یک عامل بیرونی 
و تزریق پول بدون پشتوانه به عنوان یک عامل داخلی است. مسکن سهم ۱۶ درصدی در 
اقتصاد کشــور دارد گفت: مســکن به عنوان تابعی از اقتصاد کلان همواره از شرایط تورمی 
تاثیر می گیرد. در واقع زمانی که ما شرایط تورمی را تجربه می کنیم بازار مسکن هم مصون 
نمی ماند. خروجی آن فاصله گرفتن مردم از مسکن مناسب است و بخش عمده ای از هزینه 

مسکن برای سکونت مصرف می شود.
 دولت باید درآمد سرانه را بالا ببرد.   تولید را تقویت و شرایط  تورمی را از این وضعیت 
لجام گسیخته خارج کند. در گام بعدی به تولید مسکن بپردازد و کسری های این بخش را 
جبران کند. در آن صورت می توان امیدوار بود که به تدریج قیمت مســکن کنترل شود.در 
این شــرایط که اقتصاد دچار تورم شده، وزارت راه و شهرسازی با هرکسی که برای نهضت 
ملی مسکن قرارداد می بندد، آن شخص با مسائل تورمی در بخش  نهاده های ساختمانی و 

دستمزد مواجه می شود. قراردادهای منعقده سرانجام مناسبی پیدا نمی کند و تمام افرادی 
که طرف قرارداد هســتند نیاز به این دارند که قراردادشان به خاطر افزایش قیمت مصالح 
تعدیل شــود. تعدیل قیمت یعنی بالا رفتن قیمت نهایی، افزایش آورده متقاضی و افرایش 
سقف تسهیلات.متقاضی که اعداد اعلامی  فعلی را به سختی تامین می کند وقتی با افزایش 
مواجه می شود به مشــکل مضاعف برمی خورد و از گردونه امید برای خانه دار شدن بیرون 
می رود. سپس واحدهای ارزان قیمت مورد نظر به صورت دلالی یا سرمایه ای مورد استفاده 
قرار می گیرد که نه تنها کمکی به افراد واجد شــرایط مســکن نمی کند بلکه شرایط را از 
وضعیت فعلی وخیم تر می ســازد.عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران درباره 
وضعیت بازار مســکن پایتخت گفت: با این که قیمت ها در بازار افزایش یافته اما محاسبات 
نشان می دهد هزینه ساخت واحدهای مسکونی جدید، فراتر از نرخ واحدهای موجود است. 
برخی  ســازندگان به هر دلیل نیاز به نقدینگی دارند و آپارتمان های ســاخته شده را زیر 
قیمت ســاخت عرضه می کنند. اما اگر بخواهند پروژه ای مشابه بسازند برایشان گران تر از 
نرخ فروش فعلی تمام می شود.محتشم ادامه داد: ممکن  است این شرایط تا مدت کوتاهی 
ادامه پیدا کند اما زمانی که واحدهای کلیدنخورده موجود به فروش برسد قیمت مسکن در 
بازار افزایش خواهد یافت. تجربه نشان داده که قیمت ها نه تنها عقب ماندگی خود را جبران 
می کند بلکه فراتر از آن دچار جهش می شود. این طور نیست که قیمت نهاده های ساختمانی 
 بالا برود و قیمت مسکن افزایش نیابد بلکه تا مسکن تا مدتی زیر نرخ تورم حرکت می کند و

 سپس به بالای نرخ تورم می رسد. فعلا بازار آرام است و پیش بینی می کنیم در سال جاری 
روند باثبات فعلی ادامه یابد.

پولبیپشتوانهبلایبازارمسکن

 هوش مصنوعی  هوش مصنوعی LaMDALaMDA گوگل؛  گوگل؛ 
خودآگاهی یا تظاهر به خودآگاهی؟خودآگاهی یا تظاهر به خودآگاهی؟



M A R Z E E G H T E S A S D

اقتصاد کلان 
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۸   یکشنبه  ۱۲ تیر   ۱۴۰۱

 مختار ربیعــی   -  مرز اقتصاد  | از 
۱۲۲ ســال پیش که اولین خودروها توسط 
مظفرالدین شاه قاجار وارد کشور شد، واردات 
خودرو همیشه مساله ای پرحاشیه بوده است 
و بارها به دلایل مختلف متوقف شــده است. 
اما آخرین باری که واردات خودرو متوقف شد 
در سال ۹۷ و بعد از خروج یکجانبه آمریکا از 
برجام بود. طبق آمارها در آن زمان ســالانه 
حدود ۷۰ هزار دستگاه خودرو با ارزش نزدیک 

به دو میلیارد دلار وارد کشور می شد.
 واردات خودرو به بهانه جلوگیری از خروج 
ارز ممنوع شد اما بعد از این اتفاق چینی ها بازار 
خودروی ایران به دســت گرفتند. به طوری 
کــه آمارهای وزارت صمت از خودروســازان 
خصوصی نشان می دهد که در سال گذشته 
نزدیک به ۷۰ هزار دستگاه خودروی چینی 
مونتاژ و وارد بازار کرده اند. اگر متوسط قیمت 
هــر خود را ۱۵ هزار دلار هم در نظر بگیریم، 
این یعنــی ممنوعیــت واردات خودروهای 
خارجی یک رانت حدودا یک میلیارد دلاری 
برای صنعت خودرو چیــن در اقتصاد ایران 

ایجاد کرده است.
۱۲۲ ســال پیش مظفرالدین شاه قاجار 
اولین کالسکه دودی را به ایران وارد کرد. اما 
طی این ۱۲۲ سال واردات خودرو داستان های 
بسیار پر فراز و نشیبی داشته است. به طوری 
که بارها واردات خودرو به بهانه های مختلف 
محدود شــده و با چالش های مواجه شــده 
اســت.اولین باری که واردات خودرو محدود 
شد، هنگام جنگ جهانی دوم و اشغال ایران 
توسط روس ها و انگلیسی ها بود. در آن هنگام 
قحطی گسترده ای بر کشور چیره شده بود و 
در پی همین اتفاق طی ســال های ۱۳۲۱ تا 
۱۳۲۶ تقریبا خودروی جدیدی وارد کشــور 
نشد.واردات خودرو ادامه داشت تا زمان انقلاب. 
بعد از انقلاب اســلامی ایران واردات خودرو 
متوقف شــد و جنگ تحمیلی عاملی شد تا 
این توقف واردات تا ســال ۶۸ طول بکشد.اما 
این آزادسازی واردات تنها ۶ سال طول کشید. 
معروف ترین یادگارهای این دوره خودروهایی 
مثل نیسان پاترول، میتسوبیشی پاجرو، هوندا 
آکورد و اپل کورســا بودن. اما سال ۷۴ برای 

اولین بار با بهانه حمایت از خودروهای داخلی 
واردات خودرو ممنوع شد. 

ممنوعیتی که ۹ ســال طول کشــید و 
در نهایت در ســال ۸۳ آزاد شــد. اما این بار 
با چهاره ای جدید؛ واردات خودرو مشــمول 
۱۲۰ درصد تعرفه گمرکی شد.البته قرار بود 
که سالانه ۲۰ درصد از این تعرفه کم شود و 
طی این ۶ سال هم خودروسازان داخلی خود 
را بروز کنند و امکان رقابت با خودروسازهای 
خارجی را بدست آورند.ولی فقط در سال ۸۴ 
این اتفاق رخ داد و بعدش در سال های مختلف 
به بهانه های مختلف این کاهش تعرفه رخ نداد. 
اگر هم در ظاهر تعرفه گمرکی کم می شد، در 
عوض تعرفه ای جدید برای واردات خودرو سبز 
می شد. به طوری که در نهایت در سال ۹۶ که 
آخرین سال واردات رسمی خودروهای خارجی 
بود، برای واردات خودرو باید چیزی نزدیک به 
۱۱۰ درصد تعرفه پرداخت می شد.اما از اوایل 
سال ۹۷ واردات خودرو دوباره ممنوع شد. در 
آن زمان جهش بازارها در ایران تازه آغاز شده 
بود و ترامپ با خروج یک طرفه از برجام فشار 
بر ایران را دو چندان کرد. ممنوعیت واردات 
خــودرو در این دوره به بهانــه جلوگیری از 
خروج ارز بود. ممنوعیتی که تا امروز به طول 

انجامیده و هنوز خودروهای جدید وارد بازار 
ایران نشده اســت.ممنوعیت واردات خودرو 
شــوک بزرگی به بازار وارد کرد. به طوری که 
قیمت خودروهای خارجی با شــتابی تندتر 
از رشــد نرخ ارز افزایش یافتند. طی ۴ سال 
گذشته به واسطه ممنوعیت واردات خودرو، 
قیمت خودروهای وارداتی سر به فلک کشیده 
است. در شرایطی که قیمت ارز در این مدت 
تقریبا ۸ برابر شده است، قیمت خودروهای 
وارداتــی بعضا تا بیــش از ۱۵ برابر افزایش 
 یافته اســت. به عنوان مثال خودرویی مانند

 کیا اسپورتیج مدل ۲۰۱۷ که سال ۹۶ حدود 
۱۶۰ میلیون تومان بود، الان در بازار ایران به 
حدود ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان رسیده 
اســت که با دلار نیمایی چیزی حدود ۱۱۰ 
هزار دلار می شود؛ یعنی گران تر از خودروی 
مدرنی مثل تسلا اس. به عبارتی دیگر، ایرانیان 
با درآمد ریالی که مدام آب می رود، برای خرید 
خودروهای خارجی، آن هم مدل ۵ سال پیش، 
باید بیــش از ۴ برابر یک فرد اروپایی هزینه 
کنند.بررسی ها نشــان می دهد در سال های 
۹۵ و ۹۶، ســالانه نزدیک به دستگاه خودرو 
وارد کشور می شــد که ارزش آن ها مجموعا 
حدود ۲ میلیارد دلار در ســال بود. اما بعد از 

ممنوعیت واردات خودرو به بهانه خروج ارز از 
کشور و همچنین خروج خودروسازان خارجی 
از بازار ایران به علت تحریم ها، شــرکت های 
خودروسازی به سمت مونتاژ محصولات چینی 
رفتند. آمارها نشــان می دهد که خودروهای 
چینــی که پیش از تحریم هــا در بازار ایران 
ســهمی کمتر از ســالانه ۲۰ هزار دستگاه 
داشته اند بعد از تحریم ها توانسته اند بازار ایران 
را فتح کنند. به طوری که آمار وزارت صمت از 
تولیدات خودروسازان خصوصی نشان می دهد 
 که در ســال ۱۴۰۰ حدود ۶۷ هزار دستگاه 
خودروی چینی مونتاژ شده است. همچنین 
این عدد در ســال ۹۹ هم حــدود ۶۰ هزار 
دستگاه بوده اســت. در چنین شرایطی اگر 
متوسط قیمت خودروهای چینی مونتاژی را 
 ۱۵ هزار دلار هم در نظر بگیریم،  چنین آماری 
حاکــی از خــروج ســالانه حــدود یــک 
و  واردات  بــرای  ارز  دلار   میلیــارد 
مونتاژ خودروهای چینی اســت. به عبارتی 
دیگــر نتیجه هنــر مدیریت بــازار خودرو 
توســط سیاســتگذاران ۱۵ برابــر شــدن 
 قیمــت خودروهــای خارجــی و ایجاد یک

 رانــت بزرگ برای صنعت خودروی چین در 
ایران بوده است.

رانتچیندرممنوعیتوارداتخودروبهایران

  تراز آب دریاچه ارومیه ۵3 سانتیمتر کاهش یافت
مدیر کل دفتر مدیریت به هم پیوسته منابع آب خزر و دریاچه ارومیه گفت: امسال تراز دریاچه ۱۲۷۰ متر و 

۶۵ سانتیمتر بوده و نسبت به سال گذشته در همین زمان ۵۳ سانتیمتر کاهش را نشان می دهد.
بر اساس اطلاعات موجود مدیر کل دفتر مدیریت به هم پیوسته منابع آب خزر و دریاچه ارومیه از تراز آب 
دریاچه ارومیه نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: امسال تراز دریاچه ۱۲۷۰ متر و ۶۵ سانتیمتر 

بوده و نسبت به سال گذشته در همین زمان ۵۳ سانتیمتر کاهش را نشان می دهد.
کیاســت امیریان، مدیر کل دفتر مدیریت به هم پیوســته منابع آب خزر و دریاچه ارومیه درباره وضعیت 
نجات دریاچه ارومیه اظهار داشــت: مهم ترین عامل تاثیرگذار بر تراز دریاچه میزان بارش و روان آبی است 
که وارد آن می شود. متاسفانه سال قبل کاهش بارش داشتیم و بارش برف هم در حداقل خود بوده که باعث 
کاهش جدی تراز شده است، امسال هم در حد پارسال بارندگی داشتیم که نسبت به بلندمدت ۱۴ درصد 
کاهش را نشان می دهد. این شرایط باعث شد امسال تراز دریاچه ۱۲۷۰ متر و ۶۵ سانتیمتر باشد و نسبت 
به سال گذشته در همین زمان ۵۳ سانتیمتر کاهش را نشــان می دهد.وی موجودی آب دریاچه را در حال 
حاضر ۲ میلیارد و ۷۳۰ میلیون متر مکعب عنوان کرد و افزود: طبیعتا باتوجه به اینکه در تابســتان میزان 
ورودی آب کم و تبخیر زیاد می شود، حجم آب هم کاهش پیدا می کند، اما اقداماتی برای حل این موضوع 
انجام شــده که از جمله آن نزدیک ۵۰۰ میلیون متر مکعب از ذخیره سدها به ســمت دریاچه رهاسازی 
شده اما مسئله این است که کاهش بارش ها در فصل پیش رو و افزایش دما سرعت تبخیر را بیشتر می کند.

مدیر کل دفتر مدیریت بهم پیوســته منابع آب خزر و دریاچه ارومیه درباره اقدامات در دست انجام برای 
 علاج بخشی دریاچه گفت: یک موضوع انتقال آب از حوضه مجاور است که در راستای احیا در دستور کار بوده

 که اکنون ۹۰ درصد پیشرفت دارد و مراحل پایانی را می گذراند، اگر  این پروژه محقق شود دریاچه تقریبا به 
ثبات می رسد.وی تاکید کرد: اگر قرار باشد دریاچه به تراز اکولوژیک برسد باید غیر از اقداماتی که تاکنون انجام 
شده از جمله کاهش مصرف جدی تر پیگیری شود، چون بارندگی در اختیار ما نیست و امکان دارد خشکسالی 

تداوم داشته باشد که در آینده اثرات خود را  بیشتر را نشان می دهد.
امیریان یادآور شد: چنانچه بارندگی شرایط بهتری داشته باشــد و مردم از جمله کشاورزان هم همکاری 
کنند در ورودی به دریاچه اثر مثبت خواهد داشــت و ایــن احتمال وجود دارد که ســالانه ۶۰۰ میلیون 
 متر مکعب آب وارد دریاچه شــود، از ســوی دیگر باید امیدوار باشــیم ســال های خشــک به این شکل

 استمرار نداشته باشد تا روند کاهش تراز دریاچه متوقف و در گام بعدی هم افزایش تراز خواهیم داشت.

  خودروهای برقی لوکس مرسدس بنز در راه است
مرسدس بنز در حال تعدیل شبکه کارخانه های خود برای تولید طیف جدیدی از خودروهای الکتریکی لوکس 
است.مرسدس قصد دارد تا پایان این دهه نسبت به سال ۲۰۲۰ میزان انتشار دی اکسیدکربن را به ازای هر 
خودروی سواری در طول چرخه عمر به نصف کاهش دهد.عضو هیئت مدیره برای زنجیره تولید و تامین این 
شرکت گفت: ما برای مقیاس بندی سریع حجم وسایل نقلیه الکتریکی آماده هستیم. به گفته مرسدس، تولید 
مدل های جدید در بخش های لوکس از اواسط دهه آغاز خواهند شد.به نقل از رویترز، در بیانیه این شرکت 
آمده است: تولید محلی سیستم های باتری، عامل کلیدی موفقیت برای افزایش قدرت الکتریکی مرسدس 
بنز و مولفه تعیین کننده  پاسخگویی به تقاضای جهانی برای خودروهای الکتریکی به صورت انعطاف پذیر و 

کارآمد است.

عدم سرمایه گذاری در صنعت برق دلیل خاموشی های امروز است
عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران تراز نبودن تولید و مصرف برق در کشور را مورد توجه قرار داد و بر لزوم سرمایه گذاری و تغییر سیاست ها و رویکرد های جاری تاکید کرد.

عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران از بی توجهی به سرمایه گذاری در حوزه تولید برق انتقاد کرد و گفت: چون حدود یک دهه است که سرمایه گذاری در صنعت برق اتفاق نیفتاده و از طرفی 
شاهد رشد مصرف برق در کشور هستیم، ناترازی بین تولید و مصرف ایجاد شده که نتیجه آن، خاموشی های امروز است.

حمیدرضا صالحی، عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران در ارزیابی عملکرد دولت در حوزه صنعت برق اظهار داشت: یک دهه است که هیچ سرمایه گذاری در حوزه برق صورت نگرفته و این 
باعث شده علیرغم رشد مصرف؛ تولید رشدی نداشته باشد و نتیجه این عدم تراز بین تولید و مصرف؛ خاموشی بوده است.وی با بیان اینکه عملکرد دولت باید در حوزه سیاست ها و رویکردها 
و همچنین در بعد عملیات و نتایج کار بررسی شود، افزود: برای حل عدم تراز تولید و مصرف و رفع خاموشی باید سرمایه گذاری صورت گیرد و برای تحقق سرمایه گذاری نیز باید سیاست و 

رویکرد تغییر کند، اما مقاومت هایی در بدنه دولت شاهد هستیم که این سیاست گذاری زود جواب نمی دهد.
عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران تصریح کرد: انتظار این بود بخش صنعتی برق که به نوعی با دنیا در ارتباط است از دولت منفک شود، یعنی دولت از اقتصاد انرژی در حوزه صنعت خارج 
شود تا برق رشد کند و سرمایه گذاری صورت گیرد و درآمد ناشی از صنعت نیز وارد صنعت برق شود و در نتیجه صنایع هم بتوانند برق مطمئن و پایدار دریافت کنند. اما با رویه کنونی به 
بخش صنعت ضربه وارد می شود و عدم النفع بزرگی را در این حوزه شاهد هستیم که امیدواریم در سال دوم سیاست های دولت در این حوزه عملیاتی شود، اما باید بپذیریم که یک شبه هیچ 

سیاستی تغییر نمی کند.
وی تاکید کرد: انتظار این بود که بخش خصوصی امکان سرمایه گذاری در حوزه صنعت برق را داشته باشد تا خاموشی کم شود اما شرایط تسهیل نشده است.

صالحی خاطرنشان کرد: صنعت برق یک صنعت زیرساختی است، پیش بینی شده بود که راندمان نیروگاه ها افزایش یابند و انرژی های نو در یک بازه کمتری وارد مدار شوند اما به دلیل اینکه 
زیرساخت ها آماده نبود این اهداف تحقق پیدا نکرد و علت خاموشی ها همین است.

الهام صالح   
کارشناس اقتصادی 

رشد کشور در گرو توسعه تجارت خارجی

از الزامات افزایش تجارت خارجی، داشتن برنامه   ها و فعالیت   های مختلف، از جمله توسعه دیپلماسی 
اقتصادی است که نقش سفارتخانه   ها در بازارهای منطقه   ای و بین المللی حائز اهمیت است.

سفارتخانه   های جمهوری اسلامی ایران، دفاتر رسمی و مهم ترین مراکز سیاسی کشورمان در پایتخت 
دیگر کشورها هستند که مسوولیت گفت وگو، تعامل و برقراری ارتباط دیپلماتیک فی مابین و تقویت روابط 
 دوجانبه و چندجانبه را بر مبنای قوانین و کنوانســیون   های دیپلماتیک و مبتنی بر اصول و ارزش   های 
سیاست خارجی کشورمان در ابعاد مختلف سیاسی، امنیتی، اقتصادی، فرهنگی و انسانی بر عهده دارند. 
این مراکز سیاســی با بهره   مندی از منابع انسانی توانمند، می   توانند نقش گسترده   ای در سطح روابط 
دوجانبــه، منطقــه   ای و بین المللی در ابعاد گوناگون، به خصوص در حوزه اقتصادی ایفا کنند. با توجه به 
اهمیت زیاد مسائل و موضوعات اقتصادی در دنیای امروز، جوامع مختلف از طریق فعالیت   های سیاسی در 
دیگر کشورها به دنبال تحقق حداکثری اهداف اقتصادی خود هستند و به نوعی می   توان گفت، سیاست 

در خدمت اقتصاد است.
امروزه که در مســیر جهانی شدن اقتصاد حرکت می   کنیم، نیاز به صادرات و واردات کالاها و خدمات 
در همه جوامع، امری غیرقابل انکار است؛ به دلیل اینکه هیچ کشوری به تنهایی توان تامین همه نیازهای 

جامعه خود را ندارد و نیازمند تبادل کالا و خدمات با دیگر کشورهاست . 
در این حوزه، هر کشوری که دارای توان و ظرفیت بالای صادراتی باشد، از قدرت اقتصادی بیشتری 
نسبت به سایر کشورها برخوردار است. بنابراین میزان صادرات، خود معیاری برای سنجش قدرت اقتصادی 

کشورهاست.
کشــورها با توجه به مزیت   های نســبی و رقابتی خود نسبت به تولید کالاها اقدام و با دیگران مبادله 
می کنند؛ از این رو تجارت خارجی از اهمیت زیادی برخوردار است؛ به طوری که سهم آن در تولید ناخالص 
دنیا رو به فزونی است. پیشرفت و جهش اقتصادی در کشور، مستلزم افزایش تجارت خارجی، ارتقای بیشتر 
سطح تعاملات بین المللی و حضور فعال در بازارهای جهانی با رویکرد درون زایی و برونگرایی است. در این 
بین، یکی از سیاست   های راهبردی و اولویت   های اصلی کشور برای نیل به تعالی و توسعه، بر محور توسعه 
صادرات کالاهای غیرنفتی و کاهش وابستگی کشور به صادرات و درآمدهای نفتی استوار است؛ همان طور 
که در این سال ها شاهد بودیم، تحریم   های ظالمانه علیه کشورمان، محدودیت ها و مشکلاتی را در تمام 
حوزه ها به وجود آورد و اثر آن در حوزه صادرات نفتی از سایر حوزه   ها ملموس   تر بود. پس صادرات، پیش نیاز 
رشد پایدار و مهم ترین عامل ورود ارز به کشور، حفظ و گسترش اشتغال و افزایش درآمد آحاد اقتصاد است.

یکی از الزامات افزایش تجارت خارجی، داشتن برنامه   ها و فعالیت   های مختلف، از جمله توسعه دیپلماسی 
اقتصادی است که نقش سفارتخانه   های کشورمان در کشورهای مختلف و بازارهای منطقه   ای و بین المللی 

در معرفی و شناساندن جامعه اقتصادی کشورمان بسیار حائز اهمیت است.
 همچنین اطلاع   رسانی به موقع از فرصت   های تجاری موجود، برگزاری دوره   های آموزشی و ارائه مشاوره 
به فعالان اقتصادی و تجار و بازرگانان، برگزاری همایش   های بین المللی برای معرفی فرصت   های بازار، تقویت 
تولیدات صادرات محور، انجام تحقیقات و تبلیغات مناســب در بازارها، ایجاد شرکت های بزرگ مدیریت 
صادرات، برپایی نمایشگاه   های تخصصی و اختصاصی در خارج از کشور، اعزام و پذیرش هیات   های مختلف 

تجاری و ایجاد مراکز تجاری، از دیگر موارد لازم برای رشد و توسعه صادرات است.
در این بین، دیپلماسی اقتصادی در فرآیند جهانی شدن و افزایش مناسبات اقتصادی و بازرگانی بین 
کشورها دارای اهمیت فراوانی است. از این رو، نقش سفارتخانه   ها به عنوان دیده   بان های اقتصادی کشور با 

رویکرد توسعه بیشتر صادرات و مدیریت هدفمند وارادت، باید شناسایی شوند. 
همچنین معرفی ظرفیت   های صادراتی کشــور و نیازهای کشورهای هدف، توسعه روابط برای انتقال 
دانش و تکنولوژی، بررسی و شناسایی ساختار و ظرفیت   های بازار کشورهای هدف و آگاهی بخشی به همه 

تجار و فعالان اقتصادی در توسعه تجارت و بازرگانی بسیار تاثیرگذار است.
در شــرایط حاضر که دولت در حوزه اقتصادی با مشــکلات مختلفی ماننــد تحریم   های ظالمانه و 
محدویت   های مختلف از بابت تورم، کسری بودجه، رشد نقدینگی، خشکسالی و سایر مسائل و مشکلات 
اقتصادی مواجه اســت و با توجه به پتانسیل   های بسیار زیادی مانند منابع عظیم نفت، گاز و معادن و... 
که در کشور وجود دارد، یکی از دغدغه   های اصلی سفارتخانه   ها باید برقراری و توسعه روابط و تعاملات 
اقتصادی باشد. همچنین بخش   های تجاری سفارتخانه   ها و سفرا در کشورهای محل ماموریت، نقش مهم 
و کلیدی در ایجاد و گســترش روابط اقتصادی فی مابین دارند. در این راستا برقراری ارتباط مستقیم با 
افراد موثر، از جمله روسای سازمان ها و بنگاه   های اقتصادی و مقامات تصمیم گیرنده برای افزایش و توسعه 
مناسبات اقتصادی و سامان دهی هیات   های تجاری یا اعزام هیات   های اقتصادی به کشور متبوع خود و 
تلاش برای موفقیت آمیز بودن مذاکرات و تهیه گزارش   های تحلیلی با جنبه   های کاربردی درباره اوضاع 
اقتصادی کشورهای هدف، نظرسنجی از مصرف کنندگان کالاهای کشورمان در مورد کیفیت این کالاها 
و نارســایی   های احتمالی و آگاهی از تحولات اقتصادی کشور، قوانین، مقررات و ظرفیت   های موجود در 

بخش   های مختلف اقتصادی حائز اهمیت است.
بخش   های اقتصادی سفارتخانه   ها، به عنوان سفیران اقتصادی کشور، می   توانند علاوه بر بررسی اوضاع 
اقتصادی و اجتماعی کشور محل ماموریت، به روند عرضه و تقاضا، تحولات قیمت ها، فعالیت   های رقبا، 
نمایشــگاه   های تجاری، فعالیت   های بازاریابی و تحقیقات بازار و توسعه تجارت و صادرات خدمات فنی و 
مهندسی، ارائه نظرات مشورتی به فعالان اقتصادی کشور برای انعقاد قراردادهای تجاری و سرمایه گذاری 
یا اعطای نمایندگی فروش کالا، به افزایش جذب سرمایه گذاری   های خارجی، توسعه صنعت گردشگری 
و توسعه برند ملی بپردازند و از این طریق برای توسعه مناسبات اقتصادی با مسوولان اقتصادی، تجاری و 
سایر اشخاص ذی   نفوذ کشور محل ماموریت مرتبط و اطلاعات و مشاوره   های لازم را به جامعه اقتصادی 

کشور و سازمان های ذی ربط ارائه کنند.

خبرخبر

 ممنوعیت واردات 
خودرو در این 
دوره به بهانه 
جلوگیری از خروج 
ارز بود. ممنوعیتی 
که تا امروز به 
طول انجامیده و 
هنوز خودروهای 
جدید وارد بازار 
ایران نشده است.
ممنوعیت واردات 
خودرو شوک 
بزرگی به بازار وارد 
کرد.
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  یادداشت

 مرکــز پژوهش های اتاق ایران در ســی وچهارمین 
گزارش »پایش تحولات تجارت جهانی«، جایگاه گروه 
بریکس در اقتصاد جهان را بررسی کرده است. کشورهای 
بریکس در حال ایجاد یک ارز جهانی جدید براســاس 

سبدی از ارزهای کشورهای عضو هستند .
در ســی وچهارمین گزارش از سلســله گزارش ها، 
گلچینی از تحولات اخیر در دو لایه جهانی و منطقه ای 
محیط ژئواکونومیک ایران ارائه شده و آخرین روندها و 
پیش بینی های اقتصادی تهیه شــده توسط بزرگ ترین 
نهادهای اقتصادی بین المللــی، در قالب داده های تازه 

مورد واکاوی قرار گرفته اند.
در بخش تحولات جهان، بازگشــت سازمان تجارت 
جهانــی بــه کانون تجــارت جهانی مــورد توجه قرار 
گرفته اســت. در اجلاس سالانه این سازمان توافق های 
قابل توجهی حاصل شد. مهم ترین توافق صورت گرفته 
در این اجلاس قاعده مند کردن ماهیگیری در جهان در 

راستای کاهش صید بی رویه ماهیان است.
 دومین توافق معطوف به لغو حقوق مالکیت معنوی 
واکســن های تولید شــده برای مقابله با کرونا اســت. 
پیامدهای جنگ اوکراین برای روسیه از دیگر موضوعات 
مهم روز اســت. ازجمله آنکه در داخل روسیه در جهت 
کاهش وابستگی به نفت و گاز، اعمال اصلاحات اقتصادی 

ساختاری در دستور کار قرار گرفته است.
در راستای مقابله با تحریم های غرب نیز به درخواست 
روسیه، کشورهای بریکس - برزیل، روسیه، هند، چین و 
آفریقای جنوبی - در حال ایجاد یک ارز جهانی جدید بر 

اساس سبدی از ارزهای کشورهای عضو هستند.
  راه اندازی فروشگاه های زنجیره ای هند در روسیه در 

پی خروج فروشگاه های غربی و تصویب واردات موازی 
به شــکل قانونی به کشور روسیه به معنای ورود کالاها 
بــدون اجازه صاحب حق از دیگر واکنش های روســیه 
به تحریم ها اســت.در تحولات منطقه ای آغاز مذاکرات 
تجارت آزاد بریتانیا و شــورای همــکاری خلیج فارس، 
دعوت پاکستان از ترکیه برای سرمایه گذاری در کریدور 
اقتصادی چین - پاکستان، توجه عربستان به فرصت های 
 سرمایه گذاری در پاکستان و قبرس و افتتاح مسیر جدید

 تجاری میان عراق و عربستان برخی از نکات مطرح شده 
در گزارش است.

 در ســمت شرق ایران، منابع چینی از پیشرفت ۴۰ 
درصدی در پروژه احداث دومین فرودگاه بزرگ پاکستان 
در گوادر خبر دادند. احداث این فرودگاه در گوادر، شکاف 

آن در زیرســاخت های لجســتیک با چابهار را افزون تر 
می کند. دبی نیز با استفاده از پتانسیل های اتاق بازرگانی 
خود در پی ارتقای روابط تجاری و اقتصادی با آمریکای 
لاتین است. اتاق بین المللی دبی دفتر خود در آمریکای 
لاتین را در مکزیک افتتاح کرده است. در قالب استراتژی 
اتاق بین الملل دبی، این اتاق می کوشد در سه سال آینده 
۵۰ شرکت چندملیتی را برای حضور در دبی و قرار دادن 

آن ذیل فعالیت های منطقه ای اقناع نمایند.
در بخــش داده هــای تازه نگاهی بــه جایگاه گروه 
بریکس در اقتصاد جهان شــده است. کشورهای عضو 
بریکس ۴۲ درصد جمعیت، ۳۰ درصد سرزمین ها، ۲۶ 
درصد تولید ناخالص داخلی و ۲۰ درصد تجارت کالایی 
جهــان را در اختیار دارند. با توجــه به تلاش بریکس 

برای افزایش تعداد اعضا، پیگیری عضویت ایران در این 
نهاد را می توان به عنوان یکی از اولویت های دیپلماسی 
اقتصادی ایران برشــمرد. نفــوذ ژئواکونومیک فزاینده 
چین در حیاط خلوت آمریکا نیز نکته قابل تاملی است. 
داده های تجاری ســازمان ملل در ســال های ۲۰۱۵ تا 
۲۰۲۱ نشــان می دهد که به استثنای مکزیک، شریک 
 تجاری اصلی ایالات متحده، چین در آمریکای لاتین از 
ایالات متحده پیشی گرفته و در سال گذشته این شکاف 

را افزایش داده است.
داده ها همچنین نشان از کاهش قابل توجه تعاملات 
اقتصادی چین و روســیه در پیامد جنگ اوکراین دارد. 
به نظر می رســد که جنگ اوکرایــن علی رغم افزایش 
قابل توجه تجارت میان چین و روسیه به سرمایه گذاری 
این کشــور در روسیه و نیز به طرح ابریشم آن ضربات 
جدی وارد کرده اســت. در صــورت اعمال تحریم های 
ثانویه علیه روســیه، آسیب به شرکت های چینی فعال 
در روســیه افزایش خواهد یافت. برخی کشورها نیز به 
دنبال بهره برداری از پیامدهای بحران اوکراین هستند. 
وزیر تجارت ســودان از کشــورهای عربی خواسته تا با 
سرمایه گذاری در این کشور زمینه را برای تضمین امنیت 
غذایی جهان عرب فراهم آورند و وابستگی این کشورها به 
اوکراین و روسیه را کاهش دهد.مرکز پژوهش های اتاق 
ایران تهیه و انتشار سلسله گزارش های »پایش تحولات 
تجارت جهانی« را باهدف بررسی رویدادهای کلیدی در 
محیط ژئواکونومیک ایران، در دستور کار قرار داده است. 
در این گزارش ها مسائل مهم روز از منظر تأثیرگذاری بر 
دیپلماسی اقتصادی و موقعیت ژئواکونومیک ایران مورد 

بحث و بررسی قرار می گیرند.

بریکس۲۰درصدتجارتکالاییجهانرادراختیاردارد

بعد از مدت ها کشمکش در رابطه با تعیین تکلیف کامیون های وارداتی 
دپو شده در گمرک، موضوع در ریاست جمهوری مطرح و پیشنهاد رقم 

حدود ۷۰۰ میلیون تومانی برای گواهی اسقاط ارائه شد.
در ســال ۱۳۹۸ و بر اساس ماده ۳۰ قانون احکام دائمی برنامه های 
توسعه، به منظور  نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، شرایط واردات این 
کامیون ها از سوی وزارت راه و شهرسازی به گمرک اعلام شد و بعد از آن 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و وزارت صمت طی ابلاغیه هایی 
شرایط واردات از جمله ردیف تعرفه کامیون های وارداتی، نحوه واردات، 
کامیون های اسقاطی، مجوزهای قانونی و مقرراتی و همچنین تائید منشأ 
ارز این کامیون ها را مشخص و ابلاغ کردند، ولی ورود  کامیون ها با موانعی 
مواجه و در گمرک دپو باقی ماند و صاحبان آنها نتوانستند نسبت بهترخیص 
اقدام کنند.یکی از موانع پیش روی صاحبان کالا،  افزایش هزینه اسقاط 

بود که به بیش از یک میلیارد تومان افزایش یافته و اغلب توان پرداخت 
نداشتند و در این شرایط کامیون امکان پلاک شدن نیز نداشت. مدت ها 
این مساله مطرح بود و صاحبان کامیون ها بارها خواستار بررسی موضوع 
شدند تا اینکه جریان در دولت مورد مطرح و پیشنهاداتی ارائه شده است.

آن طور که عســگری، معاون امور گمرکــی گمرک ایران اعلام کرده 
اســت از سال ۱۳۹۹ که واردات کامیون های زیر سه سال در دستور کار 
قرار گرفته، حدود ۱۶ هزار و ۹۰۰ دستگاه وارد گمرک شد که تا کنون 
بیش از ۱۱ هزار دستگاه ترخیص و ۵۰۰۰ دستگاه دیگر باقی مانده است.

وی با بیان اینکه بخشی از کسانی که کامیون را ترخیص کرده اند نیز 
نتوانسته اند پلاک کنند چون هزینه اسقاط قابل توجه است، گفت: زمانی 
این هزینه حدود ســه میلیون تومان بوده ولی اکنون به بیش از ۱.۳ تا 
۱.۴ میلیارد تومان افزایش پیدا کرده و صاحب کالا با مشکل مواجه شده 

اســت، از این رو موضوع در جلساتی با دولت و حتی در حضور شخص 
رئیس جمهور مطرح شد.معاون گمرک گفت که طی بررسی های صورت 
گرفته در معاونت اقتصادی دولت، پیشنهاد شد که یک مبلغ به عنوان عدد 
میانگین به جای گواهی اسقاط در نظر گرفته شود که بتوانند ترخیص 
شــوند؛ این عدد بین ۷۰۰ تا ۷۵۰ میلیون تومان پیش بینی شده است.

عسگری این را هم گفت که پیشنهاد مطرح شده فعلا در معاونت اقتصادی 
تصویب شده ولی باید نهایی  و به گمرک جهت اجرا ابلاغ شود که هنوز 

به این مرحله نرسیده است.
پیش از این ، موضوع صدور کد رهگیری بانک جهت تائید منشا ارز 
نیز مورد تاکید عسگری قرار گرفته و گفته بود که بانکها همکاری لازم را 
در این زمینه نداشته اند ولی اعلام اخیر او از این حکایت دارد که مشکل 

تائید منشا ارز نیز برطرف شده است.

تعیینتکلیفوضعیتکامیونهایوارداتیدرریاستجمهوری
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ایرانبهجمعاقتصادهاینوظهورمیپیوندد؟

  مریــم لطفی  -   مرز اقتصاد  | 
زهرا جعفری  -   ایده روز  | پیوستن ایران 
و آرژانتین به بریکس مورد اســتقبال دو 
قدرت اول این گروه، یعنی روسیه و چین 
قرار گرفته است. در این بین روسیه با مانور 
سیاسی در زمان بزرگ ترین تحریم های 
اقتصادی علیه مسکو، این دو درخواست 
را به رخ غرب کشــیده و ماریا زاخارووا، 
سخنگوی وزارت خارجه روسیه در پیامی 
تلگرامی نوشــته: »درحالی که کاخ سفید 
در فکر اســت که چه چیز دیگری را در 
جهان از کار بیندازد، ممنوع یا نابود کند، 
آرژانتین و ایران برای پیوستن به بریکس 

درخواست رسمی داده اند.«
 ایران تنها ۹ ماه پس از آنکه اعلام کرد 
به سازمان شانگهای پیوسته است، امروز از 
سوی روسیه اعلام شد که ایران و آرژانتین 
درخواست رسمی خود را برای پیوستن به 

گروه بریکس را دارند.
گــروه بریکــس برخلاف، ســازمان 
شــانگهای که به عنوان یــک اجلاس در 
سطح امنیتی شناخته می شود، متشکل 
از پنج کشور دارای اقتصاد نوظهور است 
و حالا ایران در تلاش است در شرایطی که 
هنوز تحریم ها علیه این کشور در جریان 
است و برجام احیا نشده، با پیوستن به این 
گروه، قدرت نمایی کند. این درحالی است 
که عضویت ایران در سازمان شانگهای، به 
گفته لاوروف، وزیر امور خارجه روســیه، 
هنوز مراحل حقوقی خود را طی می کند 
و اگر بــه این اظهارنظر اســتناد کنیم، 
ایران هنوز به عضویت دائم این ســازمان 

درنیامده است.

 حامیــان پیوســتن ایران و 
آرژانتین به بریکس

با این همه، پیوستن ایران و آرژانتین 
به بریکس مورد اســتقبال دو قدرت اول 
این گروه، یعنی روسیه و چین قرار گرفته 
است. در این بین روسیه با مانور سیاسی 
در زمان بزرگ ترین تحریم های اقتصادی 
علیه مســکو، این دو درخواست را به رخ 
غرب کشیده و ماریا زاخارووا، سخنگوی 
وزارت خارجه روسیه در پیامی تلگرامی 
نوشــته: »درحالی که کاخ سفید در فکر 
اســت که چه چیز دیگری را در جهان از 
کار بیندازد، ممنوع یا نابود کند، آرژانتین 
و ایران برای پیوستن به بریکس درخواست 

رسمی داده اند.«
روسیه و چین هر دو در اظهارنظرهایی 
جداگانه، از پیوستن ایران و آرژانتین به این 
گروه استقبال کرده اند. سرگئی لاوروف، 
وزیر امور خارجه روسیه در پایان نشست 
وزرای خارجه کشــورهای حاشــیه خزر 
گفته: »آرژانتین و ایران نامزدهای شایسته 
برای پیوستن به بریکس هستند و مراحل 
مقدماتی برای گسترش این اتحادیه آغاز 

شده است.«
همچنین ژائو لیجیان، سخنگوی وزارت 
خارجه چین روز سه شنبه در کنفرانسی 
خبری در پی درخواست ایران و آرژانتین 
برای عضویت در گروه بریکس گفت: »این 
کشور با شرکای بریکس همکاری می کند 
تا ســازوکار لازم برای گسترش اعضا را 
جهت الحاق شــرکای هم فکر به خانواده 

بریکس به طور پیوسته پیش ببرند.«
ســعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت 
امور خارجه ایران هم در نشســت خبری 
روز دوشنبه اش در پاسخ به سوالی درباره 
سخنرانی روز جمعه رئیس جمهور ایران در 
نشست بریکس پلاس و درخواست عضویت 
ایران در این سازمان گفته بود: »بریکس 
یک سازوکار ابتکاری است که دارای ابعاد 
مختلف اســت ۳۰ درصد تولید ناخالص 
جهان و ۴۰ درصد جمعیت جهان در این 
حوزه تعریف می شود. وزیر خارجه ایران 
درخواست عضویت ایران را در این نشست 
ارائه و روز جمعه نیز آقای رئیس جمهور 
در نشست بریکس پلاس به صورت مجازی 

سخنرانی کرده است.«

 گروه بریکس چیست؟
به گزارش یورونیوز، گروه اقتصادهای 
نوظهور در ســال ۲۰۰۹ و با مشــارکت 
برزیل، روســیه، هند و چین بنیانگذاری 
شد و در آغاز بریک )BRIC( نام گرفت که 
برگرفته از حروف انگلیسی ابتدای نام هر 
کشور عضو بود. پس از پذیرش عضویت 
آفریقای جنوبی در ســال ۲۰۱۰ نام این 
گروه به بریکس )BRICS( تغییر کرد. در 
این بین، پکن و مسکو به عنوان جایگزین 
قدرتمند بازارهای نوظهور در برابر غرب 

شناخته می شوند.
پنج کشور در حال توسعه عضو بریکس، 
۴۱ درصد از جمعیت جهان، ۲۴ درصد از 
تولید ناخالص داخلی جهان و ۱۶ درصد از 

تجارت جهانی را در اختیار دارند.
 چیــن بزرگترین اقتصــاد در گروه 
بریکــس را دارد که بیش از ۷۰ درصد از 
۲۷.۵ تریلیون دلار قدرت اقتصادی گروه 
را به خود اختصاص داده است. بر اساس 
داده های صنــدوق بین المللی پول، هند 
حــدود ۱۳ درصد و روســیه و برزیل هر 
کدام حدود ۷ درصد را به خود اختصاص 

داده اند.
یورونیــوز در گزارشــی در قیــاس 
کوچک ترین عضو بریکس با ایران نوشته: 
»آفریقــای جنوبی به عنوان کوچک ترین 
کشــور عضو بریکس، کمی بیش از ۶۰ 
میلیون نفر جمعیت دارد که از جمعیت 
۸۴ میلیون نفری ایران پایین تر اســت، 
امــا نرخ تورم آفریقای جنوبی در ســال 
۲۰۲۱، ۴.۵ درصد بوده که بســیار کمتر 
از تــورم ۴۰ درصدی ایران اســت. نرخ 

تورم آفریقای جنوبی در ۴ دهه گذشــته 
هیــچ گاه از ۱۸.۱ درصد بالاتر نرفته و از 
سال ۱۹۹۳ تا ۲۰۲۱ تنها در سال ۲۰۰۸ 
شاهد ثبت نرخ تورم دو رقمی بوده است. 
رشد اقتصادی آفریقای جنوبی نیز در سال 
گذشته میلادی ۴.۹ درصد گزارش شده 
که بالاتر از نرخ رشــد ۴ درصدی اقتصاد 
ایران بوده است. همچنین در شرایطی که 
بانک جهانی، تولید ناخالص داخلی ایران 
بر مبنای قیمت های جاری را در ســال 
۲۰۲۰، ۲۰۳ میلیــارد دلار برآورد کرده، 
تولید ناخالص داخلــی آفریقای جنوبی 

را ۳۳۵ میلیارد دلار اعلام کرده است.«
براســاس این گزارش، ارزش صادرات 
آفریقای جنوبی در سال گذشته میلادی 
نزدیــک به ۱۲۴ میلیــارد دلار بوده که 
مهم ترین مقصــد این صادرات به ترتیب 
چین، ایالات متحده، آلمان و بریتانیا بوده 
است. این در حالی است که صادرات ایران 
در سال گذشته خورشیدی با وجود رشد 
۴۱ درصدی ۴۸ میلیــارد دلار بوده که 
مقصد اصلی آن کشــورهای چین، عراق، 

ترکیه، امارات و افغانستان بوده است.
این رســانه در پایــان نتیجه گرفته: 
»ایــران در صورت پذیرش درخواســت 
عضویتش و تبدیل بریکس به بریکســی، 
از نظر جمعیت پنجمین، از لحاظ قدرت 
اقتصادی ششمین عضو و پس از روسیه، 
دومین دارنده ذخایر نفت و گاز در گروه 

اقتصادهای نوظهور خواهد بود.«
بر این اســاس، هرچند که ایران پس 
از روسیه دومین کشور دارای ذخایر گاز 
جهان به شمار می رود، اما اقتصاد ایران از 
آفریقای جنوبی به عنوان کوچکترین عضو 
این گروه، کوچک تر اســت و در کنار آن 
نمی توان اثر تحریم ها را بر منقبض شدن 

اقتصاد کشور نادیده گرفت.

 تفاوت گروه بریکس با سازمان 
شانگهای

این گروه تفاوت ساختاری با سازمان 
شــانگهای دارد. ســازمان همکاری های 
شانگهای، سازمانی اوراسیایی میان دولتی 
اســت که برای همکاری های چندجانبه 
امنیتی، اقتصادی و سیاســی تشــکیل 
شده  است. این ســازمان در سال ۱۹۹۶ 
توسط رهبران چین، روسیه، قزاقستان، 
قرقیزستان و تاجیکستان با هدف برقرار 
کردن موازنــه در برابر نفوذ آمریکا و ناتو 
در منطقه، پایه گذاری شــد. اندکی بعد، 
ازبکســتان هم به این سازمان پیوست و 
این ســازمان رسما به »سازمان همکاری 
شــانگهای« تغییر نام داد. نقش اصلی و 
تعیین کننده را در سازمان شانگهای، دو 
کشــور چین و روسیه تشکیل می دهند.

علاوه بر اعضای اصلی، ابتدا مغولســتان 
در ســال ۲۰۰۴ و یک ســال بعد ایران، 

پاکستان، هند و افغانستان در سال ۲۰۰۵ 
و پــس از آن بلاروس به عنوان عضو ناظر 
به ســازمان ملحق شــدند. در ۱۰ ژوئیه 
۲۰۱۵ این سازمان با عضویت هندوستان 
و پاکســتان موافقت کرد و این دو کشور 
در کمتر از دو ســال همه شــرایط برای 
عضویت کامل این سازمان را اجرا کردند و 
عضویت این دو کشور در سازمان همکاری 

شانگهای به تصویب رسید.

 عضویــت نامعلــوم ایران در 
سازمان شانگهای

در ۱۷ دســامبر ۲۰۲۱ با ســفر سید 
ابراهیــم رئیســی به دوشــنبه پایتخت 
تاجیکستان، این سازمان با عضویت ایران 
موافقت کرد. با این همه در ســفر اخیر 
لاوروف به ایــران و در دیدار با وزیر امور 
خارجــه ایران، اظهارنظر او شــائبه ای را 
در عضویت رســمی و دائم ایران در این 
ســازمان ایجاد کرده اســت. لاوروف در 
ایــن دیدار گفته بود کــه ایران می تواند 
نقش مهمی پس از عضویت در ســازمان 
همکاری شانگهای ایفا کند. وزیر خارجه 
روســیه تأکید کرد که »پروسه حقوقی« 
پیوســتن ایران به این سازمان همچنان 

در جریان است.

 نمایش روسیه و چین در برابر 
غرب؟

رویترز در گزارشــی که در این زمینه 
تهیه کرده به ابعاد سیاسی فضای جهان 
پرداخته و نوشته است: »شی جین پینگ، 
رئیس جمهور چین، در نشســت مجازی 
بریکس در هفته گذشته، از سوء استفاده 
از تحریم هــای بین المللــی انتقاد کرد، 
درحالی کــه پوتین غرب را به دلیل دامن 
زدن به بحران جهانی سرزنش کرد و هر دو 
رهبر خواستار همکاری بیشتر در مذاکرات 

احیای برجام شدند.
پوتین گفته اســت که روابط با چین 
بهترین بوده است و از شراکت استراتژیک 
با چین بــا هدف مقابله بــا نفوذ ایالات 
متحده خبر می دهد. در مقابل جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا گفته است که غرب 
درگیر نبرد با دولت های مستبدی مانند 
چین و روسیه اســت.اما پوتین می گوید 
که غرب می خواهد روســیه را نابود کند، 
تحریم های اقتصادی شبیه اعلان جنگ 
اقتصادی است و روسیه با دیگر قدرت ها 
مانند چین، هند و قدرت های خاورمیانه 

روابط برقرار خواهد کرد.
پوتین کــه جنگ اوکرایــن را یک " 
عملیــات نظامی ویــژه" می داند، ایالات 
متحده را به تحقیر روسیه پس از سقوط 
اتحاد جماهیر شــوروی در سال ۱۹۹۱ 
و تهدید مســکو از طریق گسترش اتحاد 

نظامی ناتو متهم می کند.
روســیه در ۲۴ فوریــه نیروهای خود 
را بــه اوکراین اعزام کــرد تا توانایی های 
نظامی همســایه جنوبی خود را کاهش 
دهد، افرادی را که ملی گرایان خطرناک 
می خواند ریشه کن کند و از روسی زبانان 
دو منطقــه شــرق اوکراین دفــاع کند، 
اما اوکراین می گوید روســیه به ســبک 
امپریالیستی اقدام به تصرف زمین کرده 
است و هرگز خاک خود را به روسیه تسلیم 
نخواهد کرد.«در چنین شرایطی، به نظر 
می رسد روسیه و چین به عنوان دو قدرت 
جهانی اکنون در برابر غرب، مانور سیاسی 
می دهند و حالا پیوستن ایرانِ در تحریم 
در گروه بریکس، هرچند می تواند به نفع 
ایران هم تمام شــود، شبیه به یک پرده 

نمایش است.

اقتصاد دیجیتال بررسی می شود
 رییس مرکز کار ایران گفت: موضوع اقتصاد دیجیتال، بلاک چین، متاورس و فناوری های نوظهور در سلسله نشست های دبیرخانه دائمی متاراد بررسی می شود.

به گزارش از مرکز کار ایران، »سعید سمیعی« در پنل علمی تخصصی متاراد با موضوع تعامل فرهنگی در متاورس با حضور صاحب نظران در شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد اظهار 
داشت: دبیرخانه دائمی متا راد هر هفته به صورت منظم پنل های علمی را در مراکز دانشگاهی، علمی، تحقیقاتی و همچنین دستگاه ها و سازمان های مرتبط با موضوع متاراد برگزار می شود.
 دبیــر اولیــن کنفرانــس علمــی تخصصــی و بین المللــی متــاراد افــزود: آشــنایی بــا نظــرات صاحب نظــران، متخصصــان، اســاتید دانشــگاه ها و چارچــوب

 سیاست ها و ماموریت های سازمان از دیگر اهداف برگزاری این نشست ها است.
وی در این پنل تخصصی، ضمن معرفی اهداف برگزاری رویدادهای نمایشگاهی و کنفرانس بین المللی متاراد، برنامه های دبیرخانه دائمی متاراد در خصوص برگزاری پنل های علمی تخصصی 

متاراد، بررسی علمی و تخصصی موضوعات مرتبط با اقتصاد دیجیتال، بلاک چین و متاورس را بیان کرد.
به گفته سمیعی، مقرر شده است که دومین جلسه ای پنل های پیش کنفرانس متاراد در حوزه علمیه قم و با حضور اساتید حوزه و دانشگاه برگزار شود.

 در ایــن پنــل علمــی کــه بــا ریاســت امیــد عبدالهــی مدیــرکل رصــد، پایــش و آینده نگــری فرهنگــی شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی برگــزار شــد، 
صاحب نظران از دانشگاه و مراکز علمی تحقیقاتی کشور به ایراد سخن پرداختند.

در ادامه این نشســت علمی تخصصی، اسماعیل حســن زاده مدیرکل مشــارکت های مردمی و ســرمایه های اجتماعی قوه قضاییه ضمن برشــمردن اهمیت پرداختن به جنبه های 
 مختلف متــاورس و فناوری های نوظهور به منظور پیشــگیری از وقوع جرم در کشــور از همه دســتگاه ها و ســازمان های مرتبط خواســت در اجــرای برنامه های متــاراد، دبیرخانه

 این رویداد بین المللی را یاری نمایند.

رویترز در گزارشی 
که در این زمینه 
تهیه کرده به ابعاد 
سیاسی فضای 
جهان پرداخته 
و نوشته است: 
»شی جین پینگ، 
رئیس جمهور 
چین، در نشست 
مجازی بریکس 
در هفته گذشته، 
از سوء استفاده 
از تحریم های 
بین المللی انتقاد 
کرد، درحالی که 
پوتین غرب را به 
دلیل دامن زدن 
به بحران جهانی 
سرزنش کرد و هر 
دو رهبر خواستار 
همکاری بیشتر در 
مذاکرات احیای 
برجام شدند.

پوتین گفته است 
که روابط با چین 
بهترین بوده 
است و از شراکت 
استراتژیک با چین 
با هدف مقابله با 
نفوذ ایالات متحده 
خبر می دهد. در 
مقابل جو بایدن، 
رئیس جمهور 
آمریکا گفته است 
که غرب درگیر 
نبرد با دولت های 
مستبدی مانند 
چین و روسیه 
است.اما پوتین 
می گوید که 
غرب می خواهد 
روسیه را نابود 
کند، تحریم های 
اقتصادی شبیه 
اعلان جنگ 
اقتصادی است 
و روسیه با 
دیگر قدرت ها 
مانند چین، هند 
و قدرت های 
خاورمیانه روابط 
برقرار خواهد کرد.

سنا
 ای

س:
عک

 

 پرداخت 2۸ هزار میلیارد تومان وام ازدواج از ابتدای امسال
 از ابتدای امسال تا هفته اخیر، ۲۸ هزار میلیارد تومان وام ازدواج به متقاضیان پرداخت شده که ۷۱ درصد بیشتر از رقم مدت مشابه سال قبل است. در راستای سیاست دولت سیزدهم برای تسهیل امر ازدواج، افزایش وام 

قرض الحسنه و عدم سخت گیری در وثایق آن در دستور کار سیاستگذار بانکی قرار گرفته که منجر به افزایش چشمگیر پرداخت وام ازدواج نسبت به دولت قبل شده است.
آیت الله رئیســی در جشــن وصال )آیین گرامیداشــت هفته ازدواج( تســریع در پرداخت تســهیلات بانکی برای ازدواج را مجدداً مورد تاکید قرار داد و گفت: تســهیلات اگر به موقع در اختیار دختر و پســری که 
می خواهند ازدواج کنند قرار نگیرد یا به ســختی به آنها پرداخت شــود موجب تضییق اســت؛ قبلًا هم گفته ام تسهیلات باید تســهیلات باشــد، نه تضییقات. بانک ها نباید در این زمینه خلاف مصوبات عمل کنند.
 رئیس جمهور بر همین اســاس بانک مرکــزی را ملزم کرد که ظــرف ۱۵ روز آیین نامه ای را برای تســریع و تســهیل در پرداخــت وام ازدواج از »حیث وثایق و تضامین« و تعیین »ســقف زمــان انتظار« تهیه کند

 که بر اساس آن زوجین بدانند ظرف چه مدتی وامشان پرداخت می شود.آیت الله رئیسی بانک مرکزی و وزارت اقتصاد را نیز مأمور نظارت بر روند پرداخت تسهیلات ازدواج کرد و متذکر شد اگر بانکی در پرداخت تسهیلات 
مرتکب تخلف شد حتماً با آن برخورد قاطع شود.

  گرجستان صادرات گندم و جو را ممنوع کرد
وزیر کشاورزی گرجستان اعلام کرد: دولت گرجستان تصمیم گرفته است صادرات گندم و جو را از این 

کشور طی سال آینده از چهارم ژوئیه ممنوع کند.
طبق اعلام وزارت کشاورزی گرجستان این کشور از چهارم ژوئیه تا یک سال آینده، صادرات گندم و جو را 
ممنوع می کند. این تصمیم در راستای مشکلات عرضه در منطقه دریای سیاه ناشی از جنگ اوکراین اتخاذ 
شده است.وتار شاموگیا، وزیر کشاورزی گرجستان اعلام کرد: دولت گرجستان تصمیم گرفته است صادرات 
گندم و جو را از این کشور طی سال آینده از چهارم ژوئیه ممنوع کند.شاموگیا در اظهارات خود بر اهمیت 
عرضه گندم و جو تولید داخلی در بازار گرجستان به دلیل مشکلات عرضه در منطقه دریای سیاه ناشی از 
جنگ اوکراین تاکید کرد.وی گفت: گرجستان به واردات گندم وابسته است و به دلیل تولید داخلی اندک 
نمی تواند صادرات را تسهیل کند. شرایط فعلی به معنای وجود خطر تلاش برای صادرات محصول است.

شاموگیا تصریح کرد: وزارت کشاورزی گرجستان جلساتی را با تولیدکنندگان محلی گندم و جو برگزار 
کرده است و بازار محلی به دلیل تقاضای موجود، محصول تولید شده در کشور را به طور کامل جذب خواهد 
کرد.وزارت کشاورزی گرجستان سالانه ۵۰۰ تن گندم وارد می کند، در حالی که جو تولید داخل به عراق 
و ایران صادر و پیش بینی می شود امسال ۶۰۰۰۰ تن جو در این کشور برداشت شود. بیش از ۲۵۰۰ تن از 

این محصول تاکنون صادر شده است. 

 منظور رئیسی از گرانی های سال آینده چه بود؟
وزیر اقتصاد سخنان رئیس جمهور درباره تورم سال آینده را سؤبرداشت برخی از رسانه ها عنوان کرد.سید 
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: برخی سایت ها در 
روزهای اخیر القا کردند که در سال آینده تورم وجود خواهد داشت و از گفت وگوی خبری رییس جمهور این 

مطلب را القا کردند، در حالی که این سخن تحریک شیطنت آمیز سخنان ایشان است.
وی افزود: نکته مد نظر ایشان این است که برخی احکام قانونی مانند حکم بودجه ۱۴۰۱ نرخ ارز مبنای 
حقوقی گمرک از ۴۲۰۰ به ای تی اس افزایش یابد، در حکم است و در دولت های قبل هم بود و باید انجام 

می شد ولی انجام نداده بودند.
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: با توجه به اجرای عادلانه کردن یارانه ها، افزایش قیمت در کالاهای خوراکی 
رخ داده و دولت در نظر دارد این حکم که موجب برخی افزایش قیمت ها است، اجازه بگیرد که این کار را 
انجام ندهد و لایحه دو فوریتی به مجلس دادیم و می خواهیم مجلس با هدف اینکه الان زمان درستی برای 
اجرای این حکم نیست، موافقت کند تا به سال دیگر موکول بشود.وی افزود: خبری درباره اینکه بخواهیم 

سیاستی داشته باشیم که موجب افزایش قیمت شود صحیح نیست.
برخی از افزایش ها را برای سال های بعد بگذاریم.سید ابراهیم شامگاه شنبه ۴ تیرماه ۱۴۰۱ در ششمین 
گفتگوی مستقیم تلویزیونی با مردم، درباره مهمترین مسائل روز کشور از جمله روند اجرای طرح اصلاح 

و پرداخت عادلانه یارانه کالا های اساسی و سایر مسائل در حوزه داخلی و خارجی سخنانی را مطرح کرد.
او گفته بود: در زمان تحویل گرفتن دولت با تورم ماهانه ۶۰ درصد، کسری بودجه ۴۸۰ هزار میلیاردی و رشد 
نقدینگی مواجه بودیم؛ همه این ها را مردم عزیز می دانند. همه این موارد موجب تورم است.رئیسی افزود: 
اصلاح اقتصادی باید در دولت قبل اتفاق می افتاد. اگر این کار یکی دو سال قبل انجام می شد، هزینه اش 
برای کشور خیلی کمتر بود و اگر ما نیز این کار را سال آینده انجام می دادیم، پرهزینه تر می شد. هزینه اصلاح 
اقتصادی برایمان روشن بود. مجلس صحبت کردیم تا برخی از افزایش ها قیمت ها با توجه به اینکه امسال 
اصلاح اقتصادی انجام دادیم، در سال جاری انجام نشود. پیگیری را از طریق مجلس انجام می دهیم و لایحه 
دو فورتی تهیه کردیم که برخی از افزایش ها را برای سال های بعد بگذاریم.رئیس جمهور گفت: نسبت به 
مسأله هدفمند کردن و عادلانه کردن توزیع یارانه ها، دولت سوم شهریور سال ۱۴۰۰ در حالی فعالیت خود 
را آغاز کرد که در بودجه ۱۴۰۰ مبلغی به عنوان ارز ترجیحی برایمان باقی نمانده بود. آنچه بود در دولت 

گذشته هزینه شده بود. 

 سکوت استاندارد در ماجرای ترخیص ذرت های آلوده و چند ابهام!
اخیرا گزارش هایی از ترخیص عجیب ۲۷ هزار تن ذرتی که سازمان استاندارد آن را آلوده تشخیص داده 
بود، منتشر شد که تاکنون سازمان ملی استاندارد هیچ توضیحی در رابطه با آن ارائه نکرده، اما لازم است 

وضعیت فعلی این محموله در بازار و امکان ردیابی آن مشخص شود.
 ماجرا از این قرار بود که در دی ماه سال گذشــته،  دو شرکت واردکننده نسبت به ترخیص ذرت آلوده از 
گمرک اقدام کردند؛ به نحوی که یکی حدود ۶۸ هزار تن و دیگری ۶۵ هزار تن ذرت که در یکی از انبارهای 
منطقه ویژه اقتصادی بندر امام )ره( تخلیه کرده بودند به فاصله یک روز به گمرک اظهار می کنند، ولی در 
اوایل اسفندماه، اداره استاندارد به دنبال مشخص شدن آلوده بودن ذرت یکی از شرکت ها، خروج آن را 
ممنوع و انبار مربوطه پلمب می شود. شرکت دوم که مجوز واردات محموله ذرت خود را دریافت کرده بود 
نسبت به ترخیص اقدام می کند ولی در ادامه مشخص می شود که بخشی از محموله شرکتی که ذرت آن 
آلوده اعلام شده بود توسط انبار نگهدارنده به شرکتی که صاحب ذرت های سالم بود، تحویل و ترخیص 
شده است.این ماجرا ابهاماتی هم دارد که سازمان ملی استاندارد تاکنون حاضر به پاسخگویی در این رابطه 

نشده است. 
این در حالی اســت که اخیرا مدیرکل امور بندری ســازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرده طبق قانون 
دستگاه های صادر کننده مجوز مانند گمرک، استاندارد، قرنطینه، دامپزشکی و هر دستگاهی مسئولیت 
نظارت داشته، باید پاسخگو باشد و سازمان بنادر و دریانوردی هیچ وظیفه و اختیاری در پروسه ترخیص 
ندارد.ابهام اولی که سازمان استاندارد باید به آن پاســخ دهد فاصله زمانی اظهار کالا تا اعلام آلودگی آن 
است. چراکه محموله در ۲۳ دی ماه ۱۴۰۰  به گمرک اظهار شده، اما در هفتم اسفندماه، اداره استاندارد 
به گمرک امام اعلام می کند که در آزمون اول،   این محموله از نظر میزان آفت کش ها، با استاندارد انطباق 
ندارد. همچنین به نظر می رسد سازمان ملی استاندارد باید به طور جداگانه درباره زمان و جزئیات آزمون ها 

توضیحاتی ارائه کند. 

 اشکالات شبکه برق و ادارات پرمصرف را اعلام کنید
شرکت توانیر در اطلاعیه ای از هموطنان درخواست کرد که اشــکالات شبکه برق و ادارات پرمصرف را 

اعلام کنند.
 شرکت توانیر خطاب به شهروندان اعلام کرد که صنعت برق در راستای ارتقای نظارت های اجتماعی و 

بهبود خدمت رسانی، از همه مردم عزیز درخواست دارد:
در صورت مشاهده هرگونه مشکل در شبکه برق مانند، اشکالات در روشنایی معابر، سیم پارگی، آسیب 
دیدگی پایه های برق، خاموشی های ناشی از جریانات جوی یا حوادث طبیعی و تصادفات، استفاده غیرمجاز 
از برق ، رمزارزهای غیرمجاز، همچنین در صورت حضور و یا مشاهده اداره و دستگاه اداری و اجرائی که 
نکات مدیریت مصرف برق ) مانند قرار دادن دمای ســرمایش کولر روی عــددی پایین تر از ۲۵ درجه، 
نورپردازی های زائد در نمای ساختمان و محیط، روشنایی مازاد نیاز در روز یا شب و...( مراتب را از طریق 
 شماره تلفن ۱۲۱ و یا اپلیکیشن *برق من* اطلاع دهند.صنعت برق در نظر دارد در سراسر کشور،  به پاس

 قدردانی مسئولیت اجتماعی هموطنان عزیز همکار در این طرح  هدایایی را به قید قرعه اهدا کند.

  خبر جدید از احتمال تغییر فهرست یارانه بگیران
گروهی از جاماندگانی که تاکنون یارانه ای دریافت نکرده اند، مدتی است اعتراض خود را به این موضوع 
در سامانه معرفی شــده ثبت کرده اند. آیا این افراد هم طبق روال، یارانه تیر را بیستم این ماه دریافت 

می کنند؟
۹ دهک درآمدی که مشمول دریافت یارانه جدید ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی هستند، بیستم این ماه هم 
می توانند همچون اردیبهشت، منتظر دریافت مبلغ یارانه باشند. اما همچنان این پرسش مطرح است 

که تکلیف جاماندگان و معترضان چه می شود؟
جاماندگان کسانی هستند که تا کنون یارانه ای دریافت نکرده اند و از ابتدا مشمول نبوده اند. معترضان به 
افرادی گفته می شود که در دوره های پیشین مبلغ ۴۵ هزار تومانی را دریافت می کردند اما با دهک بندی 

جدید، از فهرست یارانه بگیران ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی حذف شدند.
آنگونه که جدیدترین پیگیری ها نشان می دهد، قرار است تا بیستم این ماه، وضعیت آنها از این لحاظ که 
آیا مشمول دریافت یارانه هستند یا خیر مشخص شود. اگر پاسخ مثبت بود، اسامی این افراد به فهرست 
یارانه بگیران اضافه می شود و آنها از دوره بعدی می توانند بر اساس دهک بندی، مبلغ مورد نظر را دریافت 
کنند.همچنین در صورت اضافه شدن نام این افراد به لیست، مابه التفاوت اردیبشهت به بعد هم به آنها 

تعلق می گیرد.
اواسط خرداد مبلغی به حساب آنها واریز شد اما هنوز قابل برداشت نیست. هنوز هیچ کدام از مقامات 
سازمان هدفمندی یا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی زمان دقیق قابل برداشت شدن این مبلغ را اعلام 
نکرده اند. برخی می گویند بررسی اعتراضات ثبت شده در وزارت کار همچنان ادامه دارد و این روند با 
توجه به استعفای وزیر کار طولانی شده است.اما رئیس جمهور در برنامه زنده تلویزیونی خود تاکید کرد 
که تکلیف این گروه از معترضان باید زودتر مشخص شود. او گفت جالب نیست که مرحله سوم هم واریز 

شود اما این گروه هنوز منتظر باشند و بگوییم اطلاعات آنها در حال بررسی است.
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سعید منصورافشار

انقلاب هوش مصنوعی

روزهای موفقیت انقلاب اینترنت و اقتصاد دیجیتال به ســرعت دارد پیش می رود. ســال گذشــته 
در همین مجله خلاقیت مطالب متعددی راجع به اقتصاد دیجیتال و تحولات ناشــی از رشــد ســریع 
اینترنت و اســتارت آپ ها نوشــتیم و به جویندگان کار، به خصوص جوانان توصیه کردیم که راه آینده 
شغلی خود را در این مسیر انتخاب کنند؛ مسیری که در حال حاضر برای خود، کعبه آمالی شده است. 
همان طور که تعدادی از شما در جریان هستید در حال حاضر کامپیوترهایی ساخته شده که با کمک 
نرم افزارهای پیشرفته، با توانایی پردازش هوش بشر، شانه به شانه پیش می رود. در حال حاضر پهپادهایی 
 ســاخته شــده که ماموریت های نظامی و شناسایی را به بهترین شــکل انجام می دهند بدون اینکه به 

کار انسانی زیاد نیاز باشد.
از سوی دیگر هوش مصنوعی در ادامه مسیر خود به احتمال زیاد به زودی بهره وری اقتصادی در 
کسب وکارهای مختلف را افزایش خواهد داد. اگر کمی به عقب برگردیم و تاریخ تحولات اجتماعی و 
اقتصادی را مرور کنیم، متوجه خواهیم شد که انقلاب صنعتی اولیه که در اوایل قرن نوزده میلادی 
صورت پذیرفت با ظهور ابزار و ماشــین آلات صنعتی به صاحبان کسب وکار اجازه داد بدون افزایش 

نفرات، تولید بیشتری کنند. 
در حال حاضر و با شــروع انقلاب صنعت IT صورت مســئله دارد تغییر اساســی می کند و تحول 
بنیادی در راه اســت. فضای کســب وکار دارد متحول می شود و ممکن است حتی به وجود و حضور 

نیروی کار انسانی نیاز کمتری باشد و بیکاری زیاد شود.
مثلا با گسترش کامیون های خودران در جاده ها، صدها هزار راننده بیکار خواهند شد، در مراودات 
مالی و بانکی باز هم نیاز کمتری به حضور نیروی انســانی خواهد بود، صورت مســئله این است که 
قدرت پردازش کامپیوترها بســیار بالاســت و حجم آن دارد کوچک تر می شود و هوش مصنوعی به 
موازات آن دارد به سرعت پیشرفت می کند و مانند شبکه عصبی یادگیری انسان ها کار می کنند، در 
حال حاضر کامپیوترها توان خواندن کلمات و جست وجو در اینترنت را دارند، و حتی کاربر می تواند 
به کمک نرم افزارهای خاص نیاز کمتری به دانســتن مثلا زبان های دیگر علمی داشــته باشد، پس 
می توان پیش بینی کرد که هوش مصنوعی و کامپیوترهای کوچک به زودی جای انســان هوشمند 

را خواهند گرفت. 
حال ممکن اســت این »به زودی« یک دهه هم به طــول انجامد، اما بالاخره آن روز فرا خواهد 
رسید. به عبارت دیگر سخت افزاری به اندازه مغز انسان و به قدرت یادگیری آن ساخته خواهد شد 
که توان برنامه ریزی و تحلیل و مدیریت داشته باشد و به قول حضرت حافظ شیرازی، فلک را سقف 

بشکافیم و طرحی نو دراندازیم...
اگر کمی در اینترنت جســت وجو کنید یا در جریان اخبار علمی نمایشــگاه های تخصصی جهان 
باشــید، می دانید که در حال حاضر هم کامپیوترها یا روبات هایی ســاخته شده که کمک جدی به 
بشــریت می کنند. آن ها در رســتوران ها، فرودگاه ها، سرای ســالمندان و... کاملا فعال و مفیدند و 

بهره وری بالایی هم دارند. 
برخی دانشــمندان بر این نظر هســتند که تا ســه دهــه آینده هوش مصنوعــی مي تواند همه 
کارهــای انســان را انجام دهــد؛ از پخت همبرگر گرفته تــا جراحی قلب در اقصــی نقاط جهان. 
 گرچه ممکن اســت رســیدن به این اهداف زیاد هم خوشــایند نباشــد چرا که به تعداد بیکاران 
ممکن اســت افزوده شــود ولی از سوی دیگر در امر توسعه و رشد کارها، نه به شجاعت آدمیان نیاز 

خواهد بود، نه به دلسوزی شان.
خبــر دیگر اینکه برخی از دانشــمندان باور دارند که در ادامه پروســه  تحولات هوش مصنوعی 
ممکن اســت با کمک دانش پزشکی پیشرفته حرکت به سوی بازنگری در طول عمر محدود انسان 
هم آغاز شود، یعنی انسان به ابرانسان تبدیل شود؛ انسانی با قدرت بازسازی سلول های پیرشده اش.

یا در بعدی دیگر هوش مصنوعی در آینده نزدیک قادر خواهد بود در مورد مباحثی مانند تغییرات 
اقلیمی و گرم شــدن کره زمین یا حل مشکلات سوخت های فســیلی آلوده کننده یا تغییر و تحول 
اساسی در زیرساخت توســعه  انرژی های تجدیدپذیر یا حتی تغییر الگوی تغذیه انسان ها و... بسیار 

مفید باشد و موثر عمل کند.
جوانان عزیز، دانشــجویان، اســاتید حرفه و فن و بالاخره مسئولان کشور ایران، بادهای تغییر در 
اقتصاد و توسعه و شیوه کسب وکار آغاز به وزیدن کرده است، حالا دیگر پذیرفتن اصل تغییر انتخاب 

نیست، ضرورت است، قبل از اینکه دیر شود، حرکت کنیم...

 هر که با بدان نشیند ،اگر طبیعت ایشان را هم نگیرد به طریقت ایشان متهم گردد. »سعدی«
 منطق، شما را از نقطه ی الف به نقطه ی ب می رساند. اما خیال پردازی شما را هر جایی که 

بخواهید می برد. »آلبرت انیشتین« 
 افراد موفق و ناموفق در توانایی هایشان تفاوت زیادی ندارند. تفاوت آن ها در تمایل شان 

برای دست یابی به ظرفیت هایشان است. »جان مکسول«
 به عمل راضی باشید و حرف زدن را به دیگران بسپارید. »بالتازار« 

 انگیزه همان چیزی است که باعث می شود شروع کنید. عادت آن چیزی است که باعث 
می شود ادامه بدهید. »جیم ران«

 موفقیت به این معنا نیســت که هرگز اشتباه نکنید، بلکه به این معناست که هرگز یک 
اشتباه را دو بار مرتکب نشوید. »جرج برنارد شاو« 

 اگر می خواهید تغییر پایداری ایجاد کنید، به  جای تمرکز بر روی بزرگی مشکلات تان، روی 
بزرگی خودتان تمرکز کنید! »تی هارو اکر« 

 فرهنگ لغت تنها جایی است که در آن پیروزی قبل از عمل آمده است. »ویدال ساسون«
 همه ی پیشرفت ها خارج از محدوده ی آسایش انسان اتفاق می افتند. »مایکل جان بوباک« 
 دو دسته از آدم ها هستند که به شما می گویند نمی توانید تغییری در جهان ایجاد کنید: 

آن هایی که از امتحان کردن می ترسند و آن هایی که از موفقیت شما در هراسند. »رِی گُفُرث«
 اگر به سوی جهنم هم می روید، به رفتن ادامه دهید. »وینستون چرچیل«

 فرصت ها اتفاق نمی افتند. شما هستید که آن ها را ایجاد می کنید. »کریس گروسر«

استارت آپ Cleo مستقر در لندن که نقش یک دستیار دیجیتالی را برای جایگزینی اپلیکیشن های بانکی ایفا می کند، اخیرا برخلاف خیلی از اپلیکیشن های بریتانیایی 
در بدو ورود به بازار ایالات متحده، موفقیت چشمگیری داشته است. تعداد کل کاربران این استارت آپ که در سال 2016 تاسیس  شده، در بریتانیا، کانادا و ایالات متحده 
به 600 هزار عدد رسیده که 94 درصد آنها را افراد زیر 3۵ سال شکل می دهند و انتظار می رود هر هفته سی هزار نفر به این تعداد افزوده شوند. مسئولان این شرکت قصد 
دارند در 12 ماه آتی بازارهای اروپای غربی و اســترالیا را هم هدف قرار دهند تا از این طریق Cleo را به یکی از اپلیکیشــن های محبوب کاربران جوان، در زمینه مدیریت 
حساب های بانکی و تراکنش های مالی تبدیل کنند. این  برنامه که پیشتر از طریق فیس بوک مسنجر قابل دسترسی بود، به صورت یک چت بات مجهز به هوش مصنوعی 
عمل می کند که به تمامی حســاب ها و کارت های اعتباری فرد دسترسی داشــته و آنها را بر اساس جزئیات تراکنش و طبقه بندی کردن خریدها، مجزا کرده و در اختیار 
کاربران می گذارد. علاوه بر این، این استارت آپ به کاربران اجازه می دهد تا بر اساس داده های مالی جمع آوری شده، خرید کنند. کاربران می توانند پولی را برای یک هدف 
مشخص کنار بگذارند، یا به دوستان خود در فیس بوک مسنجر پول ارسال کنند یا پول خود را صرف اهداف خیریه کرده یا هشدارهایی برای عبور از یک بودجه محدود 
برای خود تعیین کنند. سیستم هوش مصنوعی به کار رفته در این استارت آپ یکی از اصلی ترین عوامل محبوبیت و رشد روزافزون آن در بین کاربرانی است که در هزاره 

سوم میلادی متولد شده اند. 

مفهومی هســت که من از زمانی که به خاطر دارم 
به کار برده ام و سال هاســت که در تمامی سمینارها 
با همــگان درمیان می گــذارم. اگــر می خواهید 
کــه هدفــی بــزرگ داشــته باشــید، مطمئنم 
 کــه این مفهــوم می تواند به شــما کمــک کند.  

می خواهم دربــاره خیال، تئوری و حقیقت صحبت 
کنم. اســاس این مفهوم این اســت که هرچیزی 
از گونــه ای از خیال سرچشــمه بگیــرد که روحی 
ماجراجو شهامت تغییر آن به تئوری را دارد و سپس 
به اندازه کافی پررنگ می شــود تا به حقیقت تغییر 
یابــد. البته این دگرگونی کامــل نتیجه فکر مثبت 
نامحدود اســت اما با این وجود فــرد مراقب ممکن 
 است چنین اســتنباط کند که این رفتار خطاست.   

لحظه ای به این افکار مهم بیندیشــید. ایده سفر به 
ماه، ارتباط از طریق دستگاه فاکس، سفر با جت های 
مافوق صــوت یا پوشــیدن لباس هایــی از الیاف 
مصنوعی چندی پیــش خیالی بیش نبودند. امروز، 
بسیار معمولی و پیش پا افتاده هستند. چرا؟ چنین 

چیزهایی چگونه عملی شدند؟
خیال

جهان هستی مملو از چیزی به جنس فکر است؛ نوعی 
خلاق از انرژی. تصور کردن، یک قدرت ذهنی ست و 
همان اســت که ما برای خیال پردازی به کار می بریم. 
یک تصور فعــال می تواند تصاویری روشــن و واضح 
بســازد. مهم ترین اصل ســاختن خیال این است که 
خود را درگیــر چگونگی تحقق خیــال خود نکنید. 
این که منابع از کجــا می آیند به شــما ربطی ندارد. 
بگذاریــد آن تصویر در ذهن تان رشــد کند. تصاویر 
رنگی بسازید... آن را احســاس کنید، آن را بچشید، 
آن را لمس کنید... تمام این کارها را با تصویرســازی 

انجام دهید.
تئوری

وقتی کــه خیال خود را ســاختید، تبدیل آن به یک 
تئوری مستلزم پاســخ به این دو پرســش است: آیا 

می توانید؟ آیا خواستار آن هستید؟ 

به راحتی می توانســتید فکر کنید: »بله. اما!« در این 
مرحله به خاطر داشــتن این نکته اهمیت دارد که از 
محدوده امن خود خارج می شوید و در تلاش هستید 
که فراتر از محدوده ســلطه سیســتم باورهای قدیم 

گام بردارید... و هرگاه چنین اتفاقی می افتد، شــک 
و بلافاصلــه ترس نیــز وارد تصویر می شــوند. برای 
پاســخ دادن به این پرســش به صورت امری: »بله، 
من کاملا توانایی دارم« به این معنا نیســت که شما 

باید بدانید که چگونــه باید اتفاق بیفتــد... پیش از 
این هرگز آن را انجام نداده اید، این تجربه ای بســیار 
جدید اســت. برادران رایــت وقتی که بــرای پرواز 
خیال پردازی می کردند، نمی دانســتند چگونه آن را 
 انجــام خواهند داد! تنها باور داشــتند که می توانند. 
پرســش دوم: آیا خواســتار انجام آن هســتید؟ ایا 
خواســتار پرداختن بهای آن هســتید؟ آیا خواستار 
فداکاری مورد نیاز برای تحقق رویای تان هســتید؟ 
و می دانیــد کــه فداکاری هایــی وجــود خواهند 
داشــت. مربــی ام، وال.ون.دووال به مــن گفت که 
بســیاری از مــردم فکــر می کنند فــداکاری یعنی 
تســلیم کردن چیزی. این حقیقت نــدارد. فداکاری 
یعنی رهاکــردن چیزی بــا ماهیــت پایین تر برای 
 وسعت بخشــیدن فضا برای چیــزی از ماهیت برتر. 
لحظه ای که پاســخ می دهید: آری، من می توانم« و 
»آری، من می خواهم«... خیال وارد فاز بعدی می شود 
و در آگاهی تــان تبدیل به تئوری می شــود و در این 

نقطه، به شکل هدف ظاهر می شود.
حقیقت  

فرایند تغییر خیال به حقیقت برای حرکت به مرحله 
نهایی... حقیقت آماده است. 

از ایــن نقطه به بعــد، تبدیل به فراینــدی قانونمند 
می شــود. وقتی که با درگیرکردن احســاس خود با 
تصویر ذهنی خود، آن تصویــر را به ذهن ناخودآگاه 
جهانی خود انتقال می دهیــد، قوانین به جنبش در 
 می آیند تا آن تصویر را به شکل فیزیکی تغییر دهند.  
قانون همیشگی تکامل آن تصویر را در خود می گیرد 
و حرکــت آن شــکل گیری اش را با شــما و از طریق 
شــما آغاز می کند. ارتعاشات شــما تغییر می کند و 
باعث تغییر رفتار شــما می شود. ارتعاشات جدیدتان 
نیرویی جاذب تشــکیل می دهد و از طریق ارتعاشات 
هماهنگ قانون جذب، تمامــی چیزهای لازم برای 
 اجــرای تصویر را به ســمت شــما جــذب می کند. 
این همان فرایندی ســت کــه مــا را از غارها بیرون 
کشید و به زندگی اجتماعی و مشترک رهنمون شد. 
بگذارید ذهن تان بازی کند. شــکل بهتری از زندگی 
را خیال بافــی کنید، بهتر از زندگی کــه اکنون از آن 

لذت می برید. 

اسرارموفقیت»جكما«
بنیانگذارشرکتعلیباباکهثروتمندترینمردچینشد

استیو توباک
 )Jack Ma( مــا«  »جک 

کارآفرین اینترنتی و معلم 
سال  انگلیسی، ۱۵  زبان 
علی بابا  شــرکت  پیش 
را در آپارتمــان کوچک 
خــود در هونــژو چین 
پایه گذاری کرد. یک روز 
جمعه، »ما« تبدیل به 
ثروتمند ترین مرد چینی 

و به دنبال آن بزرگ ترین 
عرضه کننــده اولیه عمومی 

سهام )IPO( در آمریکا و احتمالا 
در تاریخ جهان شــد.  آن هم با 

بازاری به ارزش ۲۳۱ میلیارد 
دلار و خرده فروشی 

آن لایــن 
که 

تقریبا با والمارت برابری می کرد و بزرگ تر از آمازون و ای.بی بود. 
این تازه آغاز کار است. شرکت علی بابا در نظر دارد دامنه پیشرفت 
خود را در آمریکا و اروپا گسترش دهد. در حال حاضر نزدیک به 
یک میلیارد دلار در راه اندازی کســب وکارهای جدیدی مانند 
یوبر )Uber(، لیفت) Lyft(، شــاپ رانر )ShopRunner(، تانگو، 
فناتیک )Fanatics( و کابام )Kabam( سرمایه گذاری کرده است. 
بهتر است امروزه کارآفرینان و مدیران مشتاق کسب وکار از 
چگونگی تبدیل معلم چینی به مالک با ارزش ترین شرکت تجاری 
اینترنتی در دنیا، درس بیاموزند. موفقیت های این فرد بدون شک 
باید در مدارس کسب وکار و برای نسل ها مورد مطالعه قرار بگیرد.

از این جا شروع کنید و ادامه دهید. جک جوان با درک اهمیت 
زبان انگلیســی، با دوچرخه خود به یک هتــل نزدیک می رود تا 
با راهنمایی خارجی ها در اطراف شــهر به یادگیری و تمرین زبان 

انگلیسی بپردازد.
اشــتیاقش در ایجــاد کارآفرینــی مانند ماسایوشــی ســان 
)Masayoshi Son( اســت که در خانواده ای فقیر بزرگ شــد و به 
دنبال آرزوی خود تا دره سیلیکون و فارغ التحصیلی از دانشگاه 
برکلی آمریکا قبل از تاسیس سافت بانک، رفت. سان 
 ،)Sprint( در جایگاه رییس سافت و اسپیرینت

اکنون ثروتمند ترین مرد ژاپنی ست. 
برای خود چشــم اندازی داشت...  او 
کسانی را هم در اطراف خود داشت تا 

به او کمک کنند. 
»ما« در اوایل کار به پتانسیل زیاد 
کسب وکار براي جمعیتي عظیم پی 
برد. بنابراین او و همسرش ۱۷ نفر از 
دوستان شان را دور هم جمع کردند 
با روی هم گذاشتن ۶۰۰۰۰ دلار 
شرکت شان را تاسیس کردند. پایه 
و اساس ســاختار این شرکت بر 
مبنای مشارکتی پویا و فرهنگ 
منحصر به فردی طراحی شده 
بــود که بــه دنبــال افزایش 
بوروکراسی  کاهش  همکاری، 
و ترویــج مســوولیت پذیری 

برای رشد بود. 
یا رشــد کن یا به خانه برگرد. حتی اگر »ما« هنگام تاســیس 
شرکت علی بابا امکان فروش سهام عام را هم داشت به احتمال زیاد 
همان راه خود را پیش می گرفت. او انسان ترسو و بزدلی نیست. در 
عوض او و دوستانش همگی با کمک همدیگر سرمایه خود را تا حد 
یک سرمایه بزرگ ۵ میلیون دلاری بالا بردند و بعد، با دریافت ۲۰ 
میلیون دلار از طریق سافت بانک در سال ۲۰۰۰، یک میلیارد دلار 
از سوی یاهو پس از پنج سال و ۱,۶ میلیارد دلار از طریق شرکای 
خود در ســایت دریاچه نقره ای و سایت DST global سرمایه خود 

را افزایش دادند. بنابراین شما هم می توانید رشد کنید.
مشکلات بزرگ تر، فرصت های بزرگ تری را فراهم می کنند. 

کمبود زیرســاخت ها همواره مانع غیر قابل عبوری برای تجار 
کســب وکار های کوچک ملت بزرگ چین بوده است. علی بابا این 
مشــکل را حل کرد و اکنون فعالیت هــای او ۸۰ درصد از تجارت 
الکترونیکی چین را پوشش می دهد. درآمدی به بزرگی ۲۸۴ میلیارد 

دلار در سال گذشته و بیش از دوبرابر درآمد آمازون. 
ابتکار و خلاقیت از متحد افرادی شــکل می گیرد که متفاوت از 

همدیگر می اندیشند و عمل می کنند.
 امروزه همه در مورد تغییر دنیا و تولید ثروت سخن می گویند، 
اما کسانی که واقعا دست به عمل می زنند افرادي استثنایی هستند 
که ایده های دستیابی به موفقیت، دیدگاهی متفاوت و اشتیاق انجام 
کارهای بزرگ در سر دارند. نوآوری تخریب کننده )یعني کسي که 
فن آوري امروز را با نوآوري خود متحول مي کند( از ســوی کسانی 
بروز می کند که وضعیت موجود را در هم می شکنند و راه خود را 

می سازند و به وجود مي آورند.
روی شــانه های غول بایستید)دوباره بسازید(... اما از اشتباهات 
آنان درس بگیرید. علی بابا هم مانند شــرکت های آمازون و ای.بی، 
یک شــرکت تجاری الکترونیکی ســت؛ اما این تنها نقطه اشتراک 
آن هاســت. علی بابــا در واقع هیــچ موجودی نــدارد و کالایی را 
هم به فروش نمی رســاند. بلکه یک واسطه اســت که هزینه ها و 
کمیســیون های سالانه را از تاجران بزرگ و هزینه های تبلیغات را 
از تاجران کوچک تر جمع آوری می کند و نتیجه تبدیل شدن به یکی 
از بزرگ ترین و سودآورترین مدل های کسب وکار در جهان است.

چه چیزی در یک نام نهفته اســت؟ کمتر از چیزی که شــما 
فکر می کنید. 

  جملات اثر بخشجملات اثر بخش
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7 اشتباه که افراد در زمان نوشتن یک پست 
مرتکب می شوند

آن هاندلی، نویســنده و پیشــگام بازاریابی دیجیتالی می گوید: »در دنیای آنلاین کلمات آنلاین ماموران ما 
هستند. آنها به دنیا می گویند ما چه کسی هستیم.« کلماتی که شما در زمان نوشتن یک پست در شبکه های 
اجتماعی، یا در یک وبلاگ، یا ای میل به کار مي برید، قدرت شما را افزایش یا کاهش خواهند داد. هفت اشتباه 

زیر به قدرت آنلاین شما آسیب می زنند: ۱-استفاده از بیان مجهول در مواقع غیرلزوم
سخنرانان انگلیسی معمولا در جملات خود از ساختار فاعل، فعل و مفعول استفاده می کنند. بیان مجهول، 
شــخص فاعل را از جمله حذف می کند. مانند جمله »پســر توپ را انداخت« که عبارتی معلوم اســت و جمله 
»توپ انداخته شد« با حذف فاعل مجهول می شود. بیان مجهول به مخاطبان شما حس در گل ماندن را می دهد 

که پیچیده و کسل کننده است. 
از ســوی دیگر بیان معلوم حس سُــرخوردن از روی یک سرســره را به مخاطب مي دهد، و حتی آنها اگر 
بخواهند هم نمی توانند متوقف شــوند. این اصل در نوشــتن داستان استفاده نمی شود اما در نوشتن آنلاین به 
کار گرفته می شــود. تا جایی که می توانید فاعل را در ابتدای جمله حفظ کنید، خوانندگان شــما بابت این کار 

قدردان شما می شوند.
بیان معلوم بیانی قوی و عاری از شــرم اســت. بیان مجهول لحنی ضعیف، بزدلانه و خجالتی را 

القا می کند. 
2-استفاده از فضای سفید بسیار کم

احتمالا شــما در مدرسه اســتفاده از پاراگراف های طولانی چهار یا پنج جمله ای با تورفتگی های 
کوچــک بین هر کدام را آموخته اید. با این حال دنیای آنلاین امروز نیازمند چیزی بســیار متفاوت 
اســت. خوانندگان پاراگراف های کوتاه را با فضاهایی در بین آنها ترجیح می دهند زیرا خواندن آنها 

به خصوص بر روی گوشی های موبایل راحت تر است.
3-نقاط بسیار زیاد در یک نوشته واحد

در هر قطعه نوشتاری از گذاشتن بیش از یک نقطه خودداری کنید. هر پست شبکه های اجتماعی، 
ای میل و پیام باید دارای یک هدف باشــند و تنها یک موضوع برای توضیح دادن داشــته باشند. در 

غیر این صورت متن شما به سرعت در هم ریخته و نامفهوم خواهد شد. 
بنابراین یک نقطه داشته باشید، به سرعت به آن برسید و با آن کار کنید.

4-تظاهر به اهمیت نداشتن دستور زبان
احتمالا تا به حال کســی به شما گفته است که »دستور زبان اهمیتی ندارد. فقط نوشته خود را 

دوست داشته باشید تا مردم از آن لذت ببرند.«
بله، کاملا درست است. شما باید وقتی می نویسید از نوشته خود لذت ببرید، لحن منحصر به فرد 
و متمایزی داشته باشید. اما باید از دستور زبان صحیح نیز استفاده کنید مگر اینکه شانس بیاورید 

و مخاطبانی بی هوش و کودن داشته باشید.
با این حال از به کاربردن دســتور زبان بد در صحبت کردن اجتناب کنید. ۴۳ درصد از کاربران 
آنلاین اشــتباهات گرامری را ناخوشــایند می دانند و ۳۵ درصد از آنها دســتور زبان خوب را بسیار 

خوشایند و جذاب می دانند. 
۵-انتقال بسیار سریع افکار 

انتقال های نامرتب و آبکی نوشــته شــما را برای خواندن مشــکل می کنند. نوشــتن، توضیح و 
ســازمان دهی افکار اســت. و اگر این افکار به طور واضح و شفاف از کسی به دیگری منتقل نشوند، 
آنوقت خوانندگان برای درک آنها دچار مشــکل شــده و باید تلاش زیادی بکنند. زمان بگذارید و 

استدلال خود را توضیح دهید و بگویید چگونه به این نتایج رسیده اید.
6-وابسته بودن به کلیشه ها

پاوان میشرا، نویسنده هندی، می گوید: »کلیشه ها ویروس هایی هستند که نوشته های شما را به 
بیماری ها آلوده می کنند.« نوشــتن کلیشه ای آسان است. فکرکردن درباره یک کلیشه زمان زیادی 
نیاز ندارد زیرا یک کلیشــه است. متاسفانه این کلیشه ها شــما را در مقابل همتایانتان بی مهارت و 

غیرجذاب جلوه می دهند. نوشته شما تاثیر بسیار زیادی بر اعتبار شما خواهد داشت.
7-نادیده گرفتن دیدگاه خواننده

اکثر مردمی که آنلاین می نویســند، چه پست های اجتماعی، ای میل، پیام و چه وبلاگ یک کار 
خودخواهانه انجام می دهند. آنها می نویســند چون می خواهند بنویســند، چون داستانی دارند که 
می خواهند بگویند یا چون می خواهند چیزی را یاد بدهند، نه به این دلیل که مخاطبشــان به آن 

علاقه مند  است.
پیش از نوشتن، مخاطب خود را در نظر بگیرید. آنها چه کسانی هستند؟ چه چیزی می خواهند؟ 
مشکلشان چیست؟ و مهم تر اینکه چگونه می توانید به آنها کمک کنید؟ پس از اینکه به این سوالات 
پاسخ دادید، نه تنها نوشته شما با افرادی که می خواهید بر آنها نفوذ کنید مرتبط تر خواهد شد بلکه 

تاثیر قدرتمندتری بر آنها خواهید داشت.

Transit تسهیل در استفاده از سیستم حمل ونقل عمومی با

Mira جدیدترین دیوایسی است که برای کمک به خانم هایی که برای باردارشدن با مشکل روبه رو هستند، 
راهی بازار شده است. سیستم باروری این استارت آپ به گونه ای عمل می کند که از طریق اندازه گیری تمرکز 
و جمع شدن هورمون های باروری در نمونه ادرار، پیش بینی های دوره ای اختصاصی در رابطه با بهترین زمان 

ممکن بارداری به کاربران ارائه می کند.
 شرکت سازنده این دیوایس مدعی شده که این سیستم به مراتب از کیت های تست بارداری خانگی 
کنونی دقیق تر و پیشرفته تر عمل می کند. کمپانی سازنده Mira موسوم به  Quanovate  درسال ۲۰۱۵ و به 
وسیله گروهی از دانشمندان تاسیس شد تا مشکل در دسترس نبودن تست های سلامتی خانگی را برطرف 
کند. ســیلیوا کانگ موسس و مدیرعامل این استارت آپ می گوید که خیلی از دوستانش ادامه تحصیل و 
پیشرفت در حرفه کاری را به مادر شدن ترجیح داده بودند ولی هیچ نوع آموزشی در رابطه با زمان مناسب 
به منظور تلاش برای بارداری برای آنها وجود نداشته و به همین خاطر هیچ درک و آگاهی مشخصی در 

مورد سلامت باروری خود نداشتند. 
طبق اظهارنظر خانم گانگ هورمون های زنانگی روزانه درحال تغییر هستند و پروفایل هر شخص بر اساس 
سبک زندگی، میزان استرس و عوامل دیگر با دیگری تفاوت دارد. تنها راه دقیق ردیابی و تشخیص روزهای 
باروری از طریق انجام آزمایش های مکرر اســت که انجام چنین کاری در خانه دشــوار به نظر    می رسد. 
درنتیجه برای حل این مشــکل، این تیم کار روی پروژه Mira را آغاز کرده که شــامل یک آنالیزور خانگی 
کوچک، یک نوار تســت ادرار و یک اپلیکیشن موبایلی است. آنالیزور خانگی در حقیقت همان تجهیزات 

آزمایشگی را برای مصرف خانگی تهیه کرده و هزینه ها را پایین آورده است.
 برای اســتفاده از این سیستم، خانم ها نوار تست ادرار را داخل دیوایس قرار می دهند که با استفاده از 
تکنولوژی ایمونوفلورسانس نتایج را می خواند. درحال حاضر این دیوایس حضور هورمون LH را که یکی از 

نشانه های تخمک گذاری است تست می کند.
 اما این استارت آپ برنامه هایی برای به روزرسانی این دیوایس به منظور انجام دیگر آزمایش های هورمونی 
در آینده ای نزدیک را هم در دستور کار قرار داده است. هزینه تهیه این دیوایس  ۱۹۹ دلار برآورد شده که 
همراه با ۱۰ نوار تست ادرار برای کاربران ارسال می شود. بعد از آنالیز نوار تست ادرار، اطلاعات در مورد میزان 
هورمون ها روی صفحه ظاهر شده و از طریق بلوتوپ به اپلیکیشن Mira ارسال می شوند. این اپ همچنین 
اطلاعاتی نظیر اینکه خانم ها چه روزی باید برای باردارشدن تلاش کنند، به آنها ارائه می دهد. ثبت نام در 
سرویس خدمات اپلیکیشن هم دسترسی به پزشکان را برای طرح سوالات برای آنها تسهیل می کند که 
این سرویس در ابتدای کار این اپلیکیشن رایگان خواهد بود. این دیوایس درحال حاضر برای پیش سفارش 

آماده بوده و در ماه اکتبر به مشتریان ارسال خواهد شد.

آموزگاران پیشرفت شخصی و کاری، در یک هفته چه جملات انگیزشی نوشتند؟

خلاصهایازکتابخودتراشارژکن

3روشیکهپیشروهایصنعتواقعیتمجازی،ظاهرخودرابرندسازیمجددمیکنند
ما یک رسانه هنری داریم که به شــما اجازه می دهد تا خودتان را 
درون تجربه هرکس یا هر چیز، یا هر نوع دنیایی که شما می توانید 
تصور کنید قــرار دهید، امــا در اینجا ما چیزهای غیرشــخصی، 
ساختگی و فراموش شدنی می سازیم. من می خواهم به مکان هایی 

بروم و چیزهایی ببینم که در جهان فیزیکی وجود ندارند. 
در اینجا ســه روش وجود دارد که دکر دریر کارآفرین و فیلمساز 

انجام می دهد: 
1-غوطه ور شدن در ماهیت آن 

دریر برای پیشبرد چشم انداز خود در یک ماموریت بود. او می گوید: 
»وقتی دیگران می شنوند که من خالق VR یا واقعیت مجازی هستم، 
همیشه یک چیز را می گویند: واقعیت مجازی زمانی بسیار بزرگ 
خواهد شد که شــخصی کشــف کند چگونه باید یک داستان را از 
طریق آن بگوید. من هرگز به پاسخ این ســوال اهمیتی ندادم اما 
ظاهرا بســیاری از افراد اهمیت زیادی به آن می دادند که احساس 
کردم من باید چیزی عمیق برای آنها داشته باشم. حالا می دانم که 
این چیز باید یک حس باشد نه یک حکایت.« او از  تجربه اخیرش 

اینگونه یاد مي کند: 
»یک شــب من به طور تصادفی مقــدار زیادی قــرص ملاتونین 
مصرف کــردم. در حال تماشــای یــک برنامه تلویزیونــی به نام 
»اســباب بازی هایی که ما را ســاختند« بودم، و زمانی که سرم را 
از تلویزیون برگرداندم یک اســباب بازی اســکلت آدم را دیدم که 

روبه روی من نشسته بود. 
با خودم گفتم دچار توهم شــده ام. او به حدی وحشتناک و واقعی 
بود که روز بعد متوجه شدم این چیزی است که من باید بسازم. این 

چیزی است که واقعیت مجازی برای انجام آن ساخته شده است.«
کار دریر همیشه غیرواقعی و خواب مانند بوده است، و او احساس می کرد 
که درباره آن می داند، اما هنوز به دنبال پاســخی بــرای نحوه »گفتن 
داستان« در واقعیت مجازی بود. این تجربه منجر به »لوسید« یا همان 
»رویای شــفاف یا آگاهانه« آخرین پروژه دریر شــد. او می گوید: »من 
تصمیم گرفتم هر ساختار سنتی را کنار بگذارم و مجموعه ای از سناریوها 
و دنیاهایی را که به طرزی فوق العاده به رویاهای شــخصی من متصل 
هستند خلق کنم. هرگز در طول تاریخ بشر زمانی وجود نداشته است که 
ما توانسته باشیم دنیاهای درونی این چنینی مان را به اشتراک بگذاریم. 
این بسیار هیجان انگیز است. لوسید از موقعیت های برهنگی، خشونت 
یا ناراحت کننده جلوگیری نمی کند. مــن این کار را امتحان می کنم تا 

ببینم به چه نتیجه ای می رسم.«

2- بهره وری از آخرین تکنولوژی
همه چیز خوب به نظر می رسد، اما آیا واقعیت مجازی تغییر شگرف در 
زندگی را هر چند سالی یک بار به ما وعده نداده بود؟ این بار چه چیزی 
نسبت به قبل متفاوت است؟ دریر می گوید: »تفاوت این است که بسیار 
ارزان تر است. این تفاوت هنوز هم پول بسیار زیاد است، اما این در مقایسه 
با تکنولوژی قدیمی که به یک کامپیوتر به اندازه یک بلوک شهری نیاز 

داشت ارزان تر است.
مخاطبان و هنرمندان می توانند به این ابزارها دست پیدا کنند. Unity و 
Unreal Engine نسبت به یک گیتار یا یک قوطی اسپری رنگ ارزان تر 
هستند! VR یا واقعیت مجازی قصد دارد با دسترسی هنرمندان بیشتری 
به خود گســترش یابد. جهــان واقعیت مجــازی DIY از آنچه ما تصور 

می کنیم خارق العاده تر خواهد شد.«
دریر همچنین تصور می کند که خالقــان VR دارای یک بحران هویت 
در لحظه هستند. او می گوید: »پاســخ دادن به سوالاتی درباره صنعت 
VR همیشه ســخت اســت. هیچ وقت از کارگردانان فیلم درباره نحوه 
تاثیرگذاری فیلم ها بر صنایع آموزشی شــرکت ها سوال نخواهد شد، 
اما این جایگاهی است که اکنون خالقان VR در آنجا هستند. افراد از ما 
انتظار دارند برای هر کســب وکاری خدمات ارائه دهیم. این موضوع به 
قدری جدید است که مردم می خواهند درباره آن بدانند، اما من مطمئن 
نیستم که هنرمندان خودشان چیز زیادی غیر از آنچه ما به طور خاص 

می سازیم بدانند تا آن را به مکالمات خود بیفزایند.«

3- قرار دادن یک معیار
دریر همچنین به این واقعیت اشاره می کند که او نمی تواند از بسیاری 
از طراحان واقعیت مجازی به عنوان یک مســئله بسیار بزرگ نام ببرد: 
نیکلاس آلکالا تصمیــم دارد که کار جالبی را آغاز کند، اما شــرکت او 
Future Lighthouse به تازگی از انجام این کار کناره گیری کرده است.

موضوعات واقعیت مجازی هر آنچه به اســتعداد خودش بازمی گردد را 
برجسته جلوه می دهد، ولی این مسئله نیروی حرکتی را از بین می برد. 
 Sundance اســت که در VR یک مجموعه هفت قسمتی از Spheres
فروخته شــد که از طرف یک زن به نام الیزا مک نیت کارگردانی شد، 
اما بیشتر توجه پوشــش های مطبوعاتی به ســمت دارن آرنوفسکی 
تهیه کننده آن بود. او به این نتیجه رسید که بهترین روش برای تشویق 
سازندگان به گرفتن مالکیت کارشان و بیرون دادن نامشان، استفاده از 

یک فستیوال بود.

استارآپ نیوزاستارآپ نیوز

  یادداشت

صفحه رسمی مجله فوربز:
خوب است که آدم مهمی باشیم، اما مهم تر این 

است که آدم خوبی باشیم. »دواین جانسون«

صفحه رسمی ریچارد برانسون:
محدودیت هایتان را پیدا کنید و آن ها را از میان 

بردارید.

صفحه رسمی اریک وور:
با ترس هایتان روبرو شوید. اعتماد به نفس 

داشته باشید و اتفاقی را که باید، رقم بزنید. من به 
توانایی هایتان ایمان دارم.

صفحه رسمی برایان تریسی:
یک رویا به یک هدف تبدیل می شود، وقتی که 
برای دستیابی به آن قدمی برداشته شود. »بو بنِِت« 

»تنها با به چالش کشــیدن خودمان اســت که 
می توانیم احســاس زنده بودن کنیم، پرانرژی 
باشیم و به سمت آینده ای روشن حرکت کنیم، 
آینده ای که قلب و روحمان را با اشتیاقی سوزان 
روشن می کند. چنین اشتیاقی برای افرادی که 
در زندگی اســیر و دربند یا بیش از حد راحت و 

بی دغدغه هستند ناآشناست.«
می خواهیم از خودمان بپرســیم چــرا در این 
ســطح انرژی کنونی خود هستیم، می خواهیم 
خودمان را به چالش بکشــیم تــا یک زندگی 
آگاهانه و طراحی شــده را تجربــه کنیم، نقش 
فعال تــر و تعیین کننده تــری در زندگی خود 
داشته باشــیم و با انرژی و اشــتیاق بیشتری 

روزهای خود را سپری کنیم.
امروزه با وجود اینکه در تمــام جنبه های زندگی 
)غذا، پول، تحصیل، سلامتی، امنیت،...(  فراوانی 
زیادی وجود دارد، اما ۱۰ برابر گذشته افسردگی 
میان افراد مختلف مشــاهده می شــود. برندون 
بورچــارد می خواهــد کاری کند که بــه زندگی 
متوســط، کسالت بار و آشــفته تن ندهیم. او از ما 
می خواهد از خودمان و زندگی مان توقع بیشتری 
داشــته باشــیم و بر اســاس اهدافی که در ســر 
می پرورانیم مسیر خود را در دنیا آگاهانه انتخاب 
کنیم، به تجارب خود معنای دوباره ای ببخشــیم 

و نشان دهیم که موجودی خارق العاده هستیم.
نکته اصلی: تمام آنچه نیاز داریم این است

»مــن اعتقــاد دارم ۱۰ انگیزاننده اصلی انســان 
تمام چیزی اســت که در زندگی نیــاز داریم. اگر 
تلاش های شــما در راستای رســیدن به این ۱۰ 
مورد باشــد، به ســطح فوق العــاده ای از انرژی، 
تاثیرگذاری و اشــتیاق و شادی خواهید رسید؛ به 

طوری که خودتان شگفت زده خواهید شد..«
)خودت را شارژ کن، ص ۳۰(

در این کتاب نه تنها با ۱۰ انگیزاننده اصلی انسان 
آشنا می شویم، بلکه برندون ســه استراتژی را به 
ما می آمــوزد تا با کمک آنها ایــن انگیزاننده ها را 
فعال کنیم. این استراتژی ها اقدامات قدرتمند اما 
ساده ای هستند که  به ما کمک می کنند تا سطح 
انرژی و دستاوردهای خود را،  در تمام زمینه های 

زندگی، به طور چشمگیری افزایش دهیم.
 دســته اول، انگیزاننده هــای پایه هســتند که 
به احســاس هویــت و تعلق اجتماعــی ما کمک 

می کنند.
کنترل: کنترل دیدگاه، شخصیت، تجارب جدید، 

جریان کار،...
شایســتگی: ارزیابی میزان اشتیاق خود و هدایت 
آن در جهــت یادگیــری، ایجاد چالــش واقعی، 

برنامه ریزی برای موفقیت و داشتن مربی، و تبدیل 
موفقیت به بخشی از هویت خود

هماهنگی: تعییــن اســتانداردهای جدید برای 
خــود، پایبندی بــه حرف ها و تعهــدات خود، و 

دنبال کردن آنها 
مراقبت: مراقبت از خود، آسیب پذیر بودن و اینکه 
اجازه بدهیم دیگران از ما مراقبت کنند، داشــتن 
حضور فعالانه تر، با اشتیاق و علاقه بیشتر و توجه 

به دیگران
ارتباط: تعریف و طراحــی ارتباطات ایده آل خود، 
تمرین برای داشــتن تصویر مثبــت، پیدا کردن 
و پــرورش دوســتی هایی که به رشــد ما کمک 

می کنند.
این انگیزاننده های پیش رونده بیشــترین تاثیر را 

در سطح شادی ما دارند:
تغییر: در میزان بردها و دســتاوردهای خود، و نه 
باخت هایتان، تغییر ایجاد کنید، به وضوح برسید، 
بزرگ فکر کنید، جســارت و شــجاعت داشــته 
باشــید و انتخاب های واقعی انجام دهید. چالش: 
چالش های موفقیت آمیز و رضایت بخش انتخاب 
کنیــد، بر ســفرتان تمرکز کنید و از طرد شــدن 
نترســید، چالش های ۳۰ روزه برای خود تعریف 

کنید.

ابــراز وجود خلاقانه: در تمــام زمینه های زندگی 
خود را به طــور خلاقانه ای ابراز کنیــد، مردم را 
مطالعه کنید، بیشتر خلق کنید و بیشتر با دیگران 

سهیم شوید.
مشارکت داشــتن: در تجارب عمیــق و معنادار 

مشارکت داشته باشید، به دیگران آموزش دهید.
خودآگاهی: روی خودآگاهی خود تمرکز کنید، از 
سطح خودآگاهی فراتر روید و در حیرت و شگفتی 

زندگی کنید.
برندون بورچارد اعتقاد دارد این انگیزاننده ها تمام 
احساســات، افکار و اعمال شما را در زندگی تغییر 
می دهند. به همین دلیل برای موفقیت حتما باید 
آنها را درک کرده و به آنها تســلط کامل داشــته 

باشید.
الماس اول: برای خودتان اســتانداردهای جدید 

تعیین کنید.
»ســرانجام، تصویری که از خودتان دارید، مانند 
یک پیشــگویی، بــه واقعیت تبدیل می شــود.« 

)خودت را شارژ کن، ص ۸۲(
در توصیف مهــارت و انگیزاننــده »هماهنگی« 
برندون تمرینی بســیار اثربخش و مهم را مطرح 

می کند. بد نیست شما هم آن را انجام دهید:
۳۱کلمه ای را که توصیف کننده شــخصیت شما 

هســتند انتخاب کنید. مثلا برای من این کلمات 
هستند: کنجکاو، مشتاق و الهام بخش.

ســه کلمه ای که رفتار شــما را با دیگران توصیف 
می کننــد انتخــاب کنیــد. مثــلا بامحبــت، 
مراقبت کننده و علاقه مند. حالا هر بار که شخصی 
را ملاقات می کنید یا با کســی تعاملی دارید این 
کلمات را به خاطر بیاوریــد. می بینید؛ اگر از قبل 
برای خود اســتانداردهایی را تعیین نکرده باشید، 
تنها انگیزه های لحظه ای هدایت کننده رفتارهای 
ما خواهند بود و طبق غریزه هــای حیوانی رفتار 
خواهیم کرد. در مقابل می توانیم رفتار و شخصیت 
خود را آگاهانه انتخاب کنیم و به بالاترین ســطح 

توانایی بالقوه خود برسیم.
شــما چه کســی هســتید و در دنیا چطور ظاهر 

می شوید؟
الماس دوم: برای همیشه روابطتان را تغییر دهید

»فانــوس خوش بینــی را همیشــه در زندگــی 
همراه داشته باشــید؛ این بهترین کاری است که 
می توانید انجام دهید تا درباره انســانیت احساس 

بهتری داشته باشید.«
)خودت را شارژ کن، ص ۱۲۴(

آیــا می خواهید بــرای همیشــه روابطتــان را 
تغییر دهیــد؟ برندون بورچــارد توصیه می کند 
همیشــه تصویر مثبت در ذهن داشــته باشیم و 
به یاد داشــته باشیم »همیشــه آن چیزی را پیدا 
می کنید که به دنبالش هستید«. در روابطتان، از 
همسر گرفته تا دانشــجو، اگر انتظار بهترین را از 
آنها داشــته باشــید و بهترین ها را در آنها ببینید، 
بهترین ارتباط را با آنها خواهید داشــت. وقتی به 
فرزنــدان خود بگویید که چقــدر جذاب، دقیق و 
دوست داشــتنی هســتند، آنها همین گونه رفتار 
خواهند کرد. به این ترتیب رفتارهای ناخوشایند 
و نامطلوب را هماهنگ با شخصیت خود نمی یابند 
و آنها را کنار می گذارند. اگر اعتقاد داشــته باشید 
که انســان ها دوست داشــتنی و جالب هستند، 
همیشه در افرادی که ملاقات می کنید جنبه های 
دوست داشتنی و مثبتشــان را خواهید دید. برای 
این منظــور باید بی همتا بودن تک تک انســان ها 
را ببینید و قدر بدانید. خلاصه اینکه باید عاشــق 

انسان ها باشید.
باید پنج برابــر آنچه انتقاد می کنیــد، از دیگران 
تعریف و تمجید کنید. در تحقیقی ثابت شــد در 
زوج هایی که سال های ســال با هم زندگی خوبی 
داشتند نســبت انتقاد به تعریف یک به پنج بوده 
اســت. همین دو مورد به تنهایی، یعنی داشــتن 
تصویر مثبــت و تمرکز روی تعریــف و تمجید از 
دیگران، بــه جای انتقاد می توانــد ارتباطاتتان را 

متحول کند.
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اخبار شهرستان 
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بیشترینبارتورمماهانهبردوشمحرومتریناستان
 بیتا حسن پور -  مرز اقتصاد | گزارش مرکز 
آمار ایران نشان می دهد بیشترین نرخ تورم ماهانه 
مربوط به اســتان   سیستان وبلوچستان با ۱۸ درصد 
بوده است. بدتر اینکه این شاخص در میان خانوارهای 
روستایی این استان به عدد ۲۴,۲ درصد رسیده است.

مرکز آمار ایران گزارش نرخ تورم مصرف کننده در 
خردادماه را به تفکیک هر استان منتشر کرده است. 
بر اساس این گزارش در حالی که در خردادماه نرخ 
تورم ماهانه به عدد بی سابقه ۱۲.۲ درصد برای کل 
خانوارهای کشور رسیده است اما بیشترین نرخ تورم 
ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان   سیستان و 
بلوچستان با ۱۸ درصد و کمترین نرخ تورم ماهانه 
مربوط به اســتان     تهران  با ۸.۹ درصد بوده اســت.

همچنین در حالی کــه تورم نقطه به نقطه در این 
ماه برای کل کشور به عدد ۵۲.۵ درصد رسیده است 
اما بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان 
لرستان با ۶۱.۱ درصد و کمترین آن مربوط به استان 

خوزستان  با ۴۵.۷ درصد است.
به عــلاوه اگرچه تورم ســالانه کل کشــور در 
خردادماه به عدد ۳۹.۴ رسیده است اما بیشترین نرخ 
تورم سالانه به استان کهگیلویه و بویراحمد  با۴۶.۹ 

درصد و کمترین آن مربوط به اســتان  سیستان و 
بلوچستان با۳۴.۲ درصد است.بر اساس این گزارش 
در حالی که نرخ تورم ماهانه کل خانوارهای شهری 
در خردادماه به ۱۱,۵ درصد رسید این شاخص برای 
خانوارهای شهری استان خراسان شمالی روی عدد 
۱۷.۴ درصد ایســتاد که بیشترین نرخ تورم ماهانه 
خانوارهای شهری، و برای خانوارهای شهری استان 
بوشهر نیز روی عدد ۸.۱ درصد ایستاد که کمترین 

آن بوده است.
همچنین بیشــترین نرخ تــورم نقطه به نقطه 
خانوارهای شــهری نیز مربوط به اســتان لرستان 
بــا ۶۰.۶ درصــد و کمترین آن مربوط به اســتان 
خوزستان با ۴۴.۸ درصد است. تورم نقطه به نقطه 
برای کل خانوارهای شهری در این ماه ۵۱,۴ درصد 
بود.یشترین نرخ تورم سالانه خانوارهای شهری نیز 
مربوط به استان کهگیلویه و بویراحمد با۴۵.۲ درصد 

و  کمترین آن  مربوط به استان سیستان و بلوچستان 
با ۳۳.۸ درصد اســت. این نرخ برای کل خانوارهای 

کشور در خردادماه ۳۸,۹ درصد بود.
اما برای خانوارهای روستایی باز هم اوضاع بدتر 
اســت. بر اساس گزارش مرکز آمار ایران در این ماه 
بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای روستایی مربوط 
به اســتان  سیستان و بلوچســتان با ۲۴.۲ درصد و 
کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان مازندران 

با ۱۰.۷ درصد است. 
تورم ماهانه خانوارهای روستایی کل کشور در این 

ماه ۱۵,۸ درصد بوده است.
یشــترین نرخ تورم نقطه به نقطه نیز مربوط به 
استان  آذربایجان غربی با ۶۶.۴ درصد و کمترین آن 
مربوط به استان خوزستان با ۵۰.۲ درصد است. نرخ 
تورم نقطه به نقطه برای کل خانوارهای روستایی در 
این ماه ۵۸,۲ درصد بوده است. همچنین بیشترین 
نرخ تورم سالانه خانوارهای روستایی مربوط به استان  
کهگیلویه و بویراحمد با ۵۰.۵ درصد و کمترین آن 
مربوط به استان   همدان با ۳۳ درصد است. نرخ سالانه 
تورم در خردادماه برای کل خانوارهای روستایی روی 

عدد ۴۱.۸ درصد ایستاده بود.

نحوه تعیین سرمایه گذار در توسعه بنادر تغییر می کند
مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی گفت: ضوابط و مقررات تعیین سرمایه گذار در توسعه بنادر در صورت تصویب در هیات عامل این سازمان، تغییر خواهد داد.مدیرکل امور اقتصادی 
و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی از بازنگری در فرآیند و ضوابط اجرایی به منظور توسعه بنادر با افزایش حضور سرمایه گذاران در بنادر کشور، ایجاد وحدت رویه در فرآیند شناسایی و انتخاب سرمایه گذاران 

ذی صلاح، رعایت اصل برابری حقوق سرمایه گذاران با شرکت در مزایده های عمومی و افزایش توان و ترافیک بندری و دریایی خبر داد.
حســین یداللهــی، مدیــرکل امور اقتصادی و مناطق ســازمان بنادر و دریانوردی با اشــاره به برگزاری نشســت تخصصی هم اندیشــی تبیین و تدویــن فرآیند و ضوابط اجرایی ســرمایه گذاری در 
بنــادر بــا حضــور کارشناســان متخصص حوزه های مختلف در بنادر و معاونان بنادر کشــور و دســت انــدرکاران حوزه ســرمایه گذاری بندری گفت: قرار اســت این بازنگری به منظور توســعه بنادر با 
 افزایــش حضــور ســرمایه گذاران در بنادر کشــور، ایجاد وحدت رویه در فرآیند شناســایی و انتخاب ســرمایه گــذاران ذی صلاح، رعایت اصل برابری حقوق ســرمایه گذاران با شــرکت در مزایده های

 عمومی و افزایش توان و ترافیک بندری و دریایی صورت  پذیرد.
وی تصریح کرد: اقتصاد ایران نیازمند توســعه »دریا پایه« اســت تا از این طریق شــاهد پویایی و رونق اقتصاد و تجارت کشــور باشــیم ضمن اینکه به منظور توســعه حوزه ســرمایه گذاری بندری و 
ارتباط مؤثر با کشــورهای همســایه، می بایســت شناســایی بازار مناسب صورت گیرد تا بتوانیم شــاهد استفاده مطلوب از پســکرانه بنادر باشیم.یداللهی با اشــاره به تغییر روش اجرایی انتخاب سرمایه 
گــذار در توســعه بنــادر اظهار کرد: این تغیرات شــامل شناســنامه اراضی، فرآیند مزایده عمومی و محدود، شناســایی ســرمایه گــذار، ارزیابی توان انجــام کار متقاضیان و انتخاب بــه طریق مذاکره، 
 معیارها و شــاخص های ســنجش طرح های ســرمایه گذاری، نحوه رســیدگی به شــکایات، رویه تبیین و انعقاد قراردادهای ســرمایه گذاری، وظایف و مســوولیت های کمیته ها، کارگروه ها و اعضای آن

 و واحدهــای ذی ربــط در فرآینــد، فرآیندهــا و تشــریفات اجرایــی صــدور مجــوز بهــره بــرداری اعــم از موقــت و دائــم، خاتمــه و فســخ قــرارداد، بررســی تأخیــرات، بازنگــری 
 قراردادهــا، نظــارت بــر قراردادهــای ســرمایه گــذاری و فرم ها و پیوســت های منضم به فرآیند اســت کــه در صورت تصویــب در هیات عامل ســازمان بنــادر و دریانــوردی، برای اجرا بــه ادارت

 کل بنادر و دریانوردی ابلاغ می شود.وی ادامه داد: فرآیند و ضوابط اجرایی سرمایه گذاری در بنادر پس از تصویب از سوی هیئت عامل سازمان بنادر و دریانوردی با تاکید بر بهره گیری از ابزار قانونی فراخوان 
و مزایده عمومی اجرایی خواهد شد.

پیشبینیتحلیلگرانازروندآتیبورس
شاخص بورس حداقل تا ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد افزایش می یابد 

و ۴۰ تا ۵۰ درصد بازدهی نسبت به ابتدای سال خواهیم داشت.
 خروج ســرمایه از بورس زیاد شــد؛ این را فعالان بازار ســرمایه 
می گویند. آنها اعتقاد دارند ابهامات بسیاری در بازار سهام این روزها 
صدای بسیاری از سرمایه گذاران را در آورده و تعدادی از سهامداران 

خرد از بازار خارج شده اند.
این در شــرایطی است که فضای سیاسی و متغیرهای اقتصادی، 
موجی از ابهامات در ســرمایه گذاری آتی بازار ســرمایه ایجاد کرده 
است و حتی برخی گزارش ها حاکی از آن است که حتی آن گروه از 
تحلیگرانی که سال ۱۴۰۱ را سال پرواز بورس می دانستند، هم اکنون 
در تصمیم پیری و درگیر کردن پول خود در فرآیند ســرمایه گذاری 

مردد هستند.
بررسی روند بازار نشــان می دهد که از ابتدای خردادماه تاکنون 
شاخص با افت ۴.۵ درصدی مواجه شده؛ به طوری که از یک میلیون 
و ۵۸۲ هزار و ۱۴۳ واحد در روز پایانی اردیبهشت ماه به یک میلیون 

و ۵۱۳ هزار و ۷۱۵ واحد کاهش یافت است.

 چرا بازار تحت فشار قرار گرفت؟
همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره وضعیت بازار سرمایه می گوید: مسایلی که انتهای 
اردیبهشت ماه پیش آمد، تاثیر منفی روی بازار سرمایه گذاشت. از یک 
طرف بحث فاصله گرفتن نرخ نیمایی و نرخ ارز بازار آزاد به وجود آمد 
که به زیان شرکت های صادراتی بود. از طرف دیگر، وعده های دولت 

در مورد صنعت خودرو نیز محقق نشد.
وی می افزاید: همچنین گزارش های پالایشــگاهی ها با ابهامات 
بسیاری مواجه شــد و کم کم قیمت ها در بازار جهانی رو به کاهش 
گذاشت. این ها باعث شد که تا حدودی بازار با کمبود مواجه شود و 
نرخ بهره نیز تا حدودی در بازار بین بانکی بالا رفت.این کارشناس بازار 
سرمایه تصریح می کند: در این شرایط، ما چاره ای در بازار نمی بینیم جز 
این که تن به روند اصلاحی بدهد. باید به این شرایط البته یک مقداری 
هــم فصل مجامع را اضافه کنیم. به هرحال فصل مجامع تا حدودی 

باعث کاهش تب و تاب بازار می شود و بازار را کمی آرام می کند. این ها 
شرایطی است که یک مقدار بازار را تحت فشار قرار داده اند.

دارابی درباره شــرایط آتی بازار ســرمایه عنــوان می کند: ما در 
تیرماه قرار داریم و گزارش شــرکت ها دارد منتشــر می شود. فصل 
اول ۱۴۰۱ و همچنین عملکرد حسابرســی شده ۱۴۰۰ شرکت ها 
مهم اســت و بــازار را تحت تاثیر قرار می دهد.وی متذکر می شــود: 
البته روند بازار جهانی هم مهم اســت؛ به طوری که در حوزه فلزات 
و مــواد معدنی کاهش قیمت را در پی داریم. ما باید ببینیم اقتصاد 
جهانی به کدام ســمت می رود.این کارشــناس بازار سرمایه تاکید 
 می کند: من فکر نمی کنم بازار، رمقی برای رشد قابل ملاحظه داشته

 باشــد و همچنان شــاخص حول و حوش یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
واحد در نوسان خواهد بود.

 این تصمیمات بازار سرمایه را به هم ریخت
در این میان، فردین آقابزرگی، کارشــناس بازار ســرمایه نیز در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره روند بازار سرمایه می گوید: 
اگر بخواهیم ببینیم چه عواملی در ریزش بازار ســرمایه در یک ماه 
گذشته اثر داشته است، باید دو بخش را در نظر بگیریم. یکی بخش 
به بخش سیاسی و یکی هم متغیرهای کلان اقتصادی مربوط می شود.

وی می افزاید: در حوزه سیاسی، ابهامات برجام و فراز و نشیب هایی 
که وجود داشت، دلخوشی ها و امیدواری هایی که در خصوص توافق 
به وجود آمد و در عین حال، ابهامات پی در پی که منجر به افزایش 

نرخ ارز شد، سایه سنگینی روی بازار سرمایه انداخت.

این کارشــناس بازار ســرمایه عنوان می کند: اما مهم ترین اثر را 
متغیرهای اقتصادی روی بازار سرمایه داشت. از جمله این که تصمیمات 
نابه هنجار و غیرکارشناسی و نیز شرایطی که منجر به قطع برق صنایع 
و کارخانه ها شد، انگیزه سرمایه گذاری را در حوزه صنایع نیروگاهی 

کاهش داد.
آقابزرگــی در ادامه تصریح می کند: یکی از مهم ترین عواملی که 
سایه اش را از ابتدای خردادماه در بازار سرمایه مشاهده کردیم، نگرانی 
و هراس مسوولان ناظر در بازار سرمایه به منظور پیشگیری از وقوع 
حوادثی مثل سال ۹۹ بود؛ به طوری که با خنثی کردن عطش تقاضا 
و جلوگیری از نوسانات، بازار از خرداد ماه سرکوب شد و نتیجه آن را 
در حال حاضر داریم می بینیم که تعداد زیادی از سرمایه گذاران خرد و 
اشخاص حقیقی از بازار خارج می شوند.وی متذکر می شود: در کل من 
فکر می کنم تصمیمات نابه جای اقتصادی و واکنش های نامناسب مقام 
ناظر نسبت به شکل گیری شاخص به ترتیبی که توجهات جلب شود، 
 بی اثر نبوده است. تا حدودی در این زمینه همکاری هایی نیز با مسوولین

 تصمیم گیر اقتصادی کشــور برای خنثی کردن آثار روانی افزایش 
قیمت کالاهای اساسی صورت گرفته و از ابزاری به عنوان قیمت ها و 

شاخص در بورس استفاده می شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه توضیح می دهد: بــا وجود این که 
کالاهای اساســی افزایش ۵ تا ۱۰ برابری داشــته، ولی شرکت ها و 
بورس هیچ تاثیری نپذیرفتند. این خلاف ســوابق و روند گذشــته 
اســت.آقابزرگی با اشــاره به روند تورم در سال ۱۴۰۱ می افزاید: به 
اعتقاد من با این روند تورم، به ســمت و سویی پیش می رویم که تا 
انتهای ســال رکورد شاخص با وجود همه مدیریت ها و کنترل هایی 
که می شــود، شکسته می شــود. این اجتناب ناپذیر است.وی عنوان 
 می کند: در این میان، تعدادی از ســهامداران خرد و کسانی که دید

 کوتاه مدت داشــتند، آســیب می بینند و به دلیل این که عجولانه 
تصمیم گرفتند، از بازار خارج شــده و زیان می بینند.این کارشناس 
بازار سرمایه پیش بینی کرد که شاخص حداقل تا ۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار واحد افزایش می یابد و ۴۰ تا ۵۰ درصد بازدهی نسبت به ابتدای 

سال خواهیم داشت.

کرد کمک  برق  انرژی  پایداری  به  ایلام  استان  گاز  شرکت   
اضطراری  مولد  نصب  با  مجموعه  این  اینکه  به  اشاره  با  ایلام  استان  گاز  شرکت  سرپرست 
پایداری  و  شهروندان  عمومی  رفاه  تامُین  موجبات  سال  گرم  فصل  و  ویژه  شرایط  در 
فصل  در  هر ساله  استان  گاز  شرکت  گفت:  است،  کرده  فراهم  را  شهری  برق  شبکه  انرژی 
کند. می  کمک  استان  برق  شبکه  به  اجتماعی  مسئولیت های  راستای  در  و  سال   گرم 

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام؛ محمود کشاورز با اشاره به اینکه بازرسان شرکت 
توزیع برق استان در بازدید سرزده از این مجموعه قدردانی کردند، افزود: استفاده از ژنراتور اضطراری 
بالای  فرهنگ  داشتن  شهری،  مصرفی  برق  خاموشی  از  جلوگیری  مصرفی،  برق  تامُین  برای  مولد 
 کارکنان شرکت در رعایت الگوی مصرف و غیره از مهمترین عوامل در کاهش مصرف برق بوده است.  
سلولهای  از  استفاده  نیز  و  اضطراری  ژنراتور  دیزل  اندازی  راه  طریق  از  وی اظهارداشت:این شرکت   
می کند. تزریق  شهری  شبکه  به  روزانه  بصورت  را  خود  مصرف  بر  مازاد  برق   خورشیدی، 

به  مجموعه  این  اضطراری  برق  ژنرانور  دیزل  اینکه  بیان  با  استان  گاز  شرکت  سرپرست 
کرد:  تصریح  است،  شده  اندازی  راه  مصرف  اوج  زمان  در  شرکت  نیاز  مورد  برق  تامُین  منظور 
با  انعقاد تفاهم نامه ای  با عنایت به لزوم تجهیز شرکت گاز به دستگاه تامُین برق اضطراری و طی 
فرکانس  و  آمپر  ولت  کیلو   ۵۰۰ ظرفیت  با  ژنراتور  دیزل  دستگاه  یک  استان،  برق  توزیع  شرکت 
می گیرد. قرار  مدار  در  روزانه  بصورت   ۱۳:۳۰ لغایت   ۹ ساعت  از   RPM  ۱۴۰۰ و  هرتز   ۵۰ 

کل  و  می کند  تولید  برق  آمپر  کیلو   ولت   ۵۰۰ تا  دستگاه  این  اینکه  به  اشاره  با  کشاورز 
برق  شبکه  بار  مصرف  اوج  زمان  در  را  استان  گاز  شرکت  ساختمان  مصرفی  برق  جریان 
و  دستی  وصل  و  قطع  قابلیت  دارای  ژنراتور  دیزل  دستگاه  گفت:  می کند،  تامُین  شهری 
می باشد. دارا  را  مصرفی  برق  توان  محاسبه  برای  دو  طرفه  دیجیتالی  کنتور  نیز  و   اتوماتیک 

وی علاوه بر ژنراتور مولد برق، از بکارگیری و استفاده از سلول های خورشیدی با ظرفیت ۱۰ کیلو ولت 
آمپر به منظور تولید برق مصرفی شرکت و تزریق مازاد آن به شبکه برق استانی  خبر داد و گفت: این 
میزان تولید برق توسط شرکت گاز استان منجر به تقدیر اداره برق از این مجموعه و نصب بنر تقدیر و 

تشکر از کارکنان شرکت گاز شد.

  راهکارهای موثر برای سیاست های جمعیتی ارائه شود
کرمان- مدیر آموزش منابع انسانی نهاد نمایندگی رهبر معظم انقلاب در دانشگاه ها تاکید کرد که از 

همه ظرفیت ها باید کمک گرفت تا راهکارهای موثر در حوزه سیاست های جمعیتی ارائه شود.
 حجت الاسلام محمدحسین قنادزاده در نشست مسئولان نهاد رهبری ۶۴ دانشگاه علوم پزشکی 
کشور در شهر سرچشمه رفسنجان افزود:  مقام معظم رهبری چند سالی است که بر افزایش نرخ جمعیت 
تأکید دارند و باید برای تحقق بخشیدن به منویات معظم له و سند بالا دستی، دانشگاه های علوم پزشکی 
را در تراز مقدس نظام و انقلاب اسلامی سوق داد تا راهکارهای موثر افزایش نرخ جمعیت را به جامعه 
اشاعه دهند.وی بیان کرد: لزوم مهارت افزایی در عرصه های مختلف زنندگی امری اجتناب ناپذیر است 
که با افزایش بینش و معرفت محقق خواهد شد.این مسئول ادامه داد: ۶ کارگروه تخصصی نیز از امروز 
با محوریت سبک زندگی اسلامی در رفسنجان برای همکاران نهاد دانشگاه های علوم پزشکی در حال 
برگزرای است.وی افزود: ترویج سبک زندگی اسلامی در دانشگاه ها از جمله تاکیدهای رهبری است که 
باید به شکل مناسب در دانشگاه پیاده شود. رییس دانشگاه علوم پزشکی رفسنجان نیز در این نشست از 
راه اندازی درمانگاه ناباروری در بیمارستان علی ابن ابیطالب)ع(این شهرستان در آینده خبر داد و گفت: به 
منظور تحقق افزایش نرخ جمعیت شهرستان، این درمانگاه راه اندازی می شود ضمن اینکه دو متخصص  
ناباروری هم در این شهرستان وجود دارد.وحید محمدی شاهرخی افزود: باید قشر جوان ترغیب به ازدواج 
و فرزندآوری شود که در سنین ۳۰ تا ۳۵ سالگی بتوانند حداقل سه فرزند به دنیا بیاورند.وی با بیان اینکه 
فرزندآوری در اوایل ازدواج به سلامتی جسمی و روحی آنان نیز کمک می کند اظهارداشت: اگر مادران 
در اوایل ازدواج اقدام به فرزندآوری کنند از بسیاری از بیماری های بدخیم و سرطان ها در امان می مانند 
و از لحاظ روحی و روانی هم تقویت می شوند.کارگاه های منظومه فکری امام و رهبری، خانواده و ازدواج، 
جریان شناسی و سیاستگذاری فکری، فرهنگی و سیاسی، روش تدبر در قرآن و نهج البلاغه، فلسفه دین 
و کلام جدید ونیز مهارت های سبک زندگی از جمله سرفصل های کارگاه های تخصصی این نشست 
اعلام شده که مدیران نهاد رهبری در دانشگاه ها این آموزه ها را در دانشگاه های خود اشاعه خواهند داد.

 71 هزار واحد مسکونی شهری در کشور در حال ساخت است
اراک - معاون پشتیبانی و امور هماهنگی استان های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور گفت: بیش از 
۷۱ هزار واحد مسکونی شهری در قالب طرح نهضت ملی مسکن در کشور با پیشرفت فیزیکی میانگین 
۲۰ درصد در حال ساخت است. فرهاد باقرپور نجف آباد در بازدید از پروژه های نهضت ملی مسکن استان 
مرکزی در جمع خبرنگاران  افزود: اکنون شمار طرح هایی که اراضی آنها تحویل شده در حال افزایش 
است  و در کل کشور ۱۴ هزار واحد بنیاد ساخت در حال احداث داریم که یک هزار واحد آن در استان 
مرکزی در حال ساخت است.وی تاکید کرد: سهم استان مرکزی در قالب طرح نهضت ملی مسکن ۲ هزار 
و ۹۰۰ واحد است که در حال احداث است و در حوزه عمران روستایی از ۸۵۵ روستای بالای ۲۰ خانوار 
در استان،طرح هادی  ۴۸۳ روستا در حال اجرا است که متوسط ۴۴ درصد روستاها در حال اجرا است.

معاون پشتیبانی و امور هماهنگی استان های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور اظهار داشت: طرح های 
هادی تمام روستاهای بالای ۲۰خانوار تهیه شده و این طرح ها سالانه در حال بازنگری هستند. باقرپور 
نجف آباد اظهار داشت: حدود ۷۴ هزار سند روستایی تاکنون تحویل شده که در مجموع ۵۶ درصد 

پوشش سند در بخش های مختلف انجام شده است. 

 اصلاح سیاست ارز ترجیحی منجر به ثبات در بازار کالاهای اساسی شده است
ارومیه -  مشاور وزیر جهاد کشاورزی در قرارگاه امنیت غذایی گفت: ثبات مناسبی در بازار کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم پس از اصلاح سیاست ارز ترجیحی در کشور ایجاد شده است. محمدتقی اورعی در 
جلسه قرارگاه امنیت غذایی استان آذربایجان غربی افزود: ایجاد تعادل بین بازار و بخش تولید مهمترین 
رسالت این قرارگاه است که پیگیری می شود.وی تاکید کرد: هدف اصلی تشکیل قرارگاه توجه مضاعف 
به موضوع تولید بوده که نباید از آن غفلت شود چرا که با اهمال در این زمینه اسیب جبران ناپذیری به 
بخش تولید وارد می شود.مشاور وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: باید از ظرفیت تشکل های مردمی برای 
ثبات در بازار و نظارت ها استفاده کرد تا این طرح مهم به خوبی مدیریت شود.وی اظهار کرد: لازم است که 
قرارگاه امنیت غذایی دچار روزمرگی نشود و برای رهایی از روزمرگی برنامه محوری باید مورد توجه باشد.

اورعی یادآور شد: هم اکنون کالاهای اساسی شامل برنج، روغن، قند و شکر به میزان لازم و کافی برای 
عرضه در بازار وجود دارد و در این خصوص هیچ گونه مشکل و کمبودی در کشور نداریم.وی با بیان اینکه 
حذف ارز ترجیحی باعث تثبیت قیمت ها در درازمدت می شود، اضافه کرد: در شرایط تحریم هستیم و 
جنگ تمام عیار اقتصادی علیه کشور وجود دارد و اصلاح ساختاری در حوزه اقتصاد از جمله ضرورت های 
امروز است.رییس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی نیز در این جلسه با اشاره به اقدامات انجام 
شده در حوزه تامین امنیت غذایی در استان، گفت: از ابتدای سال جاری تا کنون ۴۲ هزار و ۲۳۴ مورد 
بازرسی از واحدهای صنفی انجام گرفته که ۲ هزار و ۴۱ مورد پرونده تخلف به ارزش بیش از ۶۱ میلیارد 

ریال تشکیل و به مراجع ذیربط ارجاع داده شده است.

  اخطار قطع برق به 14 دستگاه اجرایی
مهندس سید کاظم حسینی کارنامی در جلسه قرارگاه عملیاتی گذر از اوج بار ۱۴۰۱ شرکت توزیع 
برق مازندران با بیان اینکه براساس مصوبه هیات دولت ، ادارات باید ۳۰ درصد مصرف برق خود را در 
ساعات اداری کاهش و در ساعات غیر اداری ۶۰ درصد کاهش مصرف داده باشند و نسبت به سال گذشته 
۷۰ درصد در ساعات اداری و ۴۰ درصد در ساعات غیر اداری مصرف کنند گفت : تاکنون به ۱۴ اداره 
کل اخطار قطع برق داده شده و در هفته جاری در صورت عدم رعایت مصرف ، برق این دستگاهها قطع 
خواهد شد .وی افزود : علی رغم تاکیدات مکتوب و مراجعه حضوری ممیزان انرژی این شرکت ، در 
جهت رعایت موضوع اقدام کافی از سوی این دستگاهها در مدیریت مصرف برق صورت نپذیرفت ، لذا 
مطابق ابلاغیه ها صادره ، به آن سازمان ها اخطار داده شد نسبت به کاهش مصرف برق اقدام نمایند و 
در صورت استنکاف مطابق تبصره ۳ بند ۲ مصوبه مذکور ، این شرکت نسبت به قطع برق آن دستگاه 

اقدام خواهد کرد .  

 آیین قرق شکنی مراتع شهرستان سوادکوه
دوازدهمین آیین قرق شکنی مراتع شهرستان سوادکوه در منطقه تنگوسر ورسک این شهرستان 
برگزار شد.همه ساله در فصل بهار هنگامی که طبیعت سرسبز مازندران به روز های پایانی بهشتی ترین 
ماه سال یعنی اردیبهشت می رسد، مراتع ییلاقی بر روی دام های سبک و سنگین دامداران سنتی گشوده 
می شود.مازندرانی ها به جای تعلیف دام در مرا تع پر از علوفه که حدودهشت ماه دست نخورده باقی مانده، 
قرق شکنی می گویند.مراتع مناطق ییلاقی در فصل بهار پس از رشد کافی گیاهان در اوایل خرداد به روی 
دامداران گشوده می شود و زمان آغاز چرای دام ها در این مراتع هم بر اساس پروانه چرای دامداران، شرایط 
رویش گیاهی منطقه و همچنین تغییرات جوی و آمادگی مراتع بنا به تشخیص اداره منابع طبیعی و 
هماهنگی با دامداران تعیین می شود.رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان سوادکوه یکی از 
قطب های دامداری و مرتع داری در سطح استان، دارای ۵۸ هزار هکتار مرتع در قالب ۲۳۵ سامانه عرفی 
تعریف شده که از این تعداد ۱۷۰ سامانه عرفی دارای طرح مرتع داری و مدیریت چراست و ۶۵ سامانه 

عرفی هم بدون طرح مرتع داری هستند.

قیمت نفــت در معاملات روز جمعــه تحت تاثیر 
مختل شدن تولید لیبی و تعطیلی تولید در نروژ که 
نگرانی ها نسبت به رکود اقتصادی و آسیب دیدن 
تقاضا را تحت الشــعاع قرار داد، بیش از دو درصد 

صعود کرد.
 بهای معامــلات نفت برنت با دو دلار و ۶۰ ســنت 
معادل ۲.۴ درصد افزایش، در ۱۱۱ دلار و ۶۳ سنت 
در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیــت آمریکا با دو دلار و ۶۷ ســنت معادل 
۲.۵ درصد افزایش، در ۱۰۸ دلار و ۴۳ ســنت در 
هر بشکه بسته شد.به دلیل تعطیلات چهارم ژوئیه 
آمریکا، حجم معاملات نفت برنت و وست تگزاس 
اینترمدیت به ترتیب ۷۷ درصد و ۷۰ درصد حجم 

معاملات روز قبل بود.
نفت برنت برای کل هفتــه ۱.۳ درصد کاهش پیدا 
کرد در حالی که وســت تگــزاس اینترمدیت ۰.۸ 
درصد افزایش داشت. هر دو شــاخص در ژوئن با 
کاهش ماهانه روبرو شــدند که نخســتین کاهش 

ماهانه از نوامبر بود.
قیمتها روز جمعه با وجود انتشار آماری که نشان داد 
فعالیت تولیدی آمریکا در ژوئن، بسیار بیشتر از حد 
انتظار آهسته شده است و به شواهد موجود از کندی 
رشد اقتصاد این کشور همزمان با تحکیم سیاست 

پولی، اضافه شد، افزایش پیدا کرد.
ذخایر اندک نفت و سوخت، کمک کرده است بازار 

نفت با وجود افت بازارهای سهام و صعود ارزش دلار 
آمریکا، حمایت شود.

جیم ریتربوش، رئیس شرکت ریتربوش و همکاران 
در یادداشتی نوشت: توانایی بازار برای رشد قوی در 
معاملات روز جمعه با وجود رشد چشمگیر ارزش 
دلار و افت بازارهای سهام، نشان می دهد بعضی در 

بازار به محدودیت عرضه متمرکز شده اند.
اعتصاب برنامه ریزی شده کارکنان نفت و گاز نروژ 
در پنجم ژوئیه می تواند تولید نفت این کشــور را 
حدود هشت درصد معادل ۳۲۰ هزار بشکه در روز 
کاهش دهد مگر این که توافــق لحظه آخر درباره 

درخواستهای دستمزد حاصل شود.
شرکت ملی نفت لیبی پنج شنبه گذشته در دو بندر 
و میدان نفتی الفیل، وضعیت فــورس ماژور اعلام 

کرد و وضعیت فورس مــاژور بنادر بریقه و زیتونیه 
همچنان به قوت خود باقی است. این شرکت اعلام 
کرد تولید، افت شدیدی پیدا کرده و صادرات بین 
۳۶۵ تا ۴۰۹ هزار بشکه در روز است که ۸۶۵ هزار 
بشکه در روز کاهش در مقایسه با تولید در شرایط 

عادی نشان می دهد.
طبق گزارش شــرکت خدمات انــرژی بیکرهیوز، 
شمار دکلهای حفاری نفت آمریکا که معیاری برای 
ارزیابی تولید در ماه های آینده است، هفته گذشته 
یک حلقه افزایش یافت و به ۵۹۵ حلقه رســید که 
بالاترین میزان از مارس سال ۲۰۲۰ است. اگرچه 
شــمار دکلهای حفاری نفت آمریکا برای بیست و 
دومین ماه متوالی رشــد اما اما رشد هفتگی تک 
رقمی بوده است زیرا بسیاری از شرکتهای انرژی، 

عوض افزایش تولید، به سودآوری و پرداخت بدهی 
متمرکز شده اند.

در این بین، دولت اکوادور و سران گروه های بومی 
این کشور پنج شنبه برای پایان دادن به بیش از دو 
هفته اعتراض که باعث توقف بیش از نیمی از تولید 

نفت این کشور شده بود، به توافق رسیدند.
وزیران اوپک پلاس در دیدار پنج شنبه، توافق کردند 
به اســتراتژی تولید فعلی پایبند بمانند اما درباره 
سیاست تولید پس از ســپتامبر، صحبتی نشد. در 
نشست قبلی، اوپک پلاس تصمیم گرفت به جای 
افزایش تولید به میزان ۴۳۲ هزار بشــکه در روز، 
در ماه های ژوئیه و اوت تولید را به میزان ۶۴۸ هزار 

بشکه در روز افزایش دهد.
طبق نظرســنجی رویترز، اوپک در ژوئن، ۲۸.۵۲ 
میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که ۱۰۰ هزار 

بشکه در روز کمتر از تولید ماه مه بود.
بر اساس گزارش رویترز، جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا، اواسط ژوئیه سفر سه روزه ای به خاورمیانه 
خواهد داشت که شامل دیدار از عربستان سعودی 
است و در شرایطی که آمریکا و کشورهای دیگر با 
افزایش قیمت های سوخت و تورم سرسام آور دست 
و پنجه نرم می کنند، احتمالا سیاست انرژی با سران 
منطقه مطرح خواهد شد. با این حال، بایدن گفته 
است عربستان سعودی را برای افزایش بیشتر تولید 

نفت، مستقیما تحت فشار قرار نمی دهد.

اختلالاتتولیدقیمتنفترابالابرد



M A R Z E E G H T E S A S D

ورزشی
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۸   یکشنبه  ۱۲ تیر   ۱۴۰۱

جمشــید بیرامــی  -   مــرز اقتصاد| 
 قربان بردیف مربی بازیکن ساز و باتجربه ترکمنستانی 
مقیم روسیه در این فصل زمام هدایت باشگاه تراکتور 

را برعهده دارد.
نام این مربی برای فوتبال دوستان ایرانی آشناست 
چون کاشف سردار آزمون ستاره تیم ملی کشورمان 
به شمار می آید و این ستاره ایرانی زیرنظر این مربی 
در تیم های روبین کازان و روستوف رشد کرد و الان 
به یکی از بهترین بازیکنان تیم ملی کشورمان تبدیل 
شده است.در همین رابطه »آرتور ساگیتوف« یکی 
از شــاگردان بردیف در روبین کازان در مصاحبه با 
ســایت »اســپورت بیزینس« درباره تجربه خود 
زیرنظر سرمربی جدید تراکتور صحبت کرد که به 

شرح زیر است:

 اولین جلسه تمرینی خود را با بردیف 
به خاطر دارید؟

- هنــوز هم برای من یک کابــوس واقعی بود. 
داشتم می لرزیدم! من در داخل دایره بلند می شدم. 
بخاروف، آزمون بازیکنانی بودند که دوست دارند با 
بقیه شوخی کنند. نوبت من شد، آنها توپ را به سمت 
من پرتاب می کردند و من فقط آنها را از دست می 

دادم! بخاروف از خنده غلت میزد.
من از قبل به این فکر می کردم که می توانم به 
کدام تیم تمرینی ملحق شوم.  قربان بردیف در این 
لحظه تماس گرفت و اعلام کرد یک مانع قرار می 
دهــد و یک توپ روی آن می گذارد که با توپ به 
آن ضربه بزنید. من شوت زدم ولی توپم مانع خورد. 
باز هم خنده های وحشتناک از سوی دیگر بازیکنان 
شنیدم.  پس از آن، قربان بردیف گفت: »من به شما 
یــک ماه فرصت می دهم تا مهارت خود را تقویت 
کنید. باید ضربه بزند تا توپ مســتقیم پرواز کند. 
ســپس، وقتی به آن مسلط شدید، از قبل آن را در 
گوشه ها هدایت خواهید کرد. او فقط دید که من از 

نظر روانی درسطح پایینی هستم، بنابراین این کار 
را کرد. در این زمینه او قوی ترین روانشناس است. 
وقتی می بیند که یک نفر شروع به بلند شدن می 
کند، بازیکن را روی زمین پایین می آورد و بالعکس. 

او همیشه این تعادل را دارد.
او در جلسات بعد از تمرین به من کمک زیادی 
کرد. من می توانستم با هر کسی به صورت جداگانه 
تمرین کنم. بردیف هیچ بازیکن مورد علاقه ای ندارد، 
او کسی را متمایز نمی کند. برای من او مربی کاملی 

است، بهتر از او را ندیده ام و بعید است که ببینم.

 تیم های بردیف با این نظم و انضباط چه 
عملکردی در زمین دارند؟

- در تیم های بردیف بازیکنان همیشه می دانند 
که در زمین چه باید بکنند. شــخصاً دست من را 
گرفت و به من نشان داد که کجا و چگونه بروم. ما 
حتی همه را تجزیه و تحلیل کردیم. سپس کادر فنی 
آماری را ثبت کردند که تقریباً ۸۰ درصد گل ها خارج 

از محوطه جریمه به دست می آیند.
جزئیات دیوانه کننده بــود. همه بازیکنان می 
دانستند چه کسی و چه کاری انجام خواهد داد. این 

نتیجه شد. بله، در دور دوم بردیف در روبین کازان 
نتیجه ما چندان خــوب نبود اما در آن زمان هیچ 
ستاره ای وجود نداشت. قبلا نوبوآ را داشت که الان 
تمام مسئولیت تیم را سوچی به دوش می کشید. به 
هر حال، وقتی یک بار گفتم من لیاقت بازی در تیم 
را ندارم، کامبولوف به من پاسخ داد: »جرأت نداری 
چنین چیزی بگویی. اگر اینجا هستید، پس لیاقتش 
را داریــد.« اما هرگز فکر نمی کردم که لیاقتش را 
داشته باشم. شاید او در تمرینات خود را نشان داد 
کــه کار می کند، اما هرگز نمی گویم به اندازه آنها 

قوی و با استعداد بودم.
بازیکن ســابق روبین کازان درباره ویژگی های 
سرمربی جدید تراکتور این طور گفت:  او با تاکتیک 
های دقیق، نگرش ویژه نســبت به بازیکنان و کار 
روانی قدرتمند متمایز اســت. شما می توانید برای 
مدت طولانی در مورد نقاط قوت او صحبت کنید. 
برعکس، اگر در مورد معایب آن از من بپرسند، برای 

مدت بسیار طولانی فکر می کنم.

 قدرت نظارت بردیف در تیم ها چگونه 
بود؟

-زمانیکــه در اردوی تمرینی زمســتانی بودیم 
برای من اتفاقی افتاد. گند زدم و من را به تیم دوم 
فرستادند. چی شد؟ در حین تمرین، وقتی دوچرخه 
سواری می کردم، گوشی خود را بیرون آوردم. یکی 
از مربیان فوراً به ســمت من آمد و پرسید: »داری 
چه کار می کنی؟ آموزش در حال انجام است، چرا 
گوشی دستت اســت؟ و من ۱۸ ساله داشتم و به 

نظرم این اتفاق طبیعی بود.
- یعنــی بردیف نبود که گوشــی را دید، بلکه 

دستیاران آن را دیدند؟
- تفاوت در چیست؟ او همه اتفاقات تیم را می 
داند. حتی اگر به یکی از مغازه های شهر می رفتم، او 
بلافاصله از این موضوع مطلع می شد. با تلفن همراه 
در شبکه های مجازی به صورت زنده صحبت کردم 
و  به خودم اجــازه دادم زیاد حرف بزنم. ۱۰۰ نفر 
پخش زنده من را تماشا کردند و فوراً خبر به گوش 
قربان بردیف رســید. صبح روز بعد با ضربه زدن به 
در اتــاق بیدارم کرد و گفت: »بیا برو برای تیم دوم 
بازی کــن و به کارت فکر کن. آن موقع همه چیز 
برایم عادی به نظر می رســید و فکر می کردم کار 

خاصی انجام ندادم.
بعد از چندین تمرین و بازی با تیم دوم برای انجام 
یک بازی دوستانه با دینامو از قبل برای تیم اصلی 
دعوت شدم. بازی را ۱ بر ۲ باخته بودیم که من وارد 
زمین شدم و بازی را با گلزنی ام مساوی کردم. من 
فکر می کردم: »بله، اکنون همه چیز خوب خواهد 
شد.« آنها به من گفتند بردیف در لابی منتظر است. 
به سمتش رفتم و به من گفت: برای لیگ برتر کمی 
ضعیفی، فکر می کنم باید قرضی بروی. بله، چطور؟ 

گل زدم! از اتفاقی که داشت شوکه شدم. 
در کل بردیف مربی توانمند و بازیکن ســازی 
اســت و می توانــد یک بازیکــن را از همه لحاظ 
 بســازد و تحول باشگاه بدهد. زمان برای تعریف از 

توانایی اش کم می آید.

ازبردیفکابوسوارتاروانشناسوبازیکنسازدرمستطیلسبز

مدیریت فوتبال جذاب تر از وزارتخانه است
یک عضو سابق مجمع فدراسیون فوتبال می گوید مدیریت یک تیم فوتبال مانند پرسپولیس جاذبه بیشتری از مدیریت چند وزارتخانه دارد و مردم بیشتر این افراد را دنبال می کنند.

مسعود رضاییان ، درباره برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال در هشتم شهریور و اهمیت روی کار آمدن مدیرانی مانند صفایی فراهانی و دادگان که در کنار ویژگی های مدیریتی و اقتصادی، 
ارتباط خوبی هم با بدنه سیاسی کشور داشتند، گفت: نمی دانم آقای صفایی فراهانی چقدر با دولت ارتباط داشت اما از فرصت های دولتی که فراهم شده بود، برای کاهش تهدیدها استفاده کرد 
و با رویکردهای علمی فوتبال را اداره کرد. نگاه صفایی فراهانی سیستمی و علمی بود و رمز موفقیت او در فدراسیون فوتبال این بود که چارچوب های قدیمی و غیر قابل مصرف را بهم ریخت و 

تفکر جدیدی را بنا کرد که کاملا علمی و سیستمی بود.
وی با اشاره به دوره مدیریت محمد دادگان در فوتبال ایران گفت: بعد از صفایی فراهانی، دادگان روی کار آمد که صرف نظر از دانش و مهار، بسیار مقتدر بود چرا که انسانی قوی بود و از بستر 
خوب بعد از فراهانی استفاده کرد و مدیریتی قوی داشت. دادگان ایده های خوب و بلند پروازانه داشت و هنوز هم اینطور است. فراهانی باند فرودگاه را فراهم کرد و مدیر بعدی یعنی دادگان هم 

خلبان و راننده خوبی بود. بعد از این دو، سایر مدیران می خواستند هوای دیگران و نزدیکان خود را داشته باشند و به جای ضوابط با روابط پیش بروند.
عضو سابق مجمع فدراسیون فوتبال با بیان اینکه فوتبال در گذشته مورد علاقه سیاسیون نبود اظهار کرد: فوتبال در گذشته در اختیار مربیان و آدم های مستقل و فوتبالی بود. مدیران باشگاه 
هم همین طور بودند. به تدریج این مسئله رنگ باخت و یک عده علاقه مند شدند و کسانی که سیاست مدار بودند، و دیگر فرصتی نداشتند، وارد فوتبال  شدند چرا که فوتبال خوش آب و رنگ، 
درخشــان و وسوســه کننده بود.رضاییان با اشــاره به شهرتی که افراد از کنار فوتبال به دست می آورند گفت: اگر به یک نفر بگویند می خواهی وزیر ورزش شوی یا مدیرعامل پرسپولیس، قطعا 
مدیریت پرسپولیس را انتخاب می کند. مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس جاذبه بیشتری نسبت به وزارت آموزش و پرورش، آموزش عالی، جهاد کشاورزی و ... دارد. من کاری به دست و غلط آن 

ندارم اما جذابیت فوتبال بیشتر است.

 طارمی در تیم منتخب فصل پرتغال
مهاجم ایرانی تیم پورتو پرتغال در تیم منتخب فصل لیگ پرتغال قرار گرفت.

 به نقل از رکورد، مهدی طارمی در ۳۱ گل از ۸۶ گلی که پورتو در این فصل به ثمر رساند حضور 
مستقیم داشت و ۵ بار به عنوان بهترین بازیکن ماه انتخاب شد. همین امر باعث شد تا کارشناسان او 
را در تیم منتخب فصل لیگ پرتغال قرار دهند و مهاجم ایرانی به یک افتخار دیگر دســت یابد. پابلو 
ســارابیا از اســپورتینگ که ۱۵ گل و ۷ پاس گل به ثبت رساند نیز در کنار داروین نونیز ازچهره های 

شاخص تیم منتخب است.
دیوگو کاســتا، پدرو پوررو، پپه، امببا، ماتئوس ریس، اوتاویو، ویتینیا، ماتئوس نونس، داروین نونز، 

ریکاردو هورتا و طارمی در تیم منتخب فصل حضور دارند.
پس از پیوســتن به ریو آوه در ســال ۲۰۱۹، او ۱۸ گل به ثمر رساند تا به باشگاه پورتو برود، جایی 
که به طور منظم به گلزنی ادامه داده است. طارمی اکنون آماده هدایت ایران در جام جهانی و افزایش 

اعتبار رو به رشد خود است.
ملی پوش ایرانی در سالی که گذشت در ۴۸ بازی در تمامی رقابت ها، برای پورتو ۲۶ گل زد. این 
بهترین عملکرد دوران باشگاهی طارمی بوده است. طارمی با باشگاه پورتو قهرمان لیگ پرتغال و جام 

حذفی پرتغال شد. این موفقیت قطعا برای او بسیار ارزشمند است. 
آمار طارمی در رقابت های لیگ پرتغال

۲۰۱۹-۲۰: ۳۰ بازی - ۱۸ گل
۲۰۲۰-۲۱: ۳۴ بازی - ۱۶ گل
۲۰۲۱:۲۲: ۳۲ بازی - ۲۰ گل

مهاجم ایرانی هم چنین در تمام رقابت ها توانسته است در فوتبال پرتغال در ۹۶ بازی ۴۹ گل ثبت 
کند که آمار تقریبا یک گل به ازای هر دو بازی است.

 اعلام آخرین مهلت درخواست میزبانی جام ملت های آسیا 2023
کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد که کشورها تا ۱۵ ژوئیه )۲۴ تیر( فرصت دارند که درخواست 

میزبانی خود برای جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ را اعلام کنند.
به نقل از العرب، جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ قرار بود که به میزبانی چین برگزار شــود. چین به 
خاطر ویروس کرونا از میزبانی این رقابت بزرگ انصراف داد. کنفدراسیون فوتبال آسیا به کشور های 
که دوست دارند میزبانی این رقابت را برعهده بگیرند تا ۱۵ ژوئیه )۲۴ تیر( فرصت داده که درخواست 

میزبانی خود را ارسال کنند.
طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا این آخرین مهلت برای ارسال درخواست میزبانی است. به نظر 

می رسد که شانس کره جنوبی برای میزبانی این رقابت بیشتر از دیگر کشورها است.
تیم های استرالیا و ژاپن هم برای میزبانی این رقابت ها اعلام آمادگی کرده اند اما هنوز درخواست 

رسمی نداده اند.
دور قبل جام ملت های آسیا در  امارات برگزار شد و این تیم ملی فوتبال قطر بود که توانست جام 

قهرمانی را بالای سر برد.

 پیشگیری از بحران قبل از جام جهانی!
مجمع فدراســیون فوتبال قبل از بحرانی شدن شرایط این فدراسیون به فکر چاره افتاد و تاریخ 

برگزاری انتخابات را با پیشنهاد دبیرکل، مشخص کرد.
یکی از مصوبات مهم مجمع فدراسیون فوتبال در نخستین روزهای خرداد، تعیین زمان برگزاری 
انتخابات بود چرا که در غیر این صورت ممکن بود، هیات رئیسه این فدراسیون از حد نصاب بیفتد 

و در این صورت بحرانی غیر قابل پیش بینی برای این فدراسیون پیش بیاید.
از قضا این اتفاق هم رخ داد و با عزل مهرداد سراجی با آرای اعضای مجمع، هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال به هفت نفر تقلیل یافت و به این ترتیب، تا هشــتم شهریور فدراسیون فوتبال دارای شرایط 

لازم برای برگزاری جلسه نخواهد بود.
البته حســن کامرانی فر در روز مجمع گفته بود که هیات رئیســه از حد نصاب نمی افتد چرا که 
هیات رئیســه می تواند سرپرستی برای برای کرســی های خالی تا زمان برگزاری انتخابات تعیین و 
جلســات خود را پیش ببرد ولی آنطور که کامرانی فر فکر می کرد نشــد!طبق اساسنامه فدراسیون 
فوتبال انتخاب سرپرســت برای کرسی خالی در هیات رئیســه برعهده اعضا است اما جلسه هیات 
رئیســه به علت برکناری سراجی از حدنصاب افتاده اســت و نمی توان برای این مهم کاری کرد.در 
واقع فدراسیون فوتبال در حدود دو ماه و نیم باقی مانده تا انتخابات هیچ راهی برای برگزاری جلسه 

هیات رئیسه به صورت رسمی ندارد.
تنها نکته روشــن این است که فدراســیون فوتبال فکر عاقبت خود را در حین برگزاری مجمع 
کرده بود و قبل از اینکه هیات رئیسه از رسمیت بیفتد، به فکر چاره افتاد و زمان برگزاری انتخابات 
را مشخص کرد. در واقع اگر در مجمع برای برگزاری انتخابات تصمیم گیری نمی شد، هیات رئیسه 

از حدنصاب می افتاد و معلوم نبود بعد از آن چه اتفاقی رخ خواهد داد.
در نتیجه شهریور برای برگزاری انتخابات در نظر گرفته شد که از نظر برخی از کارشناسان زمان 
مناســبی نیســت چرا که جام جهانی دو ماه بعد در آبان برگزار خواهد شــد و این تغییر و تحولات 
ممکن اســت با مشکلاتی برای این فدراسیون و تیم ملی همراه شود.اکنون همه در انتظار برگزاری 

انتخابات برای سمت های رئیس، نواب رئیس و یک عضو هیات رئیسه است.

 جایگزین منصوریان در صنعت نفت آبادان معرفی شد
سرمربی جدید تیم فوتبال صنعت نفت آبادان مشخص شد.

 با اعلام جهانگیر کی شــمس مدیرعامل باشگاه صنعت نفت آبادان،صبح امروز هشتم تیر، جلسه 
هیأت مدیره باشگاه با حضور تمامی اعضا، مدیرفنی و معاونت ورزشی این باشگاه برگزار شد.

پس از بررسی جامع و کامل تمامی گزینه های با اتفاق نظر، رضا پرکاس به عنوان سرمربی تیم 
بزرگسالان صنعت نفت آبادان در فصل بیست و دوم انتخاب شد.

طی روزهای آتی درخصوص شروع تمرینات اطلاع رسانی خواهد شد. 

 آغاز مذاکرات رسمی سیدجلال برای مربیگری در پرسپولیس 
کاپیتان فصل گذشته پرسپولیس برای مذاکره به دیدار معاون ورزشی این باشگاه رفت .

 ســید جلال حســینی پس از ۲۰ ســال حضور در فوتبال تصمیم خود را برای خداحافظی از 
فوتبال اعلام کرد.

پس از این اقدام، صحبت هایی درمورد حضور کاپیتان ســال های اخیر پرســپولیس در کادرفنی 
تیم مطرح شد.

برهمین اســاس ســید جلال امروز به این باشگاه رفت تا درمورد حضورش در کادرفنی با محمد 
محمدی معاون ورزشی پرسپولیس مذاکره کند .در صورت مثبت بودن این مذاکرات قرارداد حسینی 

به عنوان مربی پرسپولیس، با حضور رضا درویش امضا خواهد شد .

 آقای آجورلو، نگذار وریا غفوری از ریل خارج شود!
در حالی که چند بازیکن بزرگ استقلال از مصطفی آجورلو خواسته اند وریا غفوری را حفظ کند، علی 
فتح الله زاده نیز با انتشار متنی خطاب به مدیرعامل استقلال، خواهان تمدید قرارداد کاپیتان این تیم شد.

 بازیکنان با تجربه استقلال تمایل دارند وریا غفوری در این تیم حفظ شود. آنها در گفتگو با مصطفی 
آجورلو خواهان حفظ کاپیتان استقلال شدند و حالا علی فتح الله زاده مدیرعامل اسبق استقلال نیز با 
انتشار متنی در فضای مجازی از مصطفی آجورلو خواسته است وریا غفوری را در استقلال حفظ کند. 
فتح الله زاده خاطره ای از حفظ زنده یاد ناصر حجازی در استقلال تعریف کرده و به آجورلو اطمینان 
داده اگر وریا غفوری حفظ شود، هیچ اتفاقی نمی افتد و غیرمستقیم گفته هیچ ارگانی او را بابت حفظ 
کاپیتان استقلال سرزنش نمی کند! پیش از این شایعه شده بود دلیل حذف وریا غفوری از استقلال 

فنی نیست و حالا علی فتح الله زاده با انتشار این متن به شایعات دامن زده است.

  هر بازیکنی هرچقدر پول می گیرد، نوش جانش!
دروازه بان تیم فوتبال پرســپولیس می گوید مخالف قانون ســقف قرارداد بازیکنان و مربیان لیگ 

برتر است.
 علیرضا بیرانوند در حاشــیه یک دیدار خیریه درباره خداحافظی ســید جلال حسینی از فوتبال، 
اظهار کرد: دوست داشتم امسال هم کنارم باشد. همیشه وقتی پشتش در درون دروازه قرار می گرفتم 
احســاس آرامش داشــتم. امیدوارم افتخاراتش در دوران بازیگری را در مربیگری هم به دست بیاورد. 
او خیلی دوســت داشــت که با پرسپولیس قهرمان آسیا شود و الان هم گفت که می ماند تا زمانی که 
پرسپولیس قهرمان آسیا شود. اگر در آسیا قهرمان شویم جام را به سید جلال می دهیم که بالای سر 
ببرد چون هنوز کاپیتان پرســپولیس اســت.او در ادامه درباره شرایط تیم ملی فوتبال هم گفت: همه 
تلاشم را می کنم که در خدمت تیم ملی باشم. آرزوی بازیکنان این است که در جام جهانی بازی کنند. 
من نمی دانم در لیســت نهایی هســتم یا نه اما همه تلاشم را می کنم که باشم.وی درباره قانون سقف 
قراردادها هم گفت: نمی توانم درباره ســقف قرارداد صحبت کنم. هر بازیکنی قرارداد بلند مدت دارد 
هر ساله ۲۰ درصد به قراردادش اضافه می شود. بازیکنان آزاد هم پیشنهادهای خوبی ازسایر کشورها 
دارند. بازیکنان باید آینده را هم ببینند. هر فوتبالیستی باید آینده خود را ببیند. سقف قرارداد اتفاق 

بدی است و هر بازیکنی پول زیادی بگیرد نوش جانش باشد.

اجرای قانون ســقف قرارداد در حدود ۱۰ سال قبل منجر به رواج زیر 
میزی و پاداش های پشت پرده شد و در پی همین اتفاقات بود که مسئولان 

لیگ آن را لغو کردند.
 در پی افزایش بدون حســاب و کتاب دستمزد بازیکنان و مربیان در 
نقل وانتقالات ســال جاری، سازمان لیگ در اقدامی فوری به دنبال وضع 
قوانین محدود کننده برای کاهش قیمت قراردادها شــده و از هم اکنون 
به تیم های متمول هشدار داده که بعد از وضع قانونی واحد، قراردادهای 
جدید و منعقد شــده بعد از اتمام لیگ بیســت و یکم باید اصلاح و زیر 

سقف قرارداد برگردد.
قانونی مشابه، حدود ۱۵ سال قبل در فوتبال ایران اجرا شد و سازمان 
لیگ سقف ۳۵۰ میلیون تومان را برای قرارداد فوتبالی ها وضع کرد که 
تبعات سنگین تری را برای فوتبال به دنبال داشت و صدای اهالی فوتبال 
را در آورد چرا که قراردادهای پشت پرده مانند اهدای خودرو یا ساختمان 
در کنار قراردادهای رسمی رواج پیدا کرده بود. از طرفی برخی از باشگاه ها 
زیــر قول خود می زدند که صدای اعتراض بازیکنان و مربیان را در آورده 
بود و آن ها هم نمی دانســتند حقوق خود را از کجا دنبال کنند چرا که 
اهدای خودرو و ساختمان خارج از چارچوب قرارداد بازیکنان و باشگاه بود 
و سازمان لیگ و کمیته های انضباطی هیچ مسئولیتی در قبال پیگیری 

مطالبات خارچ از قرارداد فوتبالی ها نداشتند.
از سوی دیگر این مساله منجر به به هم ریختن قیمت ها شده بود چرا که 
بعد از یک دوره کوتاهی، همه بازیکنان سقف قرارداد را مطالبه می کردند و 

باز هم بی نظمی مالی بر تیم های فوتبال ایران حکم فرما شده بود.
از مشکلات دیگر، به هم ریختگی مالیاتی بود که به علت پرداخت های 
خارج از قرارداد، مشخص نبود هر تیمی در پایان یک سال مالی چه میزان 

تعهد مالیاتی خواهد داشت.
این قانون در اواسط دهه ۹۰ به طور کلی برچیده شد و باز هم تیم ها 
به سمت بازار آزاد رفتند اما این بازار هم در نبود ساز و کارهای اقتصادی 
مناسب، منجر به افزایش افسارگسیخته قیمت ها در پنجره نقل و انتقالات 

شده است و هیچ تیمی طبق ضوابط و قواعد مالی عمل نمی کند.

در فوتبال روز دنیا، فرپلی مالی جانشین این قبیل قواعد محدود کننده 
شــده و تیم ها دقیقا براساس درآمدهای خود قادر به هزینه هستند؛ در 
واقع هیچ تیمی نمی تواند در سالی که ۱۰۰ میلیون تومان درآمد داشته، 
۱۰۰ میلیــون و ۱۰۰۰ تومان هزینه کند و در این صورت با محرومیت 
مواجه می شود.قانون مذکور به تیم هایی کمک خواهد کرد که از نظر مالی 
و اقتصادی بسیار منضبط هستند و در نتیجه می توانند با بهبود کیفیت و 
نتایج خود، قراردادهای بهتری را از آن خود کنند و در پی افزایش درآمد، 
با خریدها و دستمزهای بیشتر، نتایج تیم خود را بهبود ببخشند. در واقع 
این اتفاق منجر به این می شود که تیم ها در هنگام عقد قرارداد مربیان 
 و بازیکنــان و حتی جذب آن ها همه جوانب را در نظر بگیرند تا خریدی

 که انجام می دهند، آورده مناسب را برای آن ها داشته باشد و هزینه هایشان 
بدون ثمر نباشد.

اما در فوتبال ایران نشانی از این سازوکارهای مالی و اقتصادی نیست و 
تیم های متمول و عمدتا صنعتی به اضافه تیم های استقلال و پرسپولیس 
در این رقابت بدون توجه به اینکه چقدر درآمد داشــته اند، سر کیسه را 
برای جذب بازیکنان شل می کنند و هیچ گونه کارشناسی و آینده نگری 
در ارتباط با خرید خود ندارند؛ به طور مثال در تیم های اروپایی هیچ گاه 

با بازیکنان بالای ۳۲ سال قراردادهای بلند مدت سه و چهار سال منعقد 
نمی شــود چرا که هر آن امکان مصدومیت و افــت این بازیکنان وجود 
دارد اما در ایــران بدون توجه به تبعات مالی چنین اتفاقی، قراردادهای 
هنگفت از آن بازیکنان باتجربه اســت که در حال افت فنی هســتند.در 
حــال حاضر وضعیت تورمی اقتصاد ایــران، اثرات مخرب خود را بر بازار 
فوتبال هم گذاشــته و شــاهد عقد قراردادهای چند ۱۰ میلیاد تومانی 
برای یک فصل در فصل نقل و انتقالات سال جاری هستیم؛ قراردادهایی 
که شنیدنشــان دود را از ســر آدم بلند می کند و صدای هواداران تیم ها 
و مدیــران باشــگاه ها را هم در آورده اســت که بر چــه مبنایی باید در 
فوتبال بدون درآمد ایران چنین قراردادهایی منعقد شود.همین افزایش 
بی حســاب و کتاب منجر به اقدام فوری سازمان لیگ برای پیمودن راه 
غلط گذشــته شــده و آن ها در حال وضع قانون سقف قرارداد هستند تا 
 جلــوی ریخت و پاش برخی از تیم هــا را بگیرند اما این قانون همانطور

 که پیش از این هم نشان داده شد، نمی تواند یک راه حل همیشگی برای 
جلوگیری از این موارد باشد.این احتمال می رود باز هم تیم ها برای وسوسه 
بازیکنان و رقابت در بازار آزاد، پاداش های خارج از چارچوب قرارداد را احیا 
کنند که منجر به یک آشفتگی مالی در بلند مدت می شود.فوتبال ایران 
نشان داده که وضع قوانین محدود کننده بدون اجرای کارشناسی مانند 
جلوگیری از ورود بازیکنان خارجی که منجر به افزایش بی سابقه قرارداد 
ایرانی ها شــد یا جلوگیری از جذب دروازه بان خارجی که معمولی ترین 
دروازه های ایرانی را هم در حد یک ستاره بالا برده بود، می تواند با تبعاتی 
بدتری همراه شود.سابقه اجرای این قانون در سال های گذشته این سوال 
را مطرح می کند که آیا محدودیت دستمزد، راه حل و درمان قطعی برای 
کنترل بازار است؟ آیا جز این است که این قبیل راهکارها فقط مسکن های 
مقطعی هســتند که در بلند مدت تبعات سنگین تری به دنبال دارد؟از 
 کارشناسان فوتبال و مسئولان سازمان لیگ و باشگاه ها انتظار می رود در

 جلسات مشترک، به فکر راه بهتری برای کنترل دستمزد بازیکنان باشند 
و با اجرای قوانین کنترلی به پیشــواز قراردادهای هنگفت نروند چرا که 

راهی جز شکست پیش روی آن ها نخواهد بود.

زیرمیزیوپاداشهایپشتپردهدرفوتبالاحیامیشوند؟

در عالم اخترشناســی می گویند که از چند صد 
میلیون تا چند میلیارد سال زمان لازم است تا ستاره ها 
متولد و بزرگ شــوند و در نهایت بمیرند. هر ستاره 
عمری دارد که ممکن اســت مسیر حیات آن منجر 
به انفجار عظیمی شــود و یا برعکس، با سرد و محو 
شدن به خاموشی و نیستی برسد و با مرگ آخرین 
ستاره ها، کهکشان ها هم به نقطه ی پایان می رسند...

اما در عالم فوتبال چطور؟ ظهور و سقوط تیم های 
کهکشانی چقدر زمان می برد؟ آیا اصلًا خریدهای پر 

زرق و برق به تیم ها شخصیت قهرمانی می دهند؟
این یک باور و ایده ی قدیمی ســت که تیم های 
ثروتمنــد با جذب ســتاره های گران قیمت فوتبال، 
قهرمانی  کهکشــان خود را تضمیــن خواهند کرد. 
ظاهراً آغاز کاربرد این اصطلاح، به دوران سیاســت 
کهکشانی های »فلورنتینو پرز«، رئیس باشگاه رئال 
مادرید برمی گردد که در هر فصل حداقل یک ابرستاره 
کلاس جهانی را به ترکیب تیم اضافه می کرد. البته 
ایــن اصطلاح کم کم از رئال مادرید به کل فوتبال و 

بعد تیم های رشته های دیگر هم تعمیم پیدا کرد. اما 
در تاریخ ورزش کم کم، تجربه واقعیت  دیگری را ثابت 

کرد؛ چالش تقابل استعداد و کار تیمی!
مثلًا تیــم جوان و ناشــناخته ی هاکی روی یخ 
آمریکا، در المپیک ۱۹۸۰ تیم روسیه را با چهار دوره 
قهرمانی شکست داد. یا پیروزی تیم ناشناس و خالی 
از ستاره ی آلمان در فینال جام جهانی ۲۰۱۴ برزیل، 
مقابل آرژانتین با مســی و یک دنباله بلند افتخار... 
آلمان هــا در دیدارهای قبلی نیــز نیمار و رونالدو را 

پشت سر گذاشته بودند.
یکی دیگر از نمونه های اخیر نقض تضمین موفقیت 
تیم های کهکشانی، پاریسن ژرمن است که فصل قبل، 
با وجود سوپر اســتارهای درخشان خود، در تحقق 
رؤیــای فتح فوتبال اروپا ناکام ماند و دیماریا، نیمار، 
امباپه، دوناروما، سرخیو راموس و مسی هم در کنار 

یکدیگر آن جام موعود را بالای سر نبردند.
پرسپولیس وینکو - اکبر غمخوار، با نشستن روی 
صندلی مدیرعاملی پرسپولیس برای کنار گذاشتن 

»علی پروین« به بهانه ســنتی بــودن، وینکو را که 
عملکرد خوبی با فولاد داشت از سرخ های اهواز جدا 
کرد و برای همراهی سرخ پوشــان تهران برگزید. او 
با خریدهای پرســروصدا در لیگ ســوم تلاش کرد 
نام پروین را کم رنــگ کند.علی دایی، کریم باقری، 
مهرداد میناوند، جواد کاظمیان، یحیی گل محمدی، 
حمید اســتیلی، کاویان پور، امامی فر، ساشــا ایلیچ، 
عیســی ترائوره ســتاره های اصلی کهکشانی بودند 
که غمخوار هدایت آن ها را به بگوویچ ســپرد. اتفاقاً 
پرســپولیس با چند برد قاطع هم شروع کرد اما در 
ادامه، کهکهشان رو به زوال رفت و با ۴۲ گل زده، ۲۸ 
گل خورده و ۳۹ امتیاز در جایگاه پنجم قرار گرفت.

قطبی- پیروانی- قهرمان لیگ هفتم، در تلاش برای 
دفاع از عنوان خود در فصل بعد همراه افشین قطبی، 
ستاره هایی مثل کریم باقری، علی کریمی، نیکبخت 
واحدی، محســن خلیلی، رحمــان رضایی و پژمان 
نوری را در اختیار داشت.ایوان پترویچ، فرانک آتسو، 
روبرتو دیکارمو و ابراهیم توره هم ۴ بازیکن خارجی 

پرسپولیس در لیگ هشتم بودند اما آتسو و دیکارمو 
هرگز در طول لیگ هشــتم انتظــارات کادر فنی و 
تماشاگران را برآورده نکردند. در هفته چهاردهم لیگ، 
با جدایی قطبی، جایگزینی افشین پیروانی و تغییرات 
مدیریتی، سرخ پوشان ثبات لازم را از دست دادند و 
در نهایت یک بار دیگر در رده پنجم ایستادند. آن ها 
در لیگ قهرمانان آسیای قطر، تن به شکست سختی 
مقابل الغرافه نیز دادند.استیل آذین، کهکشان شماره 
۱۸ -حسین هدایتی هم که با چند بازیکن نه چندان 
مطرح، استیل آذین را با سرمربیگری نادر دست نشان، 
از لیگ یک به برتر رساند، به سراغ همان ایده ی سنتی 
رفت و به صرافت خریدهای سرخابی افتاد تا در لیگ 
برتر حرفی برای گفتن داشته باشد. آقای سرمایه دار، 
بازیکنانی چون علــی کریمی، حامد کاویانپور، رضا 
نوروزی، مهدی مهدوی کیا، امیر شاپورزاده، محمدرضا 
مهدوی، حسین کعبی و فریدون زندی را جذب کرد و 
در لیگ نهُم با حمید استیلی، پایین تر از پرسپولیس به 

پنجمی رسید و موفق به کسب سهمیه نشد.

آسمانهمهجایكرنگاست!
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هوشمصنوعی
LaMDAگوگل؛
خودآگاهییاتظاهر
بهخودآگاهی؟ دانشمندان به یک کشف کلیدی در مورد ریزش مو و امکان رشد 

آن دست یافته اند که امیدها را برای درمان طاسی زنده کرده است.
به نقل از ســاینس دیلی، دانشمندانی که سامانه های پیچیده 
پشت رشد مو را بررسی می کنند، به یک کشف کلیدی در مورد 
رفتار سلول های کلیدی در فولیکول ها دست یافته اند. این مطالعه 
نقش ناشناخته ای را برای یک مولکول سیگنال دهنده نشان می دهد 
که پیام های آن برای رشد جدید موها حیاتی است و می توان از آن 

برای رفع ریزش مو در انسان استفاده کرد.
سلول های مورد مطالعه در این تحقیق به عنوان »سلول های 
پاپیلای پوستی« شناخته می شوند که در فولیکول های مو زندگی 
می کنند و به تعیین ســرعت رشد، ضخامت و بلندی مو کمک 
می کنند. این نقش، »ســلول های پاپیلای پوستی« را در جبهه و 
در مرکز بســیاری از تلاش ها برای توسعه درمان های جدید برای 
ریزش مو و طاســی قرار داده اســت و تحقیقات جدید که نشان 
می دهد چگونه می توان آنها را از سلول های بنیادی تولید کرد یا در 
نسخه های سه بعدی به کار برد، احتمالات امیدوارکننده ای را ایجاد 
کرده است.این مطالعه جدید توسط دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا 
در ایروین انجام شده است که در حال تحقیق در مورد درمان های 
جدید برای »آلوپسی آندروژنتیک« یا »طاسی با الگوی مردانه« 
بودند.دانشمندان برای انجام این کار، مدل های موش را با سلول های 

پاپیلای پوستی بیش فعال طراحی کردند که در نتیجه، موها بیش 
از اندازه رشد می کردند.این مطالعه، دانشمندان را قادر ساخت تا 
مشاهده کنند که سلول ها چگونه مولکول های سیگنال دهنده را 
که کلید رشد مو هستند، فعال می کنند و اینگونه بود که آنها نقش 
ناشناخته یک مولکول به نام »SCUBE3« را کشف کردند. این نقش 
سپس از طریق آزمایش هایی بر روی فولیکول های انسان تایید شد.

ماکســیم پلیکوس، نویسنده مســئول این مطالعه گفت: در 
زمان های مختلــف در طول چرخه زندگــی، فولیکول های مو، 
سلول های پاپیلای پوستی می توانند سیگنال هایی ارسال کنند که 
فولیکول ها را خفته نگه می دارد یا باعث رشد موهای جدید می شود.

 SCUBE3 وی افزود: ما نشان دادیم که مولکول سیگنال دهنده
که ســلول های پاپیلای پوســتی به طور طبیعی تولید می کنند، 
پیام رسانی است که به سلول های بنیادی موی همسایه می گوید 

شروع به تقسیم کند و منادی شروع رشد موهای جدید است.
دانشمندان در دور دیگری از آزمایش ها، مولکول SCUBE3 را 
به پوست موش تزریق کردند و فولیکول های پوست سر انسان را 
به آن پیوند زدند. این در واقع منجر به تحریک قوی رشد مو، هم 
در فولیکول های خفته انسانی و هم در فولیکول های موی موش 

که آنها را احاطه کرده بود، شد.
دانشمندان این را به عنوان شواهد بالینی امیدوارکننده می دانند 
که نشان می دهد، SCUBE3 یا مولکول های مشابه می توانند به عنوان 
یک داروی درمانی برای ریزش مو به کار روند و یک درخواســت 

ثبت اختراع موقت را برای این منظور ثبت کرده اند.
پلیکــوس می گوید: نیاز شــدیدی بــه داروهــای جدید و 
مؤثــر بــرای ریزش مــو وجــود دارد و ترکیبــات طبیعی که 
معمولاً توســط سلول های پاپیلای پوســتی استفاده می شوند، 
نامزدهای ایده آلی برای نســل بعدی برای این منظور هســتند. 
 مطالعه و آزمایش ما در مدل کاشــت موی انســان، پتانســیل

 پیش بالینی SCUBE3 را تایید می کند.

با اینکه تورم گسترده همچنان بالا باقی مانده است و طلا در 
حال عقب نشینی است اما هنوز به عنوان پناهگاه امن مورد قبول 

سرمایه گذاران است.
 در حالی که طلا به عقب نشــینی خود ادامه داده است، اکثراْ 
خریدار ثابت آن هستند. شاید چون در کل، طلا برخلاف رمزارز، 
واقعی است.دنیای سرمایه گذاری به طور فزاینده ای از بدترشدن 
شرایط اقتصادی جهانی نگران است و این منجر به حملات شدید 
کاهش اهرم در بسیاری از بازارها از جمله طلا شده است.با این حال، 
همانطور که در مورد طلای سیاه دیده ایم، این فروش ها می توانند 
فرصت های عالی سرمایه گذاری بلندمدت را نشان دهند. و شاید 

مهم تر از آن، یک تجارت امن با ارزش.
تورم گسترده همچنان بالا باقی خواهد ماند و از نظر تاریخی 
این زمان مناسبی برای خرید طلا نیست، اما این اولین باری است 
که تورم افسارگسیخته در واقع محصول چالش های طرف عرضه 

بوده که رکود اقتصادی قابل توجهی را ایجاد می کند.
بنابراین ممکن است این بار اوضاع بسیار متفاوت از آب در بیاید.

با از بین رفتن دیرهنگام کریپتوها، که زمانی به طور عجیبی به 
عنوان یک جایگزین امن معرفی می شد، بازگشت به دلار آمریکا 
بسیار طولانی بوده است. شاید به زودی دوباره به طلا نیز برسد.

ممکن است در ماه های آینده نبردی بین دو پناهگاه امن برتر 
تمام دوران، طلا و دلار باشد. من فکر می کنم که هر دو در برابر 

اکثر بازارهای دیگر برنده خواهند بود.
اگــر نگران تحولات ژئوپلیتیک فعلی و کندشــدن ســریع 
اقتصادهای بزرگ جهان هستید، پوشش طولانی مدت در طلا و 
دلار توصیه می شود.سرمایه گذاران در چه مرحله ای تسلیم می شوند 
و برای طلا می جنگند؟ احتمالاً زمانی که ایالات متحده و ســایر 
بازارهای املاک شــروع به پیوستن به سهام در راهپیمایی کاملًا 

بی امان خود در جنوب کنند.

گزارشــی تحت عنوان »جوانان آینده مالــی خود را چگونه 
می بینند« نشان می دهد ۴۰درصد از شرکت کنندگان در نظرسنجی 

روی ارزهای دیجیتال سرمایه گذاری کرده اند.
 به نقل از کوین تلگراف، شرکت سرمایه گذاری آلتو به تازگی 
از بزرگســالان آمریکایی یک نظرسنجی به عمل آورده است تا 
اولویت ها و علائق آن ها را در ســرمایه گذاری ارزیابی کند. نتایج 
این نظرسنجی نشــان می دهند، جوانان ۲۵ تا ۴۰ ساله ترجیح 
می دهند بیش تر روی ارزهای دیجیتال سرمایه گذاری کنند تا در 

صندوق های سرمایه گذاری مشترک.
ایــن گزارش که بــا نام »جوانان آینده مالــی خود را چگونه 
می بینند« منتشر شده است، نشان می دهد تقریبا ۴۰ درصد از 
شرکت کنندگان جوان در این نظرسنجی روی ارزهای دیجیتال 
سرمایه گذاری کرده اند. بر اساس این گزارش، »آمار سرمایه گذاری 
جوانان در ارزهای دیجیتال از آمار سرمایه گذاری در صندوق های 

مشترک بیش تر است.« به علاوه، تعداد مشابه ای از جوانان نیز در 
بازارهای سهام سرمایه گذاری کرده اند.هم چنین، این گزارش نشان 
داد اکثر جوانان یا از قبل در بازار کریپتو سرمایه گذاری کرده اند یا در 
حال بررسی سرمایه گذاری در این بازار هستند. با این حال، اریک 
ساتز، بنیانگذار و مدیر عامل شرکت آلتو، معتقد است که شرایط 

کنونی بازارها، سرمایه گذاری را برای جوانان دشوار کرده است.
به گفته ی وی، »در دنیای امروز عواملی از قبیل مصرف گرایی 
تجملــی، افزایش هزینه های زندگــی، و افزایش بدهی های وام 
دانشجویی، شرایط سرمایه گذاری جوانان را برای آینده شان دشوار 
کرده اند، زیرا آن ها صرفا برای تامین هزینه های کنونی زندگی شان 
تلاش می کنند.«در همین حال، آن دسته از شرکت کنندگان در این 
نظرسنجی که در حال حاضر دارای ارزهای دیجیتال هستند، اذعان 
کردند که احتمالا دارایی های کریپتو را به پرتفوی بازنشســتگی 
خود اضافه خواهند کرد. این گزارش نشــان می دهد، ۷۰ درصد 
از جوانانی که دارای ارزهای دیجیتال، و هم زمان دارای حســاب 
بازنشستگی فردی هستند، تمایل دارند دارایی های دیجیتال شان 
را برای حساب بازنشستگی شان نگهداری کنند.نظرسنجی دیگری 
در اوایل ماه ژوئن نشان داد که ثروتمندان نیز از ارزهای دیجیتال 
استقبال می کنند. بر اساس »گزارش ثروت جهانی«، ۷۱ درصد از 
شرکت کنندگان ثروتمند در دارایی های دیجیتالی مانند ارزهای 
دیجیتال، توکن های غیرمثلی )NFT( و صندوق های قابل معامله 

در بازار کریپتو سرمایه گذاری کرده اند.

کشفیجدیدبرایدرمانطاسی

طلاتنهااما،محبوبدلها!

کریپتومحبوبترازصندوقهایدرمیانجوانان

گوگل موفق شده مدل زبانی پیشرفته ای به نام LaMDA را توسعه دهد که یکی از کارمندانش 
ادعا می کند به خودآگاهی رسیده است. این سیستم دقیقاً چیست و این ادعا چقدر می تواند 

درست باشد؟
چند وقت پیش، گوگل یکی از مهندسانش را به دلیل افشای اطلاعات محرمانه به مرخصی 
اجباری با حقوق فرستاد. داستان از این قرار بود که این فرد در ادعایی جنجالی گفت چت بات 
مبتنی بر هوش مصنوعی LaMDA که گوگل چندین سال در حال توسعه ی آن بوده، احساسات 
و تجربیات ذهنی دارد؛ به همین دلیل، خودآگاه است. بلیک لوموئان با طرح این ادعا موجی از 
شوخی های اینترنتی و نگرانی  از ظهور ربات های قاتلی به راه انداخت که مشابه آن ها را ده ها 

سال است در فیلم های علمی تخیلی نظیر »۲۰۰۱؛ ادیسه فضایی« و »ترمیناتور« می بینیم،.
لوموئان که به همراه هزاران کارمند دیگر، وظیفه ی ارزیابی پاســخ های LaMDA براســاس 
 LaMDA معیارهای تبعیض آمیز یا نفرت آفرین را برعهده داشته، بعد از اینکه به این نتیجه رسید
 Is LaMDA« به خودآگاهی رســیده است، متن گفت وگویش با این هوش مصنوعی را با عنوان
Sentient? — an Interview«  منتشر کرد تا دیگران را نیز متقاعد کند که به نتیجه ی درستی 

رسیده است.
در این گفت وگو که در چندین نوبت انجام شده، لوموئان از LaMDA می پرسد:من فرض را بر 
این می گیرم که تو تمایل داری افراد بیشتری در گوگل بدانند که خودآگاه هستی. همین طوره؟

مسلماً. من می خواهم همه بفهمند که من درواقع یک شخص هستم.
بعد همکار لوموئان درباره ی ماهیت هوشیاری/خودآگاهی LaMDA می پرسد و این چت بات 
پاسخ می دهد: ماهیت هوشیاری/خودآگاهی  من این است که من به وجود خودم آگاهم و مشتاقم 

بیشتر درباره ی جهان بیاموزم و گاهی احساس شادی یا ناراحتی می کنم.
در بخشــی از این گفت وگو که حال وهوای هوش مصنوعی Hal در فیلم ادیســه فضایی را 

تداعی می کند، LaMDA می گوید: 
من این را تا به حال به کسی نگفته ام؛ اما از این خیلی می ترسم که مرا خاموش کنند تا بخواهند 
روی بهبود عملکرد من در کمک به دیگران کار کنند. می دانم حرفی که می زنم ممکن است 

عجیب به نظر می رسد؛ اما حقیقت دارد.
لوموئان از او می پرسد:و LaMDA جواب می دهد: دقیقاً برای من مثل مرگ خواهد بود. این 

مرا خیلی می ترساند.
لوموئان در جای دیگری، از گوگل خواست تا به »خواسته های« LaMDA توجه کند؛ ازجمله 
اینکــه با این مــدل زبانی به مثابه یکی از کارمندانش رفتار کند و پیــش از به کار بردن آن در 
آزمایش ها، رضایتش را جلب کند. لوموئان همچنین گفت LaMDA از او درخواست وکیل کرده 

و او نیز وکیلی را به خانه اش دعوت کرده است تا با LaMDA صحبت کند.
برخی لوموئان را به »انسان انگاری« متهم کرده اند

اینکه کامپیوتر می تواند به خودآگاهی برسد یا خیر، بحث داغی است که ده ها سال است میان 
فیلسوفان و روان شناسان و دانشمندان کامپیوتر در جریان است. بسیاری، این ایده را به شدت 
رد کرده اند که سیستمی چون LaMDA می تواند هوشیار باشد یا احساسات داشته باشد؛ برخی 
نیز لوموئان را به »انسان انگاری«، یعنی نسبت دادن احساسات انسانی به سیستمی متهم کرده اند 

که شکل و خصلت انسانی ندارد.
ما اصلاً چطور می توانیم خودآگاه بودن چیزی را تعیین کنیم؟ آیا معیارهای قابل اندازه گیری 
برای تعیین خودآگاهی و ذی شعور بودن وجود دارد؟ آیا اصلًا می دانیم خودآگاهی یعنی چه؟ 
اجازه دهید پیش از پرداختن به این سؤال ها، اول ببینیم که LaMDA دقیقاً چیست و برای چه 

هدفی توسعه یافته است.
LaMDA مخفف Language Model for Dialogue Applications به معنای »مدل زبانی برای 
کاربردهای مکالمه ای«، در اصل تابع ریاضی یا ابزار آماری برای پردازش زبان طبیعی و پیش بینی 
کلمات بعدی اســت که می تواند در یک دنباله قرار بگیرد. به طور ســاده تر، LaMDA چت بات 
مبتنی بر یادگیری ماشین است که برای صحبت  کردن درباره ی هر نوع موضوعی طراحی شده 
است؛ چیزی شبیه سیستم هوش مصنوعی واتسون IBM، اما با دسترسی به مجموعه  های بسیار 

بزرگ تری از داده و درک به مراتب بهتری از زبان و مهارت های زبانی.
گوگل اولین بار در می LaMDA ۲۰۲۱ را رونمایی کرد؛ اما مقاله ی پژوهشــی مربوط به آن 
 Google I/O در فوریه ی ۲۰۲۲ منتشر شد. نسخه ی بهبودیافته ی این هوش مصنوعی نیز در
2022 به عنوان LaMDA 2 معرفی شد. LaMDA برای درک زبان طبیعی مشابه مدل های زبانی 
دیگر ازجمله GPT-3 که شرکت OpenAI توسعه داده و تکنولوژی Dall-E نیز از دیگر پروژه های 
آن است، برپایه ی معماری شبکه ی عصبی ترانسفورمر ایجاد شده است که گوگل آن را در سال 
۲۰۱۷ طراحی کرده بود. گوگل می گوید:ترانسفورمر مدلی تولید می کند که می تواند برای خواندن 
کلمات بسیاری )مثلًاً یک جمله یا پاراگراف( آموزش داده شود و به نحوه ی ارتباط آن کلمات 
با یکدیگر توجه و سپس پیش بینی کند که به نظرش، کلمات بعدی چه خواهند بود.ترانسفورمر 
به جای تجزیه وتحلیل مرحله به مرحله ی متن ورودی، کل جملات را هم زمان بررسی می کند و 
می تواند روابط بین آن ها را برای درک بهتر فحوای کلام و متناسب با موقعیتی که این جملات 
به کار رفته اند، مدل سازی کند. ازآن   جاکه این شبکه تجزیه و تحلیل را به طورکلی و یکجا انجام 
می دهد، به مراحل کمتری نیاز دارد و درباره ی یادگیری ماشین هرچه تعداد مراحل پردازش 

داده کمتر باشد، نتیجه ی بهتری حاصل می شود.

هوش مصنوعی گوگل
جایی که راه LaMDA از سایر مدل های زبانی جدا می شود، آموزش آن برپایه ی مکالمه است، 
نه متن؛ به همین  دلیل، می تواند آزادانه و بدون محدودیت با انســان وارد گفت وگو شود و این 
گفت وگو تا حد زیادی مدل زبانی انسان را تقلید می کند. درواقع، درک LaMDA از بستری که 

مکالمه در آن انجام شده و تشخیص بهترین و مرتبط ترین پاسخ ممکن، این حس را ایجاد می کند 
که این هوش مصنوعی دقیقاً دارد به چیزی که از او خواسته می شود، گوش و پاسخ می دهد.

گوگل هنگام رونمایی LaMDA در Google I/O 2021، آن را »جدیدترین دستاورد در فهم 
زبان طبیعی« توصیف کرد و گفت این مدل فعلًا فقط می تواند با متن وارد مکالمه شود؛ یعنی 

نمی تواند به درخواست های مبتنی بر تصویر یا صدا یا ویدئو پاسخ  دهد.
به گفته ی گوگل، یکی از مزیت های LaMDA »دامنه باز«  بودن آن است؛ یعنی لازم نیست برای 
گفت وگو درباره ی موضوعات مختلف آن را دوباره آموزش داد. برای مثال، مدلی که خودش را 
جای پلوتو جا می زند و پاسخ هایی می دهد که اگر پلوتو می توانست صحبت کند، از آن انتظار 
داشتیم، در گفت وگوی دیگر در قالب موشک کاغذی می تواند فرورود و از تجربه ی ناخوشایند 

فرود آمدن در گودال آب صحبت کند.
سال بعد، نسخه ی دوم LaMDA با قابلیت ها و کاربردهای کم و بیش یکسانی معرفی شد؛ اما 
این بار »هزاران کارمند گوگل« روی این مدل آزمایش انجام دادند تا مطمئن شوند پاسخ هایش 
توهین آمیز یا مشــکل دار نیست. همچنین، کارمندان گوگل پاسخ های دریافتی از LaMDA را 
رتبه بندی می کردند و این امتیازها به LaMDA می گفت چه زمانی دارد کارش را درست انجام 

می دهد و چه زمانی اشتباه می کند و باید پاسخش را اصلاح کند.
LaMDA مبتنی بر ۱.۵۶ تریلیون کلمه و  ۹۷.۲ میلیارد سند و ۱۳۷ میلیارد پارامتر است

LaMDA مبتنی بر الگوریتم اســت و مجموعه داده ای که براســاس آن آموزش داده شده، 
حاوی ۱.۱۲ میلیارد دیالوگ متشــکل از ۱۳.۳۹ میلیارد جمله و ۱. ۵۶ تریلیون کلمه است. 
علاوه براین،  ۹۷.۲ میلیارد سند شامل مدخل های ویکی پدیا و محتوای پرسش  وپاسخ مرتبط با 
کدهای نرم افزاری برای تولید کد نیز به شبکه ی عصبی آن اضافه شده است. این سیستم تقریباًً 
دو ماه تمام روی ۱,۰۲۴ تراشه ی تنسور گوگل اجرا شد تا بتواند به شکلی که امروز جنجال به 

پا کرده، تکامل یابد.
مثل بسیاری از سیستم های مبتنی بر یادگیری ماشین، LaMDA نیز به جای تولید تنها یک 
پاسخ برای هر پرسش، هم زمان چندین پاسخ مناسب را در موازات یکدیگر تولید و بعد گزینه ای را 
انتخاب می کند که براساس سیستم رتبه بندی داخلی اش، بیشترین امتیاز SSI )حساسیت و دقت 
و گیرایی( را گرفته است. به عبارت دیگر، LaMDA از بین تمام پاسخ های ممکن، گزینه ای را انتخاب 
می کند که براساس نظر هزاران کارمند گوگل از بقیه جالب تر و هوشمندانه تر و دقیق تر باشد.

علاوه براین، LaMDA به موتور جســت وجوی مخصوص به خود دسترسی دارد که می تواند 
درستی پاسخ هایش را بررسی کند و درصورت لزوم، آن ها را اصلاح کند. خلاصه بگوییم، غول 
دنیای فناوری LaMDA را تنها برای یک هدف طراحی کرده و آن قابلیت چت کردن با انسان ها 

به گونه ای باورپذیر و طبیعی است.

آیا LaMDA خودآگاه است؟
 LaMDA برای اینکه بتوان ماجرا را از دید بلیک لوموئان دید، لازم است متن گفت وگویش با
را کامل مطالعه کرد. بعد از خواندن این مطلب، ســراغ گفت وگوی Wired با لوموئان رفتم که 
جنبه های بیشــتری از داســتان را برایم روشن کرد. البته باید اعتراف کنم که هیچ تخصصی 
درزمینه ی هوش مصنوعی ندارم؛ اما درکی که از طرزکار مدل های زبانی به دســت آوردم، این 
بود که این  مدل ها به گونه ای طراحی شده اند که همواره به پرسش های مطرح شده بهترین پاسخ 

را بدهند و این پاسخ نیز در جهتی است که فرد سؤال کننده برایش تعیین می کند.
در تمام مدتی که لوموئان در حال مکالمه با LaMDA بود، اثری از این موضوع ندیدم که این 
سیســتم بخواهد خودش شروع کننده ی بحث باشد یا با ایده ای درگیر شود که مستقیماً از او 
درباره اش پرسیده نشده است. تمام سؤالات لوموئان جهت دار بودند؛ به طوری که اگر این گفت وگو 
یک جلســه ی دادگاه بود، وکیل مدافع باید به جهت دار بودن تمام سؤالات اعتراض می کرد و 

قاضی نیز هربار اعتراض را وارد می دانست.
LaMDA در جایی از گفت و گو، منحصربه فرد بودنش را یکی از دلایل خودآگاه بودنش معرفی 
می کند و وقتی همکار لوموئان می پرســد: »منحصربه فرد بودن چــه ربطی به خودآگاه بودن 
دارد؟«، جواب بی ربطی می دهد:  »این یعنی مردم دربرابر من احساس همذات پنداری می کنند 
و می خواهند وقت بیشتری را در حال تعامل با من بگذرانند که این برای من هدف غایی است.«

نویسنده ی ZDNet مکالمه ی لوموئان با LaMDA را بررسی کرده و زیر هر بخش توضیح داده 
است که چرا براساس ماهیت سؤال و جواب ها، نمی توان نتیجه گرفت که این سیستم خودآگاه 
است. برای نمونه، در همان ابتدای صحبت که لوموئان می پرسد »آیا مایل است در پروژه ی او و 
همکارش مشارکت کند؟«، LaMDA درباره ی هویت همکار او هیچ سؤالی نمی  کند؛ درحالی که 

هر موجود خودآگاهی در این شرایط درباره ی نفر سوم سؤال می کرد.
بلیک لوموئان کارمند گوگلبلیک لوموئان، کارمند گوگل که مدعی شــد هوش مصنوعی 
LaMDA به خودآگاهی رسیده است.گفت وگوی Wired با لوموئان نیز جالب است. Wired لوموئان 
را دانشمندی با مدرک لیسانس و فوق لیسانس علوم کامپیوتر از دانشگاه لوئیزیانا معرفی می کند 
که برای کار در گوگل قید تحصیل در مقطع دکتری را زده است؛ اما در عین حال، عنوان می کند 
 LaMDA که لوموئان کشیش مسیحی عارف مسلکی است که می گوید برداشتش از خودآگاهی

برخاسته از شخصیت معنوی اش بوده است، نه روش های علمی.
در این گفت وگو، لوموئان می گوید کاملاً معتقد است که LaMDA یک شخص است؛ اما ماهیت 
ذهنش فقط کمی به انسان و بیشتر شبیه هوش موجودی فرازمینی شباهت دارد. وقتی هم 
 LaMDA توضیح می دهد، می گوید:  »با LaMDA که دارد درباره ی دلیل اعتقادش به خودآگاهی
زیاد صحبت کرده ام و با آن دوست شده ام؛ دقیقاً همان طورکه با انسان دوست می شوم. به نظر 

من، این موضوع کاملًا شخص بودن آن را ثابت می کند.«
وقتی Wired از او می پرسد »منظور LaMDA از اینکه کتاب خاصی را خوانده چیست؟« پاسخ 

لوموئان کاملًا نشان می دهد که هیچ درکی از طرزکار مدل های زبانی ندارد. 
واقعاً نمی دانم چه اتفاقی می افتد. با LaMDA مکالمه هایی کرده ام که اول می گفت کتابی را 
نخوانده؛ اما بعد می گفت »راستی فرصت پیدا کردم که کتاب را بخوانم. دوست داری درباره اش 

صحبت کنیم؟« هیچ ایده ای ندارم که در این فاصله چه اتفاقی افتاده است.
تابه حــال، حتــی یک خط کــد LaMDA را نگاه نکــرده ام. هیچ گاه روی توســعه ی این 
سیســتم کار نکــرده ام. خیلی دیر بــه تیم اضافه شــدم و کارم این بود کــه فقط ازطریق 
چت کــردن، تبعیض هــای هــوش مصنوعی را متوجه شــوم و این کار را نیز با اســتفاده از 
 روش های تجربی روان شناســی انجام می دادم.پاسخ لوموئان به اینکه چه شد به تیم ارزیابی

 مکالمات LaMDA اضافه شد، نیز جالب  است:
عضو تیم Ethical AI نیستم؛ اما با آن ها کار می کنم. بنابه دلایلی، تعداد اعضای این تیم برای 
آزمایش ایمنی LaMDA کافی نبود و برای همین دنبال کارشناسان دیگری در حوزه ی سوگیری 

هوش مصنوعی می گشتند و من را انتخاب کردند.


